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Søker om 700 ye kraftverk
Nationen. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), NVE. Side: 1.

Visning av Böck plansilo
Mandag 15.08:  Jermund Berget, 2665 Lesja
Onsdag 17.08:  Bjørn Westby, 1929 Auli
Lørdag 20.08:  Nils Andre Jørgensen, 8484 Risøyhamn
Alle dager kl 11.00-15.00 

• Sikker innlegging
• Gir kvalitetsfôr
• Prisgunstig
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FESTIVAL · Nedlagt bensinstasjon blir musikkarena
SPORT · Mener basehoppforbud er utgått på dato
INNFLYTTER · Flyttet fra Berlin til fjellbygd i Bykle

MIDTUKE

HVER ONSDAG  

5 SIDER >

Deltek: Ingebjørg Bratlnd deltek på musikkfestivalen i den nedlagde bensinstasjonen i Bøgrend i Telemark. 

FOTO: SCANPIX

Berre 400 får plass når den 
nedlagde bensinstasjonen 
Bøgrend Auto i Telemark  
fyllast med musikk denne 
veka.

BØGREND, VINJE. – Det er fram-
leis nokre festivalpa iderso

og musikk som spenner frå rock 
og folkemusikk til jazz og elek-
tronika. I tillegg blir det spelt 
musikk frå sveivegrammofonar, 
og heldt bingo, lokkast det med

Bygda Bøgrend husar til van-
leg rundt 70 innbyggjarar. Ben-
sinstasjonen blei lagt ned fo
år sidan mk

Fyller bensinstasjon med musikk

Mer enn 700 søknader om vannkraft-
utbygging ligger ubehandlet hos Nor-
ges vassdrags- og energidirektorat. 

NVE har økt bemanningen for å ta seg 
av søknadene. Naturvernforbundet er 
bekymret over småkraftutbyggingen.

 ✱ DISTRIKT · 4

Vil ha markering
ved skolestart
Kunnskapsminister Kris-
tin Halvorsen oppfordrer 
skolene til å arrangere 
minnemarkeringer når 
elevene er tilbake igjen.

 ✱ DISTRIKT · 5

Politisk enighet om 
nødnett-utbygging
Partiene i Stortingets 
transportkomité mener 
at lokale hensyn ikke skal 
hindre rask utbygging av 
det nye nødnettet.

NÆRINGSLIV · 8–9

Vurderer å gi opp
Nortura tjener ikke penger 
på sin økologiske satsing, 
og vurderer å kutte den ut.
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NÆRINGSLIV · 6–7

Søker om 700 
nye kraftverk

KRISEHJELP  
«Mange små 
kommuner 
har dessverre 
mye erfaring 
med krisehjelp. 
Nå vil de også 
trenge støtte 
fra landets 
aller 
beste 
fagfolk.»

KOMMENTAR · 3

Drude Beer
er kommentator i Nationen.

å

Mer enn 700 søknader om vannkraft-utbygging

ligger ubehandlet hos Norges vassdrags- og

energidirektorat. NVE har økt bemanningen for å

ta seg av søknadene. Naturvernforbundet er

bekymret over småkraftutbyggingen.

Næringsliv  6-7

© Nationen
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Elve-Norge finkjemmes for mer kraft
Nationen. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Prioriterte kilder - Tema, Kraft. Side: 7.
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    tatt ved Trongfossen i Namsskogan, som er aktuell for utbygging.  FOTO: PRIVAT

behovet for storstilt kraftutbygging
tidens fornybarsamfunn inne-
bærer naturinngrep som vil gå ut 
over uberørt utsikt og andre na-
turopplevelser, sier fagrådgiver 
Karl Kristensen i miljøstiftelsen 
Bellona. 

Behov for inntekter
Kristensen tar imidlertid to vik-
tige forbehold.

– Det må skje en avveining i 
hvert enkelt tilfelle. Spesielt i for-
hold til biologisk mangfold. I til-
legg er også kostnadsspørsmålet 
en viktig faktor. Et eksempel her 
er Hardanger, der sjøkabel viste 
seg å være uakseptabelt mye dy-
rere enn luftlinjen som ble valgt, 
sier Kristensen. 

Etter hans mening bør Norge 
satse tungt på krafteksport, både 
i form av strøm og på kraftkre-
vende industriprodukter som 
aluminium, magnesium og ferro-
legeringer. 

– Det er viktig miljøpolitisk, 
men også økonomisk. Norge 

trenger andre eksportprodukter 
enn olje og gass, sier han. 

Energieffektivisering
Per Flatberg i Naturvernfor-
bundet er uenig. Sammen med 
Norsk Industri og Norges inge-
niør- og teknologiorganisasjon 

(Nito) utarbeidet Naturvernfor-
bundet i fj or en rapport om bruk 
av norsk kraft til beste for miljø 
og grønn verdiskapning. I rap-
porten framheves energieff ek-
tivisering som et av de viktigste 
tiltakene for å bedre krafttilgan-
gen. Flatberg vil prioritere det 
arbeidet.

– Vi trenger overhodet ikke 
storstilt kraftutbygging her i 
landet. Ingen større prosjekter 
bør settes i gang, og småkraftut-
byggingen må bremses. Eff ek-
tivisering kan stå for det meste 
av den nye energien vi trenger. 
Det er både rimeligere og mer 
naturvennlig, sier Flatberg. Han 
er også skeptisk til om tilgang på 

mer norsk vannkraft virkelig ville 
føre til at forurensende kraftverk 
i andre europeiske land ville blitt 
stengt.

– Jeg er ikke villig til å ofre 
norsk natur når vi ikke er sikre på 
hva vannkraften faktisk erstatter, 
sier Flatberg. 

Kravet om eff ektivisering får 
full støtte i Bellona, selv om mil-
jøstiftelsen ikke anser at det er 
tilstrekkelig til å fylle kraftbeho-
vet.

– Jeg er helt enig i at eff ekti-
visering er ekstremt viktig. Det 
gjelder både kraftbransjen og på 
ENØK-siden, og det er en skan-
dale at det ikke er større vilje til 
eff ektivisering, sier Kristensen.  

HASTVERK
«Vi er i en akutt krise. 
Overgangen til fornybar 
energi går altfor lang-
somt.» 
KARL KRISTENSEN FAGRÅDGIVER 
I MILJØSTIFTELSEN BELLONA

Fakta
Kraftprodusenter

 ✱ Det er totalt 175 sel-
skaper som produserer 
kraft i Norge, ifølge Olje- 
og energidepartementet. 
Av disse driver 47 selska-
per kun med produksjon. 
De ti største kraftpro-
dusentene disponerer 
nesten 70 prosent av total 
produksjonskapasitet. 

 ✱ 124 av kraftselskap-
ene er organisert som 
aksjeselskaper. De fleste 
produsentene er eid av 
fylkeskommuner og kom-
muner. Ofte eier flere 
kommuner kraftselskaper 
i fellesskap. 

 ✱ Mange av de privateide 
produksjonsverkene er 
industriverk som i all 
hovedsak produserer kraft 
til egen industrivirksom-
het. 

De største kraftprodu-
sentene i Norge: 

 ✱ Statkraft
 ✱ BKK
 ✱ Norsk Hydro
 ✱ E-Co
 ✱ Lyse
 ✱ Agder Energi
 ✱ Skagerak
 ✱ Nord-Trøndelag E-verk 

(NTE)
 ✱ Trondheim Energiverk 

(TEV)
Kilde: OED

707 søknader om vannkraftutbygging ligger til

behandling i NVE. Sammen med de 41

ferdigbehandlete vil kraftproduksjonen øke med

10 prosent dersom alle realiseres.

NYHETER  Næringsliv

Norge er verdens sjette største produsent av

vannkraft, og i et normalår er produksjonen om

lag 124 terrawattimer (TWh). Søknadene som

Norges vassdrags- og energidirektorat (NVE) har

til behandling utgjør til sammen en produksjon på

nærmere 12 TWh, og nye søknader renner inn i

en stri strøm.

- Vi opplevde en enorm økning fra 2003 og 2004.

Flest var det i 2007 da det kom inn over 200

søknader. Senere har det flatet litt ut. I fjor

mottok vi 122, og hittil i år er det kommet 60-70

stykker. Vi har økt bemanningen for å holde

søkerbunken noenlunde i sjakk, sier seksjonssjef

Øystein Grundt i NVE.

Interessen for småkraft er hovedårsaken til

pågangen. Det skyldes delvis at teknologien er

blitt bedre, men Grundt er heller ikke i tvil om at

viljen til å investere i kraftutbygging er større enn

før. I tillegg bidrar en rekke forholdsvis nye

selskaper som har utviklet kraft som

forretningsområde.

Per Flatberg, leder i Norges naturvernforbunds

vassdragsråd, er ikke bare begeistret for disse

selskapene.

Mange små gir stor sum

- De saumfarer landet for å sikre seg

fallrettigheter, og i Naturvernforbundet er vi

bekymret over småkraftutbyggingen. Da denne

utviklingen startet, skulle det lages fylkesplaner

for å finne balanse mellom verneverdier og

utbygging. Men arbeidet har gått tregt, og de som

er kommet, er nesten rene utbyggingsplaner, sier

Flatberg.

Han synes planer og utredninger i altfor liten grad ser på

sammenhenger og totalkonsekvenser.

- Hver for seg utgjør utbyggingene ofte beskjedne

inngrep, men samlet kan de medføre betydelige

endringer som går ut over naturverdi, friluftsliv, reiseliv

og andre muligheter, sier han.

Verna vassdrag

Noen få av søknadene i NVEs bunke gjelder større

utbygginger i vernete vassdrag. Raundalen i Voss

kommune er et eksempel. Der ble ordførerens

dobbeltstemme utslagsgivende da kommunestyret gikk

inn for å oppheve det 25 år gamle vernevedtaket og gå

for kraftutbygging.

Vedtaket har møtt en storm av protester, og

statssekretær Heidi Sørensen i Miljøverndepartementet

har uttalt til lokalavisa Hordaland at det er uaktuelt å
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oppheve vernet. Flatberg applauderer uttalelsen,

men frykter at en ny regjering kan være mindre

vernevennlig.

- Mange i Frp og Høyre har åpnet for å oppheve

vernevedtak, noe som er helt uakseptabelt etter

vår mening. Vi er også redde for at et opphevet

vernevedtak kan åpne for flere, sier Flatberg.

Han er også skeptisk til å oppheve vern for å

regulere i flomutsatte vassdrag. Der møter han

motbør fra et samlet formannskap i Vågå. De vil

regulere Finna, som ble vernet for 18 år siden.

- Vi er positive til vern, men større flommer i

Finna, slik som i vår, truer kommunesentrum. En

tunnel høyere oppe i dalen vil lede vekk vannet

ved flomtopper, og vi har bedt kraftselskapet se

etter muligheter for en slik løsning. Er det ikke

økonomisk lønnsomt, må vi se etter andre

muligheter eller leve med flomfaren. Fra vår side

er det ingen økonomiske argumenter for

utbygging, sier ordfører Rune Øygard (Ap).

Planer om kraftutbygging har utløst protester fra

enkeltpersoner, aksjonsgrupper og offentlige

instanser over hele landet.

Carl Hamre

carl.hamre@nationen.no

Fakta

Verdens ti største vannkraftprodusenter

Tallene er i terrawattimer og fra 2008, et år med

ekstraordinær kraftproduksjon i Norge. Vanlig

årsproduksjon er 124 TWh.

Kina 652

Canada 370

Brasil 364

USA 251

Russland 167

Norge 141

India 116

Venezuela 86

Japan 69

Sverige 66

Unntak

«Vi er positive til vern, men større flommer i Finna, som i

vår, truer kommunesentrum.»

Rune Øygard ordfører i Vågå

Kritisk: Per Flatberg i Naturvernforbundet vil bremse

kraftutbyggingen. Bildet er tatt ved Trongfossen i

Namsskogan, som er aktuell for utbygging. FOTO: PRIVAT

Vannkraftutbygging

© Nationen

Oversikt over like treff

Elve-Norge finkjemmes for mer kraft

Nationen 03.08.2011 00:15
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fakta side 7
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    tatt ved Trongfossen i Namsskogan, som er aktuell for utbygging.  FOTO: PRIVAT

behovet for storstilt kraftutbygging
tidens fornybarsamfunn inne-
bærer naturinngrep som vil gå ut 
over uberørt utsikt og andre na-
turopplevelser, sier fagrådgiver 
Karl Kristensen i miljøstiftelsen 
Bellona. 

Behov for inntekter
Kristensen tar imidlertid to vik-
tige forbehold.

– Det må skje en avveining i 
hvert enkelt tilfelle. Spesielt i for-
hold til biologisk mangfold. I til-
legg er også kostnadsspørsmålet 
en viktig faktor. Et eksempel her 
er Hardanger, der sjøkabel viste 
seg å være uakseptabelt mye dy-
rere enn luftlinjen som ble valgt, 
sier Kristensen. 

Etter hans mening bør Norge 
satse tungt på krafteksport, både 
i form av strøm og på kraftkre-
vende industriprodukter som 
aluminium, magnesium og ferro-
legeringer. 

– Det er viktig miljøpolitisk, 
men også økonomisk. Norge 

trenger andre eksportprodukter 
enn olje og gass, sier han. 

Energieffektivisering
Per Flatberg i Naturvernfor-
bundet er uenig. Sammen med 
Norsk Industri og Norges inge-
niør- og teknologiorganisasjon 

(Nito) utarbeidet Naturvernfor-
bundet i fj or en rapport om bruk 
av norsk kraft til beste for miljø 
og grønn verdiskapning. I rap-
porten framheves energieff ek-
tivisering som et av de viktigste 
tiltakene for å bedre krafttilgan-
gen. Flatberg vil prioritere det 
arbeidet.

– Vi trenger overhodet ikke 
storstilt kraftutbygging her i 
landet. Ingen større prosjekter 
bør settes i gang, og småkraftut-
byggingen må bremses. Eff ek-
tivisering kan stå for det meste 
av den nye energien vi trenger. 
Det er både rimeligere og mer 
naturvennlig, sier Flatberg. Han 
er også skeptisk til om tilgang på 

mer norsk vannkraft virkelig ville 
føre til at forurensende kraftverk 
i andre europeiske land ville blitt 
stengt.

– Jeg er ikke villig til å ofre 
norsk natur når vi ikke er sikre på 
hva vannkraften faktisk erstatter, 
sier Flatberg. 

Kravet om eff ektivisering får 
full støtte i Bellona, selv om mil-
jøstiftelsen ikke anser at det er 
tilstrekkelig til å fylle kraftbeho-
vet.

– Jeg er helt enig i at eff ekti-
visering er ekstremt viktig. Det 
gjelder både kraftbransjen og på 
ENØK-siden, og det er en skan-
dale at det ikke er større vilje til 
eff ektivisering, sier Kristensen.  

HASTVERK
«Vi er i en akutt krise. 
Overgangen til fornybar 
energi går altfor lang-
somt.» 
KARL KRISTENSEN FAGRÅDGIVER 
I MILJØSTIFTELSEN BELLONA

Fakta
Kraftprodusenter

 ✱ Det er totalt 175 sel-
skaper som produserer 
kraft i Norge, ifølge Olje- 
og energidepartementet. 
Av disse driver 47 selska-
per kun med produksjon. 
De ti største kraftpro-
dusentene disponerer 
nesten 70 prosent av total 
produksjonskapasitet. 

 ✱ 124 av kraftselskap-
ene er organisert som 
aksjeselskaper. De fleste 
produsentene er eid av 
fylkeskommuner og kom-
muner. Ofte eier flere 
kommuner kraftselskaper 
i fellesskap. 

 ✱ Mange av de privateide 
produksjonsverkene er 
industriverk som i all 
hovedsak produserer kraft 
til egen industrivirksom-
het. 

De største kraftprodu-
sentene i Norge: 

 ✱ Statkraft
 ✱ BKK
 ✱ Norsk Hydro
 ✱ E-Co
 ✱ Lyse
 ✱ Agder Energi
 ✱ Skagerak
 ✱ Nord-Trøndelag E-verk 

(NTE)
 ✱ Trondheim Energiverk 

(TEV)
Kilde: OED

Fakta Kraftprodusenter

Det er totalt 175 selskaper som produserer kraft

i Norge, ifølge Olje- og energidepartementet. Av

disse driver 47 selskaper kun med produksjon.

De ti største kraftprodusentene disponerer

nesten 70 prosent av total produksjonskapasitet.

124 av kraftselskap-ene er organisert som

aksjeselskaper. De fleste produsentene er eid av

fylkeskommuner og kommuner. Ofte eier flere

kommuner kraftselskaper i fellesskap.

Mange av de privateide produksjonsverkene er

industriverk som i all hovedsak produserer kraft

til egen industrivirksomhet.

De største kraftprodusentene i Norge:

Statkraft

BKK

Norsk Hydro

E-Co

Lyse

Agder Energi

Skagerak

Nord-Trøndelag E-verk (NTE)

Trondheim Energiverk (TEV)

Kilde: OED

© Nationen
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Stor uenighet om behovet for storstilt kraftutbygging
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    tatt ved Trongfossen i Namsskogan, som er aktuell for utbygging.  FOTO: PRIVAT

behovet for storstilt kraftutbygging
tidens fornybarsamfunn inne-
bærer naturinngrep som vil gå ut 
over uberørt utsikt og andre na-
turopplevelser, sier fagrådgiver 
Karl Kristensen i miljøstiftelsen 
Bellona. 

Behov for inntekter
Kristensen tar imidlertid to vik-
tige forbehold.

– Det må skje en avveining i 
hvert enkelt tilfelle. Spesielt i for-
hold til biologisk mangfold. I til-
legg er også kostnadsspørsmålet 
en viktig faktor. Et eksempel her 
er Hardanger, der sjøkabel viste 
seg å være uakseptabelt mye dy-
rere enn luftlinjen som ble valgt, 
sier Kristensen. 

Etter hans mening bør Norge 
satse tungt på krafteksport, både 
i form av strøm og på kraftkre-
vende industriprodukter som 
aluminium, magnesium og ferro-
legeringer. 

– Det er viktig miljøpolitisk, 
men også økonomisk. Norge 

trenger andre eksportprodukter 
enn olje og gass, sier han. 

Energieffektivisering
Per Flatberg i Naturvernfor-
bundet er uenig. Sammen med 
Norsk Industri og Norges inge-
niør- og teknologiorganisasjon 

(Nito) utarbeidet Naturvernfor-
bundet i fj or en rapport om bruk 
av norsk kraft til beste for miljø 
og grønn verdiskapning. I rap-
porten framheves energieff ek-
tivisering som et av de viktigste 
tiltakene for å bedre krafttilgan-
gen. Flatberg vil prioritere det 
arbeidet.

– Vi trenger overhodet ikke 
storstilt kraftutbygging her i 
landet. Ingen større prosjekter 
bør settes i gang, og småkraftut-
byggingen må bremses. Eff ek-
tivisering kan stå for det meste 
av den nye energien vi trenger. 
Det er både rimeligere og mer 
naturvennlig, sier Flatberg. Han 
er også skeptisk til om tilgang på 

mer norsk vannkraft virkelig ville 
føre til at forurensende kraftverk 
i andre europeiske land ville blitt 
stengt.

– Jeg er ikke villig til å ofre 
norsk natur når vi ikke er sikre på 
hva vannkraften faktisk erstatter, 
sier Flatberg. 

Kravet om eff ektivisering får 
full støtte i Bellona, selv om mil-
jøstiftelsen ikke anser at det er 
tilstrekkelig til å fylle kraftbeho-
vet.

– Jeg er helt enig i at eff ekti-
visering er ekstremt viktig. Det 
gjelder både kraftbransjen og på 
ENØK-siden, og det er en skan-
dale at det ikke er større vilje til 
eff ektivisering, sier Kristensen.  

HASTVERK
«Vi er i en akutt krise. 
Overgangen til fornybar 
energi går altfor lang-
somt.» 
KARL KRISTENSEN FAGRÅDGIVER 
I MILJØSTIFTELSEN BELLONA

Fakta
Kraftprodusenter

 ✱ Det er totalt 175 sel-
skaper som produserer 
kraft i Norge, ifølge Olje- 
og energidepartementet. 
Av disse driver 47 selska-
per kun med produksjon. 
De ti største kraftpro-
dusentene disponerer 
nesten 70 prosent av total 
produksjonskapasitet. 

 ✱ 124 av kraftselskap-
ene er organisert som 
aksjeselskaper. De fleste 
produsentene er eid av 
fylkeskommuner og kom-
muner. Ofte eier flere 
kommuner kraftselskaper 
i fellesskap. 

 ✱ Mange av de privateide 
produksjonsverkene er 
industriverk som i all 
hovedsak produserer kraft 
til egen industrivirksom-
het. 

De største kraftprodu-
sentene i Norge: 

 ✱ Statkraft
 ✱ BKK
 ✱ Norsk Hydro
 ✱ E-Co
 ✱ Lyse
 ✱ Agder Energi
 ✱ Skagerak
 ✱ Nord-Trøndelag E-verk 

(NTE)
 ✱ Trondheim Energiverk 

(TEV)
Kilde: OED

Kan og skal norsk vannkraft erstatte

forurensende kraft i Europa? Kraft- utbyggere og

Bellona sier ja, Natur- vernforbundet nei.

Naturvernere og kraftutbyggere er i stor grad

enige om at Norge isolert sett ikke har behov for

all vannkraften som kan produseres her i landet.

- Ser du Norge som en isolert øy, ville vi ikke

trenge omfattende utbygging av nye kraftverk.

Spørsmålet er om vi skal bidra for å nå Europas

samlede behov for fornybar energi, og skal vi det,

må vi gjøre noe, sier administrerende direktør

Rein Husebø i Småkraft AS. Han leder en av

landets største aktører i småkraftmarkedet, og

får full støtte fra fagrådgiver Karl Kristensen i

Bellona.

- Vi er i en akutt krise. Overgangen til fornybar

energi går altfor langsomt. Vi trenger

kraftutbygging og nye kraftlinjer for å få krafta

fram til brukerne. Fremtidens fornybarsamfunn

innebærer naturinngrep som vil gå ut over uberørt

utsikt og andre naturopplevelser, sier fagrådgiver

Karl Kristensen i miljøstiftelsen Bellona.

Behov for inntekter

Kristensen tar imidlertid to viktige forbehold.

- Det må skje en avveining i hvert enkelt tilfelle.

Spesielt i forhold til biologisk mangfold. I tillegg

er også kostnadsspørsmålet en viktig faktor. Et

eksempel her er Hardanger, der sjøkabel viste

seg å være uakseptabelt mye dyrere enn

luftlinjen som ble valgt, sier Kristensen.

Etter hans mening bør Norge satse tungt på

krafteksport, både i form av strøm og på

kraftkrevende industriprodukter som aluminium,

magnesium og ferrolegeringer.

- Det er viktig miljøpolitisk, men også økonomisk.

Norge trenger andre eksportprodukter enn olje og

gass, sier han.

Energieffektivisering

Per Flatberg i Naturvernforbundet er uenig. Sammen med

Norsk Industri og Norges ingeniør- og

teknologiorganisasjon (Nito) utarbeidet

Naturvernforbundet i fjor en rapport om bruk av norsk

kraft til beste for miljø og grønn verdiskapning. I

rapporten framheves energieffektivisering som et av de

viktigste tiltakene for å bedre krafttilgangen. Flatberg vil

prioritere det arbeidet.

- Vi trenger overhodet ikke storstilt kraftutbygging her i

landet. Ingen større prosjekter bør settes i gang, og

småkraftutbyggingen må bremses. Effektivisering kan

stå for det meste av den nye energien vi trenger. Det er

både rimeligere og mer naturvennlig, sier Flatberg. Han

er også skeptisk til om tilgang på mer norsk vannkraft

virkelig ville føre til at forurensende kraftverk i andre

europeiske land ville blitt stengt.
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- Jeg er ikke villig til å ofre norsk natur når vi ikke

er sikre på hva vannkraften faktisk erstatter, sier

Flatberg.

Kravet om effektivisering får full støtte i Bellona,

selv om miljøstiftelsen ikke anser at det er

tilstrekkelig til å fylle kraftbehovet.

- Jeg er helt enig i at effektivisering er ekstremt

viktig. Det gjelder både kraftbransjen og på

ENØK-siden, og det er en skandale at det ikke er

større vilje til effektivisering, sier Kristensen.

Hastverk

«Vi er i en akutt krise. Overgangen til fornybar energi går

altfor langsomt.»

Karl Kristensen fagrådgiver i miljøstiftelsen Bellona

© Nationen

Oversikt over like treff

Stor uenighet om behovet for storstilt kraftutbygging

Nationen 03.08.2011 00:15

Nyhetsklipp - Dagens Nytt Onsdag 3. august 2011 Kilde: Retriever

Side 8 av 51



Renner inn med vannkraft-søknader
Dn.no. Publisert på nett 03.08.2011 05:37. Profil: Tema (alle kilder), NVE.

NTB Elve-Norge finkjemmes for mer kraft. 707

søknader om utbygging ligger til behandling i

NVE. Kraftproduksjonen her i landet vil øke med

10 prosent dersom alle planene realiseres.

Norge er verdens sjette største produsent av

vannkraft, og i et normalår er produksjonen om

lag 124 terrawattimer (TWh). Søknadene som

Norges vassdrags- og energidirektorat (NVE) har

til behandling utgjør til sammen en produksjon på

nærmere 12 TWh, og nye søknader renner inn,

skriver Nationen.

Vi har økt bemanningen for å holde søkerbunken

noenlunde i sjakk, sier seksjonssjef Øystein

Grundt i NVE.

Interessen for småkraftverk er hovedårsaken til

pågangen. Det skyldes delvis at teknologien er

blitt bedre, men ifølge Grundt er viljen til å

investere i kraftutbygging er større enn før.

Ikke behov Naturvernere og kraftutbyggere er

likevel stort sett enige om at Norge isolert sett

ikke har behov for all vannkraften som kan

produseres her i landet.

Men om vi skal bidra for å nå Europas samlede

behov for fornybar energi må vi gjøre noe, sier

administrerende direktør Rein Husebø i Småkraft

AS, en av landets største aktører i

småkraftmarkedet.

Han får full støtte fra fagrådgiver Karl Kristensen

i Bellona.

Vi er i en akutt krise. Overgangen til fornybar

energi går altfor langsomt. Vi trenger

kraftutbygging og nye kraftlinjer for å få kraften

fram til brukerne, sier Kristensen til Nationen.

Illustrasjonsfoto. Foto: Sigurdsøn, Bjørn/Scanpix

© Dn.no

Se webartikkelen på

http://ret.nu/XV7lw2So
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Oversikt over like treff

Økt interesse for norsk vannkraft

Byggeindustrien 03.08.2011 07:25
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Her spikres budsjettet
Ansatte: Driften er tilnærmet normal
Aftenposten Morgen. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Prioriterte kilder - OED, Olje og energidepartementet. Side: 4.

4 NYHETER 22. JULI-ANGREPENE Onsdag 3. august 2011

Her spikres budsjettet
C Ansatte: Driften er tilnærmet normal
På private PC-er med
varierende nettilgang
prøver departementene
å holde hjulene i gang
i midlertidige lokaler.
Fortsatt mangler rundt
1000 kontorplasser.

KRISTINA OVERN
INGVILD SAHL
CARL MARTIN NORDBY (foto)

På universitetets lesesal? Nei,
langt ifra. I Akersgata, et stein-
kast fra Stortinget, prøver ansat-
te i Nærings- og handelsdeparte-
mentet (NHD) å holde byråkrati-
ets hjul i gang.

Etter at terroranslaget la kon-
torlokalene i høyblokken i Regje-
ringskvartalet i ruiner, har de-
partementet med 208 ansatte
flyttet inn i provisoriske lokaler
hos Innovasjon Norge.

– Vi jobber med budsjettet, sier
rådgiver Øyvind Arum, som de-
ler pult med seniorrådgiver Øy-
stein Jørgensen.

Innestemme. PC-ene de bru-
ker, er private. Egne kontorer er
erstattet med åpent landskap,
derfor har de lært å ta innestem-
men i bruk. Selv om det fortsatt
hersker systemutfordringer, og
penner, papir og saks kan være
mangelvare, opplyser staben at
de er fullt operative på sakene
det jobbes med.

– Vi fikk opp arkivet og saksbe-
handlingssystemet i dag. Nå job-
ber vi med sakene som før, sier
Jørgensen.

Begge var på jobb i høyblokken
da det smalt, men føler de slapp
heldig fra det. Mens Jørgensen
fikk vinduet med rammen i ho-
det, ble Arum sittende fast mel-
lom pulten og bokhyllen.

Ser etter lokale. Så langt har
departementet rundt 45 arbeids-
plasser til rådighet. Før helgen
ble Nærings- og handelsminister
Trond Giskes kontor, som fore-
løpig består av en pult og noen
pappesker, beriket med en tele-
fon.

Ifølge fungerende departe-
mentsråd Fartein Sætre jobbes
det på spreng med å finne lokaler
til resten av staben.

– Det kan bli alt fra en stor sal
til andre løsninger. Foreløpig har
vi plass til de som er tilbake fra
ferie. Vi er operative på telefon
og nett, og ting begynner å fun-
gere sånn brukbart, sier han.

Startet fra bunnen. Olje- og
energidepartementet har mid-
lertidige lokaler hos Norges vass-
drags- og energidirektorat
(NVE):

– Nå sitter nesten hele depar-
tementet i ett stort rom, der hver
avdeling har sitt store bord de
sitter rundt, forklarer departe-
mentsråd Elisabeth Berge.

Da departementet flyttet inn i
NVEs lokaler forrige uke, måtte
alt ordnes fra bunnen av: penn
og papir, kaffemaskiner og kon-
torplasser til rundt 140 ansatte.

– Folk må utvise stor fleksibili-
tet. Vi har en printer i et hjørne
som alle må dele på. Dette blir en
øvelse i å bli et enda mer effektivt
departement, sier Berge.

Arbeidsdagen er blitt langt mer sosial etter at Handels- og næringsdepartementet måtte flytte til midlertidige lokaler. Men ifølge de
ansatte har terrorangrepet gjort samholdet i departementet enda sterkere. Thomas Malla (f.v.) , Carl Johanessen, Bjørn Hermansen,
Bent Sunde, Øystein Jørgensen og Øyvind Arum.

Må ha midlertidige lokaler lenge
Statsministerens kontor – er hos Forsvarsdepartementet
Justisdepartementet – er på Politihøgskolen
Nærings- og handelsdepartementet – er hos Innovasjon Norge
Olje- og energidepartementet – er hos Norges Vassdrags- og ener-
gidirektorat
Kunnskapsdepartementet – er hos Utdanningsdirektoratet
Helse- og omsorgsdepartementet – er hos Helsedirektoratet
Alle departementene i det såkalte R5-bygget er tilbake i sine lokaler.
Fiskeri- og kystdepartementet flyttet tilbake til Grubbegata 1 i går, mens
Finansdepartementet flytter tilbake i sine lokaler i det gamle regjerings-
bygget denne uken.

fakta

Mangler 1000 plasser. – De
som er midlertidig ute av sine lo-
kaler må koble seg på via fjerntil-
gang. Med mange samtidige bru-
kere og store sakskomplekser er
dette en stor belastning på sys-
temene, forklarer departements-
råd Ingelin Killengreen i Forny-
ings-administrasjons- og kirke-
departementet (FAD).

Hun opplyser at det fremdeles
mangler om lag 1000 kontorplas-
ser til departementene som tren-
ger midlertidige lokaler i lengre
tid fremover, i tillegg til noe areal
til en del andre funksjoner.

ingvild.sahl@aftenposten.no

Det er ikke mye som er blitt med til handels- og næringsminister
Trond Giskes nye kontor. Eli Ekløv sørger for at ministeren holder
styr på papirene sine.

Advarer Frp
C – En helt, helt feil beslutning.
Det sier Pia Kjærsgaard til den
danske avisen Politiken i en kom-
mentar til at bl.a. enkelte av Frps
ordførere antyder at partiet bør
legge om språkbruken i innvand-
ringsdebatten fremover.

Kjærsgaard mener det er
«uhyggelig» at noen tenker i de
baner og begrunner dette med
at den eneste skyldige i den for-
ferdelige massakren i Norge er
massemorderen selv. Kjærsgaard
mener derfor at ingen andre bør
gå inn i noen form for selvransak-
else etter det som har skjedd.

Strengere med
kunstgjødsel
C Felleskjøpet gjør det
vanskeligere for privatper-
soner å handle kunstgjød-
sel. Et arbeid for å begren-
se tilgangen til kjemikalier
og kunstgjødsel som kan
brukes til å lage bomber,
var innledet i EU allerede
før terrorangrepet 22. juli.
EU-reglene vil ikke gjelde i
Norge før i høst, men Fel-
leskjøpet har valgt å inn-
føre restriksjonene allere-
de i sommer. (NTB)

Begravet i Ålesund
C En stappfull Spjelkavik kirke i Åle-
sund tok i går farvel med 32 år gamle
Jon Vegard Lervåg. Han var bosatt i
Oslo, men opprinnelig fra Ålesund,
og var blant dem som ble drept av
bomben i Regjeringskvartalet.

Han jobbet som jurist i lovavdelin-
gen i Justisdepartementet. Under be-
gravelsen talte blant andre justismi-
nister Knut Storberget.

– Han var en svært verdifull medar-
beider og gjorde alltid en fremragen-
de jobb for oss, sa justisministeren.

Også representanter fra politi,
kommunen og fylkesmannen var til
stede.

Kronprinsparet
utsetter fylkestur
C Kronprinsparet skulle i perio-
den 19. til 22. august besøkt
kommunene Stranda, Herøy, Ha-
reid, Haram, Molde og Rauma i
Møre og Romsdal. Denne turen
vil i stedet gjennomføres til vå-
ren, melder Slottet. I stedet vil de
21. august delta ved Regjerin-
gens nasjonale minnemarkering
etter terrorangrepene.

Kong Harald, dronning
Sonja, prinsesse Märtha Louise
og Ari Behn, og prinsesse
Astrid, fru Ferner deltar også.

Blomster og minne-
ord i Oslo samles inn
C I natt startet Oslo kommune å
samle inn den enorme mengden
blomster, lys, dikt og andre hilse-
ner som folk har lagt ut i Oslos
gater til minne om terrorofrene.
Oslo kommune har i samarbeid
med Regjeringen, Stortinget og
Kirken bestemt at arbeidet skulle
starte nå, sier byrådsleder Stian
Berger Røsland.

De nyeste blomstene skal fort-
satt bli liggende, og det vil fort-
satt være mulig å legge ned
blomster og hilsener. (NTB)

På private PC-er med varierende nettilgang prøver

departementene å holde hjulene i gang i

midlertidige lokaler. Fortsatt mangler rundt 1000

kontorplasser.

På universitetets lesesal? Nei, langt ifra. I

Akersgata, et steinkast fra Stortinget, prøver

ansatte i Nærings- og handelsdepartementet

(NHD) å holde byråkratiets hjul i gang.

Etter at terroranslaget la kontorlokalene i

høyblokken i Regjeringskvartalet i ruiner, har

departementet med 208 ansatte flyttet inn i

provisoriske lokaler hos Innovasjon Norge.

- Vi jobber med budsjettet, sier rådgiver Øyvind

Arum, som deler pult med seniorrådgiver Øystein

Jørgensen.

Innestemme.

PC-ene de bruker, er private. Egne kontorer er

erstattet med åpent landskap, derfor har de lært

å ta innestemmen i bruk. Selv om det fortsatt

hersker systemutfordringer, og penner, papir og

saks kan være mangelvare, opplyser staben at

de er fullt operative på sakene det jobbes med.

- Vi fikk opp arkivet og saksbehandlingssystemet

i dag. Nå jobber vi med sakene som før, sier

Jørgensen.

Begge var på jobb i høyblokken da det smalt,

men føler de slapp heldig fra det. Mens

Jørgensen fikk vinduet med rammen i hodet, ble

Arum sittende fast mellom pulten og bokhyllen.

Ser etter lokale.

Så langt har departementet rundt 45

arbeidsplasser til rådighet. Før helgen ble

Nærings- og handelsminister Trond Giskes

kontor, som foreløpig består av en pult og noen

pappesker, beriket med en telefon.

Ifølge fungerende departementsråd Fartein Sætre

jobbes det på spreng med å finne lokaler til

resten av staben.

- Det kan bli alt fra en stor sal til andre løsninger.

Foreløpig har vi plass til de som er tilbake fra ferie. Vi er

operative på telefon og nett, og ting begynner å fungere

sånn brukbart, sier han.

Startet fra bunnen.

Olje- og energidepartementet har midlertidige lokaler hos

Norges vassdrags- og energidirektorat (NVE):

- Nå sitter nesten hele departementet i ett stort rom, der

hver avdeling har sitt store bord de sitter rundt, forklarer

departementsråd Elisabeth Berge.

Da departementet flyttet inn i NVEs lokaler forrige uke,

måtte alt ordnes fra bunnen av: penn og papir,

kaffemaskiner og kontorplasser til rundt 140 ansatte.

- Folk må utvise stor fleksibilitet. Vi har en printer i et
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hjørne som alle må dele på. Dette blir en øvelse i

å bli et enda mer effektivt departement, sier

Berge.

Mangler 1000 plasser. - De som er midlertidig

ute av sine lokaler må koble seg på via

fjerntilgang. Med mange samtidige brukere og

store sakskomplekser er dette en stor belastning

på systemene, forklarer departementsråd Ingelin

Killengreen i Fornyings-administrasjons- og

kirkedepartementet (FAD).

Hun opplyser at det fremdeles mangler om lag

1000 kontorplasser til departementene som

trenger midlertidige lokaler i lengre tid fremover, i

tillegg til noe areal til en del andre funksjoner.

Må ha midlertidige lokaler lenge

Statsministerens kontor - er hos

Forsvarsdepartementet

Justisdepartementet - er på Politihøgskolen

Nærings- og handelsdepartementet - er hos

Innovasjon Norge

Olje- og energidepartementet - er hos Norges

Vassdrags- og energidirektorat

Kunnskapsdepartementet - er hos

Utdanningsdirektoratet

Helse- og omsorgsdepartementet - er hos

Helsedirektoratet

Alle departementene i det såkalte R5-bygget er tilbake i

sine lokaler. Fiskeri- og kystdepartementet flyttet tilbake

til Grubbegata 1 i går, mens Finansdepartementet flytter

tilbake i sine lokaler i det gamle regjeringsbygget denne

uken.

fakta

Bildetekst: Arbeidsdagen er blitt langt mer sosial etter at

Handels- og næringsdepartementet måtte flytte til

midlertidige lokaler. Men ifølge de ansatte har

terrorangrepet gjort samholdet i departementet enda

sterkere. Thomas Malla (f.v.) , Carl Johanessen, Bjørn

Hermansen, Bent Sunde, Øystein Jørgensen og Øyvind

Arum. Det er ikke mye som er blitt med til handels- og

næringsminister Trond Giskes nye kontor. Eli Ekløv

sørger for at ministeren holder styr på papirene sine.

© Aftenposten
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Får gasse opp Troll
Dagens Næringsliv. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Prioriterte kilder - Tema, Statoil.
JOSTEIN LØVÅS| STAVANGER. Side: 19.

DAGENS NÆRINGSLIV   ONSDAG 3. AUGUST 2011

Det siste året har Statoil 
gjentatte ganger klaget
over at Olje- og energide-

partementet ikke har tillatt
selskapet å produsere så mye 
gass fra Troll-feltet som
selskapet har ønsket.

Myndighetene har bekymret 
seg for oljeforekomstene som 
finnes i gigantfeltet. Hvis gassen 
tappes ut for raskt, kan trykket 
falle så mye at olje går tapt. 

«I tidligere produksjonstilla-
telser, herunder årene 2008,
2009 og 2010, har departe-
mentet uttrykt bekymring for 
fremdriften i oljeutvinningen fra 
Troll», heter det i et ferskt brev 
fra departementet.

Får lov mot å love
Nå får Statoil lov til å gi full gass
på Troll. Tillatelsen gis likevel på 
én betingelse: Selskapet må 
innen årsskiftet levere inn en
omfattende og oppdatert plan 
for økt oljeutvinning (IOR). 
Statoil har lenge lovet mange 

flere oljebrønner der ute, men 
departementet beklager seg over 
at borekapasiteten ikke har 
kommet på plass.

– Det har vært utfordrende å 
skaffe tilstrekkelig riggkapasitet 
på norsk sokkel. Troll-lisensen 
har nå sikret god riggdekning 
for kommende gassår. IOR-
planen er som sagt under oppda-
tering frem mot årsskiftet, der vi 
blant annet skal vurdere konse-
kvensene av den økte borekapa-
siteten som nå er sikret, det vil 
si en oppdatering av boremål og 
rekkefølgen på disse, sier Statoil-
talsmann Ola Anders Skauby.

Lang batalje
Så sent som under Statoils kapi-
talmarkedsdag i New York i juni 
var produksjonstillatelsen på 
Troll et tema analytikerne spurte 
om. Myndighetenes Troll-
begrensninger har tidligere 
trukket ned selskapets totalpro-
duksjon tilsvarende 30.000 fat 
olje daglig. Nå har selskapet fått 

skriftlig bekreftet at det kan
produsere hele 30 milliarder
kubikkmeter gass fra 1. oktober
i år til og med 30. september
neste år.

Diskusjonen om gassproduk-
sjon mot oljeproduksjon på Troll
er en klassiker i norsk oljein-
dustri. Lenge kjempet Hydro for
utvinning av olje fra den tynne
oljesonen på feltet, mens Statoil
strittet imot og ville ha frie
tøyler for gassproduksjonen.
Etter sammenslåingen mellom
selskapene stoppet Olje- og ener-
gidepartementet sent i 2007 et
stort utbyggingsprosjekt som
ville øket gassproduksjonen fra 
Troll kraftig.

jostein.lovas@dn.no

JOSTEIN LØVÅS
STAVANGER

Får gasse opp Troll
Myndighetene lar Statoil 
øke gassproduksjonen fra
Troll – mot å love fart i olje-
boringen på gigantfeltet.

NYHETER 19

TROLL. Statoil har i årevis 
presset på for høy gass-
produksjon fra Troll – noe 
som står i konflikt med olje-
produksjonen fra det samme 
feltet. Bildet er av Troll B 
plattformen. 
Foto: Gunnar Bløndal

OLJE OG GASS

MER GASS.
Statoil-sjef 
Helge Lund kan
jekke opp
gassproduk-
sjonen på Troll.

 Troll er Norges desidert største
gassfelt, med 40 prosent av de sam-
lede reservene på norsk sokkel. En
tynn oljesone har også gjort feltet til
en av Norges største oljeprodusenter.

 Feltet ligger 65 kilometer vest for
Kollsnes i Hordaland, og dekker et
areal på 750 kvadratkilometer.

 Første funn ble gjort i 1979, mens
produksjonen startet i 1996.

 Eierne er Petoro (56 prosent), Sta-
toil (31), Shell (8), Total (4) og Cono-
coPhillips (2).

TROLL

Seadrill is a leading offshore deepwater drilling company, aiming to be our customers' most important partner 
in making oil and gas available in a safe and cost-effective manner. The company operates a versatile fleet of 
60 units that comprises drillships, jack-up rigs, semi-submersible rigs and tender rigs for operations in shallow 
to ultra-deepwater areas in harsh environment and benign environments. 

Seadrill has some 6,650 skilled and highly competent employees, representing some 50 nationalities, operating 
in 15 countries on five continents. 

Setting the standard in drilling

seadrill.com

Corporate QHSE needs to strengthen the team. 

Quality Assurance 
Manager
As part of the corporate QHSE group you will work with the following tasks:

Qualifications and qualities:

 of formal education

Search & Selection, finn@finnpersonal.no. Application deadline: August 15, 2011.

Det siste året har Statoil gjentatte ganger klaget

over at Olje- og energidepartementet ikke har

tillatt selskapet å produsere så mye gass fra

Troll-feltet som selskapet har ønsket.

Myndighetene har bekymret seg for

oljeforekomstene som finnes i gigantfeltet. Hvis

gassen tappes ut for raskt, kan trykket falle så

mye at olje går tapt.

«I tidligere produksjonstillatelser, herunder årene

2008, 2009 og 2010, har departementet uttrykt

bekymring for fremdriften i oljeutvinningen fra

Troll», heter det i et ferskt brev fra

departementet.

Får lov mot å love

Nå får Statoil lov til å gi full gass på Troll.

Tillatelsen gis likevel på én betingelse: Selskapet

må innen årsskiftet levere inn en omfattende og

oppdatert plan for økt oljeutvinning (IOR). Statoil

har lenge lovet mange flere oljebrønner der ute,

men departementet beklager seg over at

borekapasiteten ikke har kommet på plass.

- Det har vært utfordrende å skaffe tilstrekkelig

riggkapasitet på norsk sokkel. Troll-lisensen har

nå sikret god riggdekning for kommende gassår.

IOR-planen er som sagt under oppdatering frem

mot årsskiftet, der vi blant annet skal vurdere

konsekvensene av den økte borekapasiteten som

nå er sikret, det vil si en oppdatering av boremål

og rekkefølgen på disse, sier Statoil-talsmann

Ola Anders Skauby.

Lang batalje

Så sent som under Statoils kapitalmarkedsdag i

New York i juni var produksjonstillatelsen på Troll

et tema analytikerne spurte om. Myndighetenes

Troll-begrensninger har tidligere trukket ned

selskapets totalproduksjon tilsvarende 30.000

fat olje daglig. Nå har selskapet fått skriftlig

bekreftet at det kan produsere hele 30 milliarder

kubikkmeter gass fra 1. oktober i år til og med

30. september neste år.

Diskusjonen om gassproduksjon mot oljeproduksjon på

Troll er en klassiker i norsk oljeindustri. Lenge kjempet

Hydro for utvinning av olje fra den tynne oljesonen på

feltet, mens Statoil strittet imot og ville ha frie tøyler for

gassproduksjonen. Etter sammenslåingen mellom

selskapene stoppet Olje- og energidepartementet sent i

2007 et stort utbyggingsprosjekt som ville øket

gassproduksjonen fra Troll kraftig.

jostein.lovas@dn.no

- TROLL. Statoil har i årevis presset på for høy

gassproduksjon fra Troll - noe som står i konflikt med

oljeproduksjonen fra det samme feltet. Bildet er av Troll

B plattformen.

Foto: Gunnar Bløndal MER GASS.

Statoil-sjef Helge Lund kan jekke opp gassproduksjonen

på Troll. X - X

- Troll er Norges desidert største gassfelt, med 40
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prosent av de samlede reservene på norsk

sokkel. En tynn oljesone har også gjort feltet til

en av Norges største oljeprodusenter.

- Feltet ligger 65 kilometer vest for Kollsnes i

Hordaland, og dekker et areal på 750

kvadratkilometer.

- Første funn ble gjort i 1979, mens produksjonen

startet i 1996.

- Eierne er Petoro (56 prosent), Statoil (31), Shell (8),

Total (4) og ConocoPhillips (2).

© Dagens Næringsliv
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Vil eie riggene selv
Dagens Næringsliv. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Prioriterte kilder - Tema, Statoil.
JOSTEIN LØVÅS| STAVANGER. Side: 13.

DAGENS NÆRINGSLIV   ONSDAG 3. AUGUST 2011

NYHETER 13

Samtidig som oljeselska-
pene har behov for å bore 
stadig flere brønner for å 

holde oppe produksjonen fra 
gamle oljefelter, har riggleiepri-
sene mangedoblet seg det siste 
tiåret. Det får de store oljeselska-
pene på norsk sokkel til å revur-
dere en helt sentral del av sin
gamle forretningsmodell. Både
Statoil og statens oljeselskap
Petoro snakker nå nemlig om å 
eie borerigger selv, fremfor å leie
dem.

– Det har vært opplest og
vedtatt at når det gjelder borein-
stallasjoner som står på faste
plattformer, skal oljeselskapene
eie dem. Når det gjelder flyte-
rigger, har vi leid dem. Spørs-
målet en kan stille seg, er
hvorfor vi alltid må leie flyterig-
gene. I mange tilfeller har vi 
forutsigbar beskjeftigelse for
dem i mange år, sier Petoro-sjef 
Kjell Pedersen. Petoro forvalter
de oljefeltene staten har direkte
eierinteresser i (SDØE), og 
sender hele sitt overskudd til 
statskassen (se resultatboks).

Pedersen viser blant annet til
Troll-feltet, der det har ligget
boreplattformer permanent i 
over femten år, og hvor det trolig
vil ligge rigger permanent i ti år
til.

Økende behov
Pedersens hovedbekymring er 
at produksjonsfallet fra gamle
norske oljefelter ligger på 8–10
prosent i året. Igår la han frem
kvartalstall som viser at produk-
sjonen fra statens egne 
feltandeler har falt med 11
prosent i første halvår i år i
forhold til ifjor, en nedgang som 
riktignok maskeres av betydelig 
høyere olje- og gasspriser. 
Pedersen mener uansett det
årlig må bores to-tre ganger så 
mange produksjonsbrønner 
som nå. Nyere produksjons-
måter øker bare behovet for
rigger. Det finnes allerede rundt 
500 undervannsbrønner på 
norsk sokkel, de fleste av dem
med behov for rigger til vedlike-
hold. Dersom riggratene blir for 
høye, kan det bli ulønnsomt å 
utnytte de siste oljerestene i 
flere felter. 

Statoil er også blitt positiv til
tanken om at feltpartnerska-
pene kan eie borerigger selv.

– Vi er enig i at selskaper i
lisenser med store boreplaner
må være åpne for å vurdere eier-
skap i rigger, sier Statoil-tals-
mann Bård Glad Pedersen.

Han sier Statoil allerede har 
signalisert en slik åpning i 

forbindelse med at selskapet 
nylig leide inn to rigger selskapet 
langt på vei har spesifisert 
kravene til selv. Selskapet sa da 
at det vurderer å ta eierskap i 
slike rigger senere. 

Skeptisk
Ikke alle aktører i finansmar-
kedet er sikre på om det er 
fornuftig av oljeselskapene å 
spre aktiviteten for mye. 

– Jeg vil ikke at Statoil skal 
drive med dette, og jeg tror ikke 
at finansmarkedet vil det heller, 
sier oljeanalytiker John A. 
Olaisen i Carnegie. 

Han mener at det kun har 
vært i korte perioder at riggei-
erne har kunnet hente inn stor 
fortjeneste på riggene sine. Som 
regel har det vært billigere for 
oljeselskapene å leie enn det 
ville kostet dem å kontrahere og 
eie selv. 

– Det bygges masse rigger nå,
sier han.

jostein.lovaas@dn.no

JOSTEIN LØVÅS
STAVANGER

Vil eie riggene selv
Skyhøye riggleiepriser får 
både Statoil og statens 
oljeselskap Petoro til å 
tenke høyt om å eie bore-
riggene selv. Tanken 
møter motbør. 

OLJE VIL EIE. Kjell Pedersen i 
Petoro åpner opp for at det 
lønner seg å eie de flyttbare 
riggene. 
Foto: Thomas Alf Larsen

VIL IKKE. John 
A. Olaisen

Petoro
Resultat 2. kvartal
Mill. kroner 2010 2011 Endring
Driftsinntekter 92783 78344 18 %
Driftsresultat 66232 53787 23 %
Resultat (til staten) 67933 56038 21 %

Norway Pelagic ASA er verdens største produsent og eksportør av sild, makrell og lodde til humant konsum. 
Hovedkontoret er nå i Måløy, men skal relokaliseres til Ålesund. Selskapet kontrollerer 15 produksjonsanlegg langs 
hele kysten. Konsernet har ca. 700 ansatte, økonomien er sunn og omsetningen blir rundt 3,5 mrd. Selskapets hoved-
virksomhet er produksjon av rundfrossen og fi leter av sild og makrell, samt videreforedlede produkter. Nesten hele 
produksjonen går til eksport og markedene er blant andre Japan, Russland, Ukraina og EU. Norway Pelagic har lagt
en ambisiøs strategi for de nærmeste årene. Største eier er Austevoll Seafoods AS. Til en nyopprettet stilling ønsker 
man nå en dedikert leder for innovasjonsarbeidet som skal rettes mot restråstoff  og den kommersielle utnyttelse av 
dette, men også nybrottsarbeid i produktutvikling. Personen skal fortrinnsvis ha base ved hovedkontoret. 

Norway Pelagic as søker

Direktør Innovasjon
Stillingen
•  Administrere og lede forsknings- og utviklingsarbeidet 

med utgangspunkt i bedriftens kjerneområder – 
og gjerne se muligheter ut over disse.

•  Drive en planmessig nytenkning og utprøving relatert 
til overskytende råstoff .

•  Utnytte det produktive kontaktnettet man allerede har
i inn- og utland i de innovative prosesser fullt ut.

•  Skape en struktur og en arbeidsmetodikk internt
som gjør løpet frem til nye produkter eff ektivt, 
og riktig avstemt hva gjelder investeringer. 

•  Den nye direktør rapporterer til adm.direktør 
Gunnar Domstein.

Personen
•  Høyere utdanning fra anerkjent lærested av teknisk,

økonomisk eller fi skerifaglig type.
•  Praksis fra industri, gjerne matvare eller fi sk, evt.

forsknings- og utviklingsavdeling i annen relevant
virksomhet.

•  En analytisk og dyktig utreder som fi nner gode prag-
matiske løsninger, er handlekraftig, kommersielt inn-
stilt og som skaper tette allianser internt og eksternt.

• Er eller blir bosatt på Nordvestlandet.

Kontakt
Utfordringene vil bli beskrevet gjennom kontakt til Steinar A. Hopland, HOPLAND & Co, tlf. 924 83 600, alternativt
til adm.dir. Gunnar Domstein eller til HR Manager i Norway Pelagic, Henry Reiersen, tlf. 57 84 44 00.
Din henvendelse og søknad kan sendes til ledelse@hoplands.no innen 15. august 2011.

experience the arct ic pureness

www.norwaypelagic.no

experience the arct ic pureness

Samtidig som oljeselskapene har behov for å

bore stadig flere brønner for å holde oppe

produksjonen fra gamle oljefelter, har

riggleieprisene mangedoblet seg det siste tiåret.

Det får de store oljeselskapene på norsk sokkel

til å revurdere en helt sentral del av sin gamle

forretningsmodell. Både Statoil og statens

oljeselskap Petoro snakker nå nemlig om å eie

borerigger selv, fremfor å leie dem.

- Det har vært opplest og vedtatt at når det

gjelder boreinstallasjoner som står på faste

plattformer, skal oljeselskapene eie dem. Når det

gjelder flyterigger, har vi leid dem. Spørsmålet en

kan stille seg, er hvorfor vi alltid må leie

flyteriggene. I mange tilfeller har vi forutsigbar

beskjeftigelse for dem i mange år, sier Petoro-

sjef Kjell Pedersen. Petoro forvalter de oljefeltene

staten har direkte eierinteresser i (SDØE), og

sender hele sitt overskudd til statskassen (se

resultatboks).

Pedersen viser blant annet til Troll-feltet, der det

har ligget boreplattformer permanent i over

femten år, og hvor det trolig vil ligge rigger

permanent i ti år til.

Økende behov

Pedersens hovedbekymring er at

produksjonsfallet fra gamle norske oljefelter

ligger på 8-10 prosent i året. Igår la han frem

kvartalstall som viser at produksjonen fra statens

egne feltandeler har falt med 11 prosent i første

halvår i år i forhold til ifjor, en nedgang som

riktignok maskeres av betydelig høyere olje- og

gasspriser. Pedersen mener uansett det årlig må

bores to-tre ganger så mange

produksjonsbrønner som nå. Nyere

produksjonsmåter øker bare behovet for rigger.

Det finnes allerede rundt 500 undervannsbrønner

på norsk sokkel, de fleste av dem med behov for

rigger til vedlikehold. Dersom riggratene blir for

høye, kan det bli ulønnsomt å utnytte de siste

oljerestene i flere felter.

Statoil er også blitt positiv til tanken om at

feltpartnerskapene kan eie borerigger selv.

- Vi er enig i at selskaper i lisenser med store boreplaner

må være åpne for å vurdere eierskap i rigger, sier

Statoil-talsmann Bård Glad Pedersen.

Han sier Statoil allerede har signalisert en slik åpning i

forbindelse med at selskapet nylig leide inn to rigger

selskapet langt på vei har spesifisert kravene til selv.

Selskapet sa da at det vurderer å ta eierskap i slike

rigger senere.

Skeptisk

Ikke alle aktører i finansmarkedet er sikre på om det er

fornuftig av oljeselskapene å spre aktiviteten for mye.

- Jeg vil ikke at Statoil skal drive med dette, og jeg tror

ikke at finansmarkedet vil det heller, sier oljeanalytiker

John A. Olaisen i Carnegie.
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Han mener at det kun har vært i korte perioder at

riggeierne har kunnet hente inn stor fortjeneste

på riggene sine. Som regel har det vært billigere

for oljeselskapene å leie enn det ville kostet dem

å kontrahere og eie selv.

- Det bygges masse rigger nå, sier han.

jostein.lovaas@dn.no

- VIL EIE. Kjell Pedersen i Petoro åpner opp for at

det lønner seg å eie de flyttbare riggene. Foto:

Thomas Alf Larsen VIL IKKE. John A. Olaisen

Petoro

Per 2. kvartal

Mill. kroner20102011Endring

Driftsinntekter927837834418 %

Driftsresultat662325378723 %

Resultat (til staten)679335603821 %

© Dagens Næringsliv
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Vil fortsatt hakvass debatt
Borten Moe advarer mot å kvele ordskiftet:
Klassekampen 1. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: OED (alle kilder), Ola Borten Moe. Side: 1.

KLASSEKAMPEN4 Onsdag 3. august 2011

TERROR I NORGE

22. JULI
Av Mímir Kristjánsson  
og Lars Unar Størdal Vegstein

– Vi kan ikke slutte å ha kvas-
se ordskifter etter 22. juli, hel-
ler ikke om islam, sier Sp-
nestleder Ola Borten Moe.

Olje- og energiministeren 
er stolt over måten hele Norge 
har stått samlet i uken etter 
terrorangrepene i Oslo og på 
Utøya. Samtidig advarer han 
mot å la tragedien kvele den 
offentlige debatten.

– Hvis vi nå lager en kom-
pakt konformitet med stren-
ge, spesifikke regler for hva 
som er lov og ikke lov, så hav-
ner vi fort i en situasjon der 
visse virkelighetsoppfatnin-
ger blir stigmatisert. Men det 
betyr ikke at de opphører å 
eksistere.

Angrer ikke 
Moe har selv vært en kontro-
versiell aktør i debatten om 
det flerkulturelle Norge, blant 
annet da han i Klassekampen 
for et drøyt år tilbake sam-
menliknet radikal islam med 
nazisme.

Men i motsetning til Frp-le-
der Siv Jensen, som i går be-
klaget at hun tidvis hadde 
vært for skarp i tonen i islam-
debatten, mener Moe at han 
fortsatt kan stå ved det han 
har sagt.

– Alle har nå godt av å ta en 
pust i bakken og tenke gjen-
nom det de har sagt, men jeg 
mener selv at jeg har vært for-
siktig med å generalisere 
overfor grupper, eller klistre 
spesifikke samfunnsproblem 
til spesifikke grupper, sier 
han.

Heller ikke på generelt 
grunnlag mener Moe at islam-
debatten i Norge har vært spe-
siell hatefull.

– Med unntak av enkelte 
overtramp har vi ikke hatt et 
klima i islamdebatten som 
har vært uvanlig hardt eller 
uanstendig. Vi må kunne dis-
kutere islam på samme vis 
som vi diskuterer andre ting, 
og kan ikke holde kjeft i frykt 
for å trampe folk på tærne. 

Vil ha hatet fram i lyset
Sp-kronprinsen mener hate-
fulle ytringer må imøtegås 
framfor å ties i hjel.

– Den beste måten å møte 
hat på er offentlig debatt, me-
ningsutveksling og opplys-
ning. Det er i solen trollene 
sprekker, sier han.

– Har vi vært flinke nok til å 
imøtegå hatefulle ytringer mot 
for eksempel muslimer når vi 
har sett dem i offentligheten 
tidligere?

 – Jeg tror mange kan ha la 
være å konfrontere slike me-
ninger av reine bedagelig-
hetshensyn. Samtidig foregår 
en del av disse debattene i en 
virkelighet de fleste av oss 
ikke tar del i. Jeg må ærlig 
innrømme at jeg ikke hadde 
hørt om disse høyreradikale 
bloggerne før nå, sier han. 

Håper på ny start
I kjølvannet av terroren som 
tok livet av 77 mennesker i 
Oslo og på Utøya, har «hele 
Norge» tatt til gatene for å 
markere støtte med de om-
komne og pårørende. Nesten 
en halv million mennesker 
gikk i rosetog over hele landet 
mandag i forrige uke, og flere 
norske byer er i ferd med å bli 
slukt av et stadig voksende 
blomsterhav.

– Jeg opplever at vi nå står 
sammen som nasjon og folk 
på en annen måte enn vi gjor-
de før. Det har jeg hentet mye 

styrke fra i en vanskelig tid. 
Den enorme oppslutningen vi 
nå opplever rundt vårt sam-
funn, våre verdier og vår måte 
å tenke på kan forhåpentlig-
vis gi grunnlag for en ny start. 
Da kan det komme noe posi-
tivt ut av galskapen, sier Moe.

Ikke minst mener han de 
siste dagene har vist bredden 
i det norske fellesskapet, og at 
det forhåpentligvis også kan 

bli en ny start for den norske 
integreringsdebatten.

– Samtidig skal vi koste på 
oss å tenke gjennom hvordan 
vi ville reagert dersom gjer-
ningsmannen bak angrepene 
var radikal islamist. Da ville 
nok klimaet vært et helt an-
net. Det viser ikke minst de 
utålelige og uakseptable epi-
sodene med trakassering av 
muslimer i timene etter an-
grepet. Det minner oss på at vi 
ikke må bli for selvgode i det 
nye fellesskapet vi nå har fun-
net fram til, sier han.

politikk@klassekampen.no 

SYNG UT: Olje- og energiminister Ola Borten Moe advarer mot å 
forsøke å tie i hjel ytringer vi ikke liker etter terrorangrepene 22. 
juli. FOTO: BERIT ROALD, SCANPIX

Advarer mot konformitet
FAKTA

22. juli-angrepene:
n Fredag 22. juli sprengte den 
høyreradikale og islamfiendt-
lige terroristen Anders Behring 
Breivik en bombe i regjerings-
kvartalet i Oslo.
n Like etterpå dro Breivik til 
AUFs sommerleir på Utøya, der 
han i en drøy time jaget og 
henrettet uskyldige ungdom-
mer. Totalt mistet 77 mennes-
ker livet. 
n I etterkant av terrorangre-
pene har det kommet fram at 
Breivik har vært medlem av 
Frp, og at han har skrevet et 
over tusen sider langt «mani-
fest», der han gjør rede for sin 
ideologi.
n Ola Borten Moe advarer nå 
mot å kvele debatten om 
integrering og islam som følge 
av angrepene.

Manifest analyses Ali Esba-
ti, som selv overlevde ter-
rorangrepet på Utøya, deler 
ikke bekymringen for at 
innvandringsdebatten vil 
bli undertrykt.

– Mange diskusjoner om 
innvandring og muslimer 
handler slett ikke om me-
ningsutveksling, men om å 
skape hatstemning og fien-
debilder av muslimer. Pro-
blemet i ordskiftet om mus-
limer har ikke først og 
fremst vært at kritiske røs-
ter ikke kommer til orde, 
men at grensene for hvor-

– Forskjell på debatt og hets

VIL HA DEBATT: Sp-kronprins Ola Bor-
ten Moe advarer mot å kvele debatten 
etter 22. juli-angrepene, og sier han 
ikke synes islamdebatten i Norge så 
langt har vært spesiell hatefull.

«Vi kan ikke slutte å ha kvasse ordskif-
ter etter 22. juli, heller ikke om islam»

OLA BORTEN MOE, 
NESTLEDER I SP

TERROR: Sps nestleder Ola Borten Moe advarer

mot å kvele den offentlige debatten. - Vi kan ikke

slutte å ha kvasse ordskifter etter 22. juli, heller

ikke om islam, sier Moe, som mener

islamdebatten ikke har vært spesiell hatefull til

nå.

SIDE 4 og 5
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Advarer mot konformitet
Klassekampen 1. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Prioriterte kilder - OED, Olje og energiministeren.
Av Mímir Kristjánsson og Lars Unar Størdal Vegstein. Side: 4.

KLASSEKAMPEN4 Onsdag 3. august 2011

TERROR I NORGE

22. JULI
Av Mímir Kristjánsson  
og Lars Unar Størdal Vegstein

– Vi kan ikke slutte å ha kvas-
se ordskifter etter 22. juli, hel-
ler ikke om islam, sier Sp-
nestleder Ola Borten Moe.

Olje- og energiministeren 
er stolt over måten hele Norge 
har stått samlet i uken etter 
terrorangrepene i Oslo og på 
Utøya. Samtidig advarer han 
mot å la tragedien kvele den 
offentlige debatten.

– Hvis vi nå lager en kom-
pakt konformitet med stren-
ge, spesifikke regler for hva 
som er lov og ikke lov, så hav-
ner vi fort i en situasjon der 
visse virkelighetsoppfatnin-
ger blir stigmatisert. Men det 
betyr ikke at de opphører å 
eksistere.

Angrer ikke 
Moe har selv vært en kontro-
versiell aktør i debatten om 
det flerkulturelle Norge, blant 
annet da han i Klassekampen 
for et drøyt år tilbake sam-
menliknet radikal islam med 
nazisme.

Men i motsetning til Frp-le-
der Siv Jensen, som i går be-
klaget at hun tidvis hadde 
vært for skarp i tonen i islam-
debatten, mener Moe at han 
fortsatt kan stå ved det han 
har sagt.

– Alle har nå godt av å ta en 
pust i bakken og tenke gjen-
nom det de har sagt, men jeg 
mener selv at jeg har vært for-
siktig med å generalisere 
overfor grupper, eller klistre 
spesifikke samfunnsproblem 
til spesifikke grupper, sier 
han.

Heller ikke på generelt 
grunnlag mener Moe at islam-
debatten i Norge har vært spe-
siell hatefull.

– Med unntak av enkelte 
overtramp har vi ikke hatt et 
klima i islamdebatten som 
har vært uvanlig hardt eller 
uanstendig. Vi må kunne dis-
kutere islam på samme vis 
som vi diskuterer andre ting, 
og kan ikke holde kjeft i frykt 
for å trampe folk på tærne. 

Vil ha hatet fram i lyset
Sp-kronprinsen mener hate-
fulle ytringer må imøtegås 
framfor å ties i hjel.

– Den beste måten å møte 
hat på er offentlig debatt, me-
ningsutveksling og opplys-
ning. Det er i solen trollene 
sprekker, sier han.

– Har vi vært flinke nok til å 
imøtegå hatefulle ytringer mot 
for eksempel muslimer når vi 
har sett dem i offentligheten 
tidligere?

 – Jeg tror mange kan ha la 
være å konfrontere slike me-
ninger av reine bedagelig-
hetshensyn. Samtidig foregår 
en del av disse debattene i en 
virkelighet de fleste av oss 
ikke tar del i. Jeg må ærlig 
innrømme at jeg ikke hadde 
hørt om disse høyreradikale 
bloggerne før nå, sier han. 

Håper på ny start
I kjølvannet av terroren som 
tok livet av 77 mennesker i 
Oslo og på Utøya, har «hele 
Norge» tatt til gatene for å 
markere støtte med de om-
komne og pårørende. Nesten 
en halv million mennesker 
gikk i rosetog over hele landet 
mandag i forrige uke, og flere 
norske byer er i ferd med å bli 
slukt av et stadig voksende 
blomsterhav.

– Jeg opplever at vi nå står 
sammen som nasjon og folk 
på en annen måte enn vi gjor-
de før. Det har jeg hentet mye 

styrke fra i en vanskelig tid. 
Den enorme oppslutningen vi 
nå opplever rundt vårt sam-
funn, våre verdier og vår måte 
å tenke på kan forhåpentlig-
vis gi grunnlag for en ny start. 
Da kan det komme noe posi-
tivt ut av galskapen, sier Moe.

Ikke minst mener han de 
siste dagene har vist bredden 
i det norske fellesskapet, og at 
det forhåpentligvis også kan 

bli en ny start for den norske 
integreringsdebatten.

– Samtidig skal vi koste på 
oss å tenke gjennom hvordan 
vi ville reagert dersom gjer-
ningsmannen bak angrepene 
var radikal islamist. Da ville 
nok klimaet vært et helt an-
net. Det viser ikke minst de 
utålelige og uakseptable epi-
sodene med trakassering av 
muslimer i timene etter an-
grepet. Det minner oss på at vi 
ikke må bli for selvgode i det 
nye fellesskapet vi nå har fun-
net fram til, sier han.

politikk@klassekampen.no 
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Advarer mot konformitet
FAKTA

22. juli-angrepene:
n Fredag 22. juli sprengte den 
høyreradikale og islamfiendt-
lige terroristen Anders Behring 
Breivik en bombe i regjerings-
kvartalet i Oslo.
n Like etterpå dro Breivik til 
AUFs sommerleir på Utøya, der 
han i en drøy time jaget og 
henrettet uskyldige ungdom-
mer. Totalt mistet 77 mennes-
ker livet. 
n I etterkant av terrorangre-
pene har det kommet fram at 
Breivik har vært medlem av 
Frp, og at han har skrevet et 
over tusen sider langt «mani-
fest», der han gjør rede for sin 
ideologi.
n Ola Borten Moe advarer nå 
mot å kvele debatten om 
integrering og islam som følge 
av angrepene.

Manifest analyses Ali Esba-
ti, som selv overlevde ter-
rorangrepet på Utøya, deler 
ikke bekymringen for at 
innvandringsdebatten vil 
bli undertrykt.

– Mange diskusjoner om 
innvandring og muslimer 
handler slett ikke om me-
ningsutveksling, men om å 
skape hatstemning og fien-
debilder av muslimer. Pro-
blemet i ordskiftet om mus-
limer har ikke først og 
fremst vært at kritiske røs-
ter ikke kommer til orde, 
men at grensene for hvor-

– Forskjell på debatt og hets

VIL HA DEBATT: Sp-kronprins Ola Bor-
ten Moe advarer mot å kvele debatten 
etter 22. juli-angrepene, og sier han 
ikke synes islamdebatten i Norge så 
langt har vært spesiell hatefull.

«Vi kan ikke slutte å ha kvasse ordskif-
ter etter 22. juli, heller ikke om islam»

OLA BORTEN MOE, 
NESTLEDER I SP

VIL HA DEBATT: Sp-kronprins Ola Borten Moe

advarer mot å kvele debatten etter 22. juli-

angrepene, og sier han ikke synes islamdebatten

i Norge så langt har vært spesiell hatefull.

- Vi kan ikke slutte å ha kvasse ordskifter etter

22. juli, heller ikke om islam, sier Sp-nestleder

Ola Borten Moe.

Olje- og energiministeren er stolt over måten hele

Norge har stått samlet i uken etter

terrorangrepene i Oslo og på Utøya. Samtidig

advarer han mot å la tragedien kvele den

offentlige debatten.

- Hvis vi nå lager en kompakt konformitet med

strenge, spesifikke regler for hva som er lov og

ikke lov, så havner vi fort i en situasjon der visse

virkelighetsoppfatninger blir stigmatisert. Men det

betyr ikke at de opphører å eksistere.

Angrer ikke

Moe har selv vært en kontroversiell aktør i

debatten om det flerkulturelle Norge, blant annet

da han i Klassekampen for et drøyt år tilbake

sammenliknet radikal islam med nazisme.

Men i motsetning til Frp-leder Siv Jensen, som i

går beklaget at hun tidvis hadde vært for skarp i

tonen i islamdebatten, mener Moe at han fortsatt

kan stå ved det han har sagt.

- Alle har nå godt av å ta en pust i bakken og

tenke gjennom det de har sagt, men jeg mener

selv at jeg har vært forsiktig med å generalisere

overfor grupper, eller klistre spesifikke

samfunnsproblem til spesifikke grupper, sier han.

Heller ikke på generelt grunnlag mener Moe at

islamdebatten i Norge har vært spesiell hatefull.

- Med unntak av enkelte overtramp har vi ikke

hatt et klima i islamdebatten som har vært

uvanlig hardt eller uanstendig. Vi må kunne

diskutere islam på samme vis som vi diskuterer

andre ting, og kan ikke holde kjeft i frykt for å

trampe folk på tærne.

Vil ha hatet fram i lyset

Sp-kronprinsen mener hatefulle ytringer må imøtegås

framfor å ties i hjel.

- Den beste måten å møte hat på er offentlig debatt,

meningsutveksling og opplysning. Det er i solen trollene

sprekker, sier han.

- Har vi vært flinke nok til å imøtegå hatefulle ytringer

mot for eksempel muslimer når vi har sett dem i

offentligheten tidligere?

- Jeg tror mange kan ha la være å konfrontere slike

meninger av reine bedagelighetshensyn. Samtidig

foregår en del av disse debattene i en virkelighet de

fleste av oss ikke tar del i. Jeg må ærlig innrømme at jeg

ikke hadde hørt om disse høyreradikale bloggerne før nå,

sier han.

Håper på ny start
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I kjølvannet av terroren som tok livet av 77

mennesker i Oslo og på Utøya, har «hele Norge»

tatt til gatene for å markere støtte med de

omkomne og pårørende. Nesten en halv million

mennesker gikk i rosetog over hele landet

mandag i forrige uke, og flere norske byer er i

ferd med å bli slukt av et stadig voksende

blomsterhav.

- Jeg opplever at vi nå står sammen som nasjon

og folk på en annen måte enn vi gjorde før. Det

har jeg hentet mye styrke fra i en vanskelig tid.

Den enorme oppslutningen vi nå opplever rundt

vårt samfunn, våre verdier og vår måte å tenke

på kan forhåpentligvis gi grunnlag for en ny start.

Da kan det komme noe positivt ut av galskapen,

sier Moe.

Ikke minst mener han de siste dagene har vist

bredden i det norske fellesskapet, og at det

forhåpentligvis også kan bli en ny start for den

norske integreringsdebatten.

- Samtidig skal vi koste på oss å tenke gjennom

hvordan vi ville reagert dersom gjerningsmannen

bak angrepene var radikal islamist. Da ville nok klimaet

vært et helt annet. Det viser ikke minst de utålelige og

uakseptable episodene med trakassering av muslimer i

timene etter angrepet. Det minner oss på at vi ikke må

bli for selvgode i det nye fellesskapet vi nå har funnet

fram til, sier han.

politikk@klassekampen.no?

© Klassekampen

Oversikt over like treff

Borten Moe advarer mot kvelning av ordskiftet etter terrorangrepene
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KLASSEKAMPEN4 Onsdag 3. august 2011

TERROR I NORGE

22. JULI
Av Mímir Kristjánsson  
og Lars Unar Størdal Vegstein

– Vi kan ikke slutte å ha kvas-
se ordskifter etter 22. juli, hel-
ler ikke om islam, sier Sp-
nestleder Ola Borten Moe.

Olje- og energiministeren 
er stolt over måten hele Norge 
har stått samlet i uken etter 
terrorangrepene i Oslo og på 
Utøya. Samtidig advarer han 
mot å la tragedien kvele den 
offentlige debatten.

– Hvis vi nå lager en kom-
pakt konformitet med stren-
ge, spesifikke regler for hva 
som er lov og ikke lov, så hav-
ner vi fort i en situasjon der 
visse virkelighetsoppfatnin-
ger blir stigmatisert. Men det 
betyr ikke at de opphører å 
eksistere.

Angrer ikke 
Moe har selv vært en kontro-
versiell aktør i debatten om 
det flerkulturelle Norge, blant 
annet da han i Klassekampen 
for et drøyt år tilbake sam-
menliknet radikal islam med 
nazisme.

Men i motsetning til Frp-le-
der Siv Jensen, som i går be-
klaget at hun tidvis hadde 
vært for skarp i tonen i islam-
debatten, mener Moe at han 
fortsatt kan stå ved det han 
har sagt.

– Alle har nå godt av å ta en 
pust i bakken og tenke gjen-
nom det de har sagt, men jeg 
mener selv at jeg har vært for-
siktig med å generalisere 
overfor grupper, eller klistre 
spesifikke samfunnsproblem 
til spesifikke grupper, sier 
han.

Heller ikke på generelt 
grunnlag mener Moe at islam-
debatten i Norge har vært spe-
siell hatefull.

– Med unntak av enkelte 
overtramp har vi ikke hatt et 
klima i islamdebatten som 
har vært uvanlig hardt eller 
uanstendig. Vi må kunne dis-
kutere islam på samme vis 
som vi diskuterer andre ting, 
og kan ikke holde kjeft i frykt 
for å trampe folk på tærne. 

Vil ha hatet fram i lyset
Sp-kronprinsen mener hate-
fulle ytringer må imøtegås 
framfor å ties i hjel.

– Den beste måten å møte 
hat på er offentlig debatt, me-
ningsutveksling og opplys-
ning. Det er i solen trollene 
sprekker, sier han.

– Har vi vært flinke nok til å 
imøtegå hatefulle ytringer mot 
for eksempel muslimer når vi 
har sett dem i offentligheten 
tidligere?

 – Jeg tror mange kan ha la 
være å konfrontere slike me-
ninger av reine bedagelig-
hetshensyn. Samtidig foregår 
en del av disse debattene i en 
virkelighet de fleste av oss 
ikke tar del i. Jeg må ærlig 
innrømme at jeg ikke hadde 
hørt om disse høyreradikale 
bloggerne før nå, sier han. 

Håper på ny start
I kjølvannet av terroren som 
tok livet av 77 mennesker i 
Oslo og på Utøya, har «hele 
Norge» tatt til gatene for å 
markere støtte med de om-
komne og pårørende. Nesten 
en halv million mennesker 
gikk i rosetog over hele landet 
mandag i forrige uke, og flere 
norske byer er i ferd med å bli 
slukt av et stadig voksende 
blomsterhav.

– Jeg opplever at vi nå står 
sammen som nasjon og folk 
på en annen måte enn vi gjor-
de før. Det har jeg hentet mye 

styrke fra i en vanskelig tid. 
Den enorme oppslutningen vi 
nå opplever rundt vårt sam-
funn, våre verdier og vår måte 
å tenke på kan forhåpentlig-
vis gi grunnlag for en ny start. 
Da kan det komme noe posi-
tivt ut av galskapen, sier Moe.

Ikke minst mener han de 
siste dagene har vist bredden 
i det norske fellesskapet, og at 
det forhåpentligvis også kan 

bli en ny start for den norske 
integreringsdebatten.

– Samtidig skal vi koste på 
oss å tenke gjennom hvordan 
vi ville reagert dersom gjer-
ningsmannen bak angrepene 
var radikal islamist. Da ville 
nok klimaet vært et helt an-
net. Det viser ikke minst de 
utålelige og uakseptable epi-
sodene med trakassering av 
muslimer i timene etter an-
grepet. Det minner oss på at vi 
ikke må bli for selvgode i det 
nye fellesskapet vi nå har fun-
net fram til, sier han.

politikk@klassekampen.no 
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Advarer mot konformitet
FAKTA

22. juli-angrepene:
n Fredag 22. juli sprengte den 
høyreradikale og islamfiendt-
lige terroristen Anders Behring 
Breivik en bombe i regjerings-
kvartalet i Oslo.
n Like etterpå dro Breivik til 
AUFs sommerleir på Utøya, der 
han i en drøy time jaget og 
henrettet uskyldige ungdom-
mer. Totalt mistet 77 mennes-
ker livet. 
n I etterkant av terrorangre-
pene har det kommet fram at 
Breivik har vært medlem av 
Frp, og at han har skrevet et 
over tusen sider langt «mani-
fest», der han gjør rede for sin 
ideologi.
n Ola Borten Moe advarer nå 
mot å kvele debatten om 
integrering og islam som følge 
av angrepene.

Manifest analyses Ali Esba-
ti, som selv overlevde ter-
rorangrepet på Utøya, deler 
ikke bekymringen for at 
innvandringsdebatten vil 
bli undertrykt.

– Mange diskusjoner om 
innvandring og muslimer 
handler slett ikke om me-
ningsutveksling, men om å 
skape hatstemning og fien-
debilder av muslimer. Pro-
blemet i ordskiftet om mus-
limer har ikke først og 
fremst vært at kritiske røs-
ter ikke kommer til orde, 
men at grensene for hvor-

– Forskjell på debatt og hets

VIL HA DEBATT: Sp-kronprins Ola Bor-
ten Moe advarer mot å kvele debatten 
etter 22. juli-angrepene, og sier han 
ikke synes islamdebatten i Norge så 
langt har vært spesiell hatefull.

«Vi kan ikke slutte å ha kvasse ordskif-
ter etter 22. juli, heller ikke om islam»

OLA BORTEN MOE, 
NESTLEDER I SP

fakta * Fredag 22. juli sprengte den

høyreradikale og islamfiendtlige terroristen

Anders Behring Breivik en bombe i

regjeringskvartalet i Oslo.

* Like etterpå dro Breivik til AUFs sommerleir på

Utøya, der han i en drøy time jaget og henrettet

uskyldige ungdommer. Totalt mistet 77

mennesker livet.

* I etterkant av terrorangrepene har det kommet

fram at Breivik har vært medlem av Frp, og at han

har skrevet et over tusen sider langt «manifest»,

der han gjør rede for sin ideologi.

* Ola Borten Moe advarer nå mot å kvele

debatten om integrering og islam som følge av

angrepene.

© Klassekampen

Nyhetsklipp - Dagens Nytt Onsdag 3. august 2011 Kilde: Retriever

Side 20 av 51



- Forskjell på debatt og hets
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TERROR I NORGE

Advarer mot konformitet

– Forskjell på debatt og hets
dan man kan omtale musli-
mer som gruppe har blitt dyt-
tet stadig lengre, sier Esbati, 
som mener Stoltenbergs tale 
til Stortinget bør tolkes som 
en oppfordring til større føl-
somhet dreier seg om selvref-
leksjon, ikke sensur:

– Det handler ikke om at 
folk ikke bør ha forskjellige 
standpunkter eller ikke gi ut-
trykk for dem. Det handler 
om å være bevisst på hva 
man står for. Hvis resonne-
mentet alltid er at muslimer 
er et problem, bør man tenke 
seg om. Det er forskjell på de-

batt og hets.
– Ola Borten Moe 

sier han ikke opplever 
at debatten om inn-
vandring har vært spe-
sielt hatefull. Er det en 
god oppsummering?

– Nei, det synes jeg 
ikke. Men så er det 
heller ikke statsråder 
som har blitt rammet 
av den debatten.

Esbati mener det 
har skjedd et positivt 
stemningsskifte i debatten 
etter tragedien 22. juli.

– Jeg oppfatter at situasjo-

nen er mer åpen, at mange 
genuint setter 
spørsmålstegn ved 
standpunktene 
sine. Det er veldig 
positivt at folk prø-
ver å tenke gjen-
nom sin egen rolle i 
og sitt eget ansvar 
for samfunnsutvik-
lingen. Det er en 
god begynnelse, 
men hvordan dette 
slutter er et spørs-

mål det vil være politisk 
dragkamp om.

Ali Esbati

SKEPTISKE: AUF 
reagerer på at et 
rørleggerfirma selger 
minnearmbånd til 
minne om ofrene på 
Utøya.

22. JULI
Av Dag Kjørholt

Firmaet selger armbånd for 
129 kroner og gir 35 kroner 
av beløpet til et fond for 
gjenoppbygging av Utøya – 
«Utøyas venner».
Det er nettbutikken minne-
baand.com som selger arm-
båndene «til minne om 22. 
juli». De er i svart silikon og 
er påført sitatet «Om en 
mann kan vise så mye hat, 
tenk hvor mye kjærlighet vi 
alle kan vise».

Tar avstand
AUF stiller seg ikke bak ak-
sjonen.
– Det er veldig mange som 
tar initiativ akkurat nå til 
innsamlinger, blant annet til 
Utøya. De fleste av dem er 
ordentlige og skikkelige, 
men akkurat denne kam-
panjen her har vi verken 
hørt noe fra eller på noen 
som helst måte stilt oss bak, 
sier tidligere AUF-leder Mar-
tin Henriksen til NRK.
AUFs generelle holdning er 
at alle former for innsamlin-
ger bør gå så uavkortet som 
mulig til formålet.
– Jeg vil oppfordre folk til å 
sjekke at det er seriøse aktø-
rer som står bak det de even-
tuelt ønsker å bidra til, sier 
han.

Visste ikke
Kontaktpersonen til firmaet 
sier til VG at han ikke visste 
hvor mye armbåndet kostet 
å produsere eller hvor mye 
firmaet tjener på salget.
Tidligere fylkesleder i Akers-

hus AUF, Mani Husseini, me-
ner det er forferdelig at folk 
ser muligheten av å tjene 
penger andres tragedie.
– Vi kan ikke gi støtte til ak-
sjoner og initiativer som er 
basert på egen fortjeneste. 
Jeg mener at alle innsamlin-
ger til gode formål bør skje 
uten fortjeneste, sier han til 
NRK.
Husseini oppfordrer folk til 
å unngå kampanjer som det-
te.
– AUF har ikke noen avtale 
med dette firmaet. Jeg me-
ner at alle som ønsker å bi-
dra til AUF og Utøya bare 
kan gi direkte til AUF, sier 
Husseini.

Drapstruet
Flere reagerer sterkt på at 
innehaverne av nettbutik-
ken ønsker å tjene penger i 
kjølvannet av terrorangre-
pet.
– Den siste natten har vært 
et rent helvete. Jeg har mot-
tatt flere drapstrusler per te-
lefon og via tekstmelding. 
Jeg har også mottatt telefo-
ner fra kommunale etater 
som mener vår nettbutikk er 
helt forkastelig og at vi kan 
sidestilles med krigsprofitø-
rer, sier nettsidens kontakt-
person til tv2.no.
Han ønsker nå å være ano-
nym av hensyn til familiens 
sikkerhet.
Kontaktpersonen ramser 
opp flere tekstmeldinger 
han har mottatt i løpet av 
natten:
«Slike folk som dere er like 
ille som Anders Behring 
Breivik», og «Vi kommer til å 
fotfølge deg på alt du foretar 
deg».
Videre forteller han at de har 
foretatt en rekke endringer 
på sine nettsider.
– Vi har blant annet fastslått 
at vår donasjon skal gå til 
«Utøyas venner», og beløpet 
er blitt hevet fra 5 til 35 kro-
ner. Men fremdeles hagler 
kritikken, og det er så vidt 
jeg tør å bevege meg uten-
dørs. 

©NTB

Reagerer på 
minnearmbånd

TAR AVSTAND: Tidligere AUF-leder Martin Henriksen (nr. tre bak 
f.v.) sier at AUF ikke står bak minnebånd-kampanjen. Her er han 
på en minnemarkering for ofrene for terroraksjonen 22. juli.  
FOTO: BERIT ROALD, SCANPIX

Manifest analyses Ali Esbati, som selv overlevde

terrorangrepet på Utøya, deler ikke bekymringen

for at innvandringsdebatten vil bli undertrykt.

- Mange diskusjoner om innvandring og muslimer

handler slett ikke om meningsutveksling, men

om å skape hatstemning og fiendebilder av

muslimer. Problemet i ordskiftet om muslimer har

ikke først og fremst vært at kritiske røster ikke

kommer til orde, men at grensene for hvordan

man kan omtale muslimer som gruppe har blitt

dyttet stadig lengre, sier Esbati, som mener

Stoltenbergs tale til Stortinget bør tolkes som en

oppfordring til større følsomhet dreier seg om

selvrefleksjon, ikke sensur:

- Det handler ikke om at folk ikke bør ha

forskjellige standpunkter eller ikke gi uttrykk for

dem. Det handler om å være bevisst på hva man

står for. Hvis resonnementet alltid er at muslimer

er et problem, bør man tenke seg om. Det er

forskjell på debatt og hets.

- Ola Borten Moe sier han ikke opplever at

debatten om innvandring har vært spesielt

hatefull. Er det en god oppsummering?

- Nei, det synes jeg ikke. Men så er det heller

ikke statsråder som har blitt rammet av den

debatten.

Esbati mener det har skjedd et positivt

stemningsskifte i debatten etter tragedien 22.

juli.

- Jeg oppfatter at situasjonen er mer åpen, at

mange genuint setter spørsmålstegn ved

standpunktene sine. Det er veldig positivt at folk

prøver å tenke gjennom sin egen rolle i og sitt

eget ansvar for samfunnsutviklingen. Det er en

god begynnelse, men hvordan dette slutter er et

spørsmål det vil være politisk dragkamp om.

© Klassekampen
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Borten Moe advarer mot kvelning av ordskiftet
Adresseavisen. Publisert på nett 03.08.2011 02:46. Profil: Trøndermedier, Ola Borten Moe.

Oslo (NTB): Sp-nestleder Ola Borten Moe advarer

mot å kvele debatten etter 22. juli-angrepene og

sier han ikke synes islamdebatten i Norge så

langt har vært spesiell hatefull.

Olje- og energiministeren advarer mot å forsøke å

tie i hjel ytringer vi ikke liker, etter

terrorangrepene 22. juli, skriver Klassekampen.

- Vi kan ikke slutte å ha kvasse ordskifter etter

22. juli, heller ikke om islam, sier Borten Moe til

avisen.

Han forteller han er stolt over måten hele Norge

har stått samlet i uken etter terrorangrepene i

Oslo og på Utøya, men advarer mot å la tragedien

kvele den offentlige debatten.

- Hvis vi nå lager en kompakt konformitet med

strenge, spesifikke regler for hva som er lov og

ikke lov, så havner vi fort i en situasjon der visse

virkelighetsoppfatninger blir stigmatisert. Men det

betyr ikke at de opphører å eksistere, sier han.

Moe har selv vært aktør i debatten om det

flerkulturelle Norge, blant annet da han i

Klassekampen for et drøyt år tilbake

sammenlignet radikal islam med nazisme. Moe

sier han fortsatt kan stå ved det han har sagt.

(NTB)

© Adresseavisen

Se webartikkelen på

http://ret.nu/DYpAmWEF

Oversikt over like treff

Borten Moe advarer mot kvelning av ordskiftet

Trønder-Avisa 03.08.2011 02:54
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SDØE med resultatforbedring på 23 prosent
Rogalands Avis. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Gass. Side: 17.

Rogalands Avis Onsdag 3. august 2011 17

Høyere olje- og gasspriser bidro 
til at resultatet fra Statens direkte 
økonomiske engasjement (SDØE) 
i første halvår 2011 økte med 12 
milliarder kroner fra 53 til 65 milli-
arder kroner sammenlignet med 
tilsvarende periode året før. SDØE 
er en portefølje bestående av sta-

tens egne andeler av produk-
sjonsrettigheter på norsk konti-
nentalsokkel. 

Kontantstrømmen til staten så 
langt i 2011 er hele 67,9 milliarder 
kroner til tross for at både olje- og 
gassproduksjonen var mye lavere 
enn i første halvår 2010.

Produksjonen av olje og gass 
falt nemlig 12 prosent i første 
halvår, hovedsakelig som følge av 
større vedlikeholdsaktiviteter og 
fall i produksjonen fra modne felt. 
Produksjon fra nye felt som Gjøa 
og Vega motvirker det totale pro-
duksjonsfallet.

SDØE med resultatforbedring på 23 prosent

Telefon: 51 82 22 22

Næringsliv
TIPS OSS:  redaksjon@rogalandsavis.no

Størst på 

arbeidsplassene

Tekst: Øyvind Jacobsen

Selskapene til Tore 
Lie leverer gode tall 
på boligmarkedet, 
men konsernet Otium 
leverer totalt negativt 
resultat etter skatt.
I en pressemelding sendt ut i 
går, kommer det fram at Oti-
um-konsernets årsresultat ble 
på minus 31,9 millioner kroner 
for regnskapsåret 2010.

Til sammenligning hadde 
konsernet et overskudd på 38 
millioner kroner i 2009, mens 
2008 var det styggeste året med 
et underskudd på 323 millioner 
kroner. I 2007 hadde samme 
konsern et overskudd på drøye 
453 millioner kroner.

2010-resultatet preges av kon-

solideringsstrategien til kon-
sernet, hvor målet er å i enda 
størrre grad rendyrke kjerne-
virksomheten, altså aktivite-
ten på boligmarkedet.

Og innenfor det området er 
eneeier av selskapet, Tore Lie, 
fornøyd med resultatet som 
selskapene Team Bygg og Oti-
um Bolig leverte. Begge selska-
pene er heleid av Otium AS.

– Utflating på prisnivået
Team Bygg hadde et pluss på 20 
millioner etter skatt, mens Oti-
um Bolig fi kk 68,8 millioner i 
pluss. Prosjekter som konser-
net har hel- eller deleierskap i, 
omsatte for 1,1 milliarder kro-
ner for boliger i 2010.

For første halvår i 2011 er om-

setningen til sammenligning 
på 720 millioner kroner, noe 
som tyder på at konsernet vil 
gjøre et klart omsetningsbyks i 
inneværende år.

Lie mener tilstanden for kon-
sernet egentlig er bedre enn 
hva man har fått presentert.

– Resultatet må ses på bak-
grunn av midlertidige regn-
skapsmessige forskjeller, og at 
solgte prosjektboliger ikke inn-
tektsføres før byggingen er 
igangsatt. Omsetningen som 
er relatert til boligsalg i 2010, 
vil først gjenspeile seg regn-
skapsmessig i 2011-2013, sier  
Lie i pressemeldingen.

Han forventer en utfl ating 
i prisnåvet på boliger i Nor-
ge framover, og tror det vil 

øke antallet boliger som blir 
omsatt på markedet.

Totalt er utbyggingstempoet 
økt med 40 prosent i 2011 i for-
hold til i fjor, men dette vil iføl-
ge Otium ikke være nok til å 
dekke etterspørselen i de stør-
ste pressområdene.

Kvittet seg med gjeld
De siste årene har Tore Lie-
konsernet kvittet seg med mye 
gjeld. I 2010 ble den langsiktige 
gjelden redusert med 355 mil-
lioner kroner, og egenkapi-
talandelen økt til 18,7 prosent 
fra 17,4 i 2009.

Dermed er konsernets ba-
lanse redusert med 1800 
millioner kroner de siste 
årene. Eierandelene i kon-

sernet har nå en verdi på 2,5 
milliarder kroner.

Otium eier 150 000 kvm næ-
ringseiendom sentralt  i Norge 
og Sverige. Lie tror på økte  
inntekter fra disse framover.

oja@rogalandsavis.no

TROR PÅ BEDRE TIDER: Tore Lie er eneeier i Otium-konsernet. Han jobber fortsatt med å kvitte seg med selskaper og gjeld i konsernet, for å jobbe mer målrettet mot kjernevirksomheten han kan best, nemlig 
boligutvikling. Lie er overbevist om at resultatene for selskapet vil bedres kraftig i årene framover. Foto: Mia Fedde

På Siriskjær kommer Otium med et 
spennende prosjekt.

Otium i minus
Tore Lie-selskap blir stadig mindreTore Lie-selskap blir stadig mindre

Høyere olje- og gasspriser bidro til at resultatet

fra Statens direkte økonomiske engasjement

(SDØE) i første halvår 2011 økte med 12

milliarder kroner fra 53 til 65 milliarder kroner

sammenlignet med tilsvarende periode året før.

SDØE er en portefølje bestående av statens egne

andeler av produksjonsrettigheter på norsk

kontinentalsokkel.

Kontantstrømmen til staten så langt i 2011 er

hele 67,9 milliarder kroner til tross for at både

olje- og gassproduksjonen var mye lavere enn i

første halvår 2010.

Produksjonen av olje og gass falt nemlig 12

prosent i første halvår, hovedsakelig som følge

av større vedlikeholdsaktiviteter og fall i

produksjonen fra modne felt. Produksjon fra nye

felt som Gjøa og Vega motvirker det totale

produksjonsfallet.

© Rogalands Avis
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Konsesjon skaper Troll A-usikkerhet
Bergens Tidende. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Prioriterte kilder - Tema, Sima-Samnanger.
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Pessimismen brer seg
Ekspertene er overrasket 
over børsfallet i sommer, 
men småsparerne opp-
fordres til å ri stormen av.

Fredrik Mandal 
Magne gaaseMyr 
stine grihaMar 
fredrik.mandal@bt.no

Flere investorer på ferie har nok 
latt seg stresse av store svingnin-
ger på børsen. I går var hoved-
indeksen ved Oslo Børs nær sitt 
laveste nivå siden nyttår.

– Det vi ser nå er den klas-
siske bevegelsen. Nyheter som i 
utgangspunktet er gode, nemlig 
at amerikanerne er blitt enige 
om gjeldssituasjonen, slår ikke 
positivt ut i markedet. Man er 
litt bekymret for at den ameri-
kanske økonomien muligens 
kan bli nedgradert selv om man 
kom til enighet. Det skaper 
usikkerhet i markedet, forteller 
Per Arne Nonås, aksjemegler i 
Norne Securities.

Han legger til at det kommer 
nye tall for arbeidsledigheten 
i USA på fredag, noe som også 
skremmer markedet.

– De forrige var jo ekstremt 
dårlige, sier Nonås.

Mer pessimistisk
Sjefstrateg Peter Hermanrud i 
First Securities påpeker at det 
går dårlig rundt omkring i hele 
verden, spesielt i USA.

– Vi ser også en klar nedbrem-
sing i Kina. Veksten i Europa har 
også falt, spesielt i Italia og Spa-
nia. Svak vekst, lav etterspørsel 
og frykt for dårlige priser slår i 
sum ut i en negativ børsutvik-
ling. Oslo Børs er ikke noe unn-
tak, sier sjefstrateg Hermanrud.

Han var lenge en klar optimist, 
og trodde bare for en måned 
siden at hovedindeksen på Oslo 
Børs ville nå 500 før nyttår.

– Det tør jeg ikke spå nå. Jeg 
er blitt mer pessimistisk, selv 
om jeg fortsatt tror det er litt 
større sjanse for at børsen skal 
gå opp enn videre ned utover 
høsten. Det vi kan håpe på er 
at kineserne finner ut at de har 
bremset nok og fått kontroll på 
inflasjonen. Hvis de begynner å 
stimulere igjen, er det mye som 
kan gå bra, sier Hermanrud.

Rekordsterk sveitsisk franc
Seniorøkonom Knut A. Mag-
nussen i DnB NOR mener mar-
kedet ikke er overbevist om at 
EU har gjort nok for å ta tak i 
gjeldsproblemene i Europa. Og 
når tilliten svikter, søker inves-
torene seg til plasseringer med 
liten risiko.

– Et klart uttrykk for det er 
at sveitsiske franc nå er rekord-
sterk i forhold til norske kroner. 
Det er fordi den blir betraktet 

som en sikker havn i urolige 
tider. Det er motsatt med Oslo 
Børs. Den er liten, og blir sett 
på som usikker når markedene 
faller, og det slår ut i kursene 
akkurat nå.

Oslo Børs raser nå mot 
400-grensen. Ved stengetider i 
går var hovedindeksen ned 2,27 
prosent til 402,37 poeng. Hittil i 
år har børsen gått ned med nes-

ten 8,5 prosent og siden toppen 
i 2008 har den falt 23 prosent.

– Fortsett som før
– Hva bør småsparerne gjøre nå?

– Mitt entydige råd til de som 
sparer langsiktig er å holde fast 
på det man har bestemt seg for, 
sier John Petter Tollefsen, daglig 
leder i AksjeNorge.

AksjeNorge er en ikke-kom-
mersiell stiftelse som skal øke 
publikums aksjekunnskap.

– Ikke gjør noen dramatisk 
endring i sparingen i dårlige 
tider, det er mitt råd. Har du 
bestemt deg for å være en lang-
siktig aksjesparer, og har 5–15 
års perspektiv, skal du ikke bli 
engstelig for hvordan det går på 
1–2 års sikt.

Tollefsen får jevnlig spørsmål 
av denne typen, og svarer nesten 
alltid det samme. Men det finnes 
unntak.

– Hvis jeg oppdager at folk bare 
vil ha bekreftelse på at de kan 
selge seg ut og ikke vil være med 
mer, da er det greit og man skal 
slutte med sparingen sin. Aksje-
sparing blir feil hvis du føler det 
ikke er for deg, og du skal føle 
trygghet for sparepengene dine. 
Men med langsiktig sparing over 
10–15 år er det ikke snakk om at 
tap er et alternativ, og det er der 
veldig mange bør være, sier han.

– Kort oppsummert bør du 

fortsette som før, med mindre du 
har en veldig dårlig magefølelse, 
legger han til.

– Ingen panikk i markedet
Ifølge Per Arne Nonås i Norne 
Securities, er ikke det som skjer 
nå utenfor det man må forvente 
av aksjemarkedet.

– Det blir ofte store svingnin-
ger sommerstid fordi volumene 
i transaksjonene er lave. Det 
er ikke unaturlige svingninger 

vi har sett den siste tiden, og 
det er innenfor det vi skal leve 
med. Dette er mer en normal 
sesongmessig korreksjon enn en 
panikk i markedet, sier Nonås.

– Hva hadde du gjort om du 
var en av mange småsparere?

– Jeg hadde sittet gjennom 
det. Hadde markedet vært dyrt 
priset, hadde jeg vært mer uro-
lig, men nå er nøkkeltallene på 
et fornuftig nivå og bedriftene 
tjener penger, sier han.

FRykten RådeR: Aksjene fortsatte å falle etter åpningstid ved de amerikanske børsene i går. Spesialist Evan Soloman (i midten) jobber ved børsen i New York. Ved stengetid 
var også Oslo Børs ned over to prosent.  FoTo: richard drew, ap

Utviklingen på hovedindeksen 
ved Oslo Børs (OSEBX) 
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Kilde: Oslo Børs © grafikk@bt.no

* Pr. kl. 14.45 i går.

Urolig sommerbørs

Bergen: Kommunane Ullensvang, 
Eidfjord, Ulvik og Jondal sitt felles 
selskap Hardanger Energi gjekk med 
solid overskot i fjor – 18,1 millionar 
kroner, mot 11,8 millionar året før. 
2010 var første driftsåret etter at 
Indre Hardanger Kraftlag AS overtok 
alle aksjane i Jondal Energi AS, og 
deretter skifta namn. Det er eit verti-
kalintegrert selskap som driv produk-
sjon, omsetning og distribusjon av 
elektrisk kraft. Når skatten er betalt, 

er det att 11,1 millionar, og styret 
føreslår å dela ut 11 millionar i ut-
byte til eigarkommunane.

Tal i millionar kroner

	 2010	 2009

Driftsinntekter	 102,7	 94,1
Driftsresultat	 18,1	 11,8
Resultat	før	skatt	 15,1	 12,5

Hardanger	Energi	AS

solide krafttal i hardanger

konsesjon skaper troll a-usikkerhet
Bergen: Kraftlinjen Mongstad-Kollsnes får tidligst konsesjon neste år. Det 
skal Olje- og energidepartementet (OED) ha informert BKK Nett om, ifølge 
Teknisk Ukeblad. BKK Nett sier at da kan linjen tidligst stå ferdig i 2015. Ifølge 
NTB kan det skape trøbbel for strømforsyningen til Troll A-plattformen, som 
får økt kraftbehov fra 2015 hvis Statoil får konsesjon for sin søknad om utvi-
delse på Troll A.

BERGEN: Kommunane Ullensvang, Eidfjord, Ulvik

og Jondal sitt felles selskap Hardanger Energi

gjekk med solid overskot i fjor - 18,1 millionar

kroner, mot 11,8 millionar året før.

2010 var første driftsåret etter at Indre

Hardanger Kraftlag AS overtok alle aksjane i

Jondal Energi AS, og deretter skifta namn. Det er

eit vertikalintegrert selskap som driv produksjon,

omsetning og distribusjon av elektrisk kraft. Når

skatten er betalt, er det att 11,1 millionar, og

styret føreslår å dela ut 11 millionar i utbyte til

eigarkommunane.

© Bergens Tidende
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Bygger master på søndager
Teknisk Ukeblad. Publisert på nett 02.08.2011 16:04. (Oppdatert 02.08.2011 19:17) Profil: Tema (alle kilder), NVE.

Statnett flyr helikopter i turområde i Kvam på

søndager, noe de ifølge Hardangeraksjonen ikke

har lov til. Av Øyvind Lie. Søndag brukte Statnett

helikopter på Sima-Samnanger-utbyggingen, i

fjellet overfor Ålvik i Kvam. (Oppdatert:

02.08.2011 19:17)

I Statnetts egen miljø- og transportplan, som er

godkjent av Norges vassdrags- og

energidirektorat, står dette om støy:

Støy fra helikoptertransport kan virke sjenerende.

Som hovedregel skal det bare flys innenfor

tidsrommet 07.00-19.00 mandag til lørdag.

Vanskelige værforhold kan gjøre det nødvendig å

fly utenfor disse tidene.

Dårlig vær

Det er dårlig vær som er bakgrunnen for

søndagsarbeidet.

Som hovedregel skal arbeidet foregå fra mandag

til lørdag. Men i enkeltsituasjoner kan Statnett

etter anmodning fra entreprenøren gi anledning til

å jobbe på søndag. Sist søndag ga vi slik

tillatelse, sier prosjektleder Steinar Bygdås i

Statnett.

Det er den kroatiske entreprenøren Dalekovod

som bygger linjen på oppdrag fra Statnett.

Dårlig vær har gitt forsinkelse på linjen.

Vi har ikke hatt særlig framdrift den siste tiden.

Etter en vurdering fant vi at vi kunne tillate det.

Begrunnelsen er at vi har vært i en periode med

dårlig vær, og at arbeidet i området er forholdsvis

langt unna bebyggelse, sier Bygdås.

Dalekovod bruker helikopteret til å fly inn og ut

mannskaper, verktøy og sement til å lage

mastefundamentene.

Reagerer

Nestleder Anita Aalvik i Hardangeraksjonen

mener søndagsarbeidet er brudd på miljø- og
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transportplanen.

Slik jeg tolker det skal bestemmelsen brukes

hvis det er dårlig vær og arbeiderne må hentes ut

senere på dagen enn klokka 19, sier hun til

Teknisk Ukeblad.

På søndager bør det være stille, mener hun.

Det er ikke skikk og bruk å utføre sånt arbeid på

søndager. Dette er et yndet friluftsområde. Det er

ganske forstyrrende med helikoptertrafikk, sier

Aalvik.

Forstyrret

Fremdriftsplanen ble nylig justert slik at linjen nå

ikke planlegges å settes i drift før høsten 2013.

Med det fikk dere vel litt mer tid, slik at dere kan

unngå å jobbe på søndager?

Nei, vi må benytte oss av den tiden vi har, vi vet

ikke hvordan dette vil bli i fortsettelsen. Vi må

utnytte alle muligheter innenfor en forsvarlig

ramme for å holde framdriften, sier Bygdås.

Han ser at helikopterflyvingen kan være

forstyrrende.

Store deler av strekningen ligger i et område som blir

brukt til friluftsliv, og vi er fullstendig klar over at

virksomheten vår påfører ulemper for omgivelsene.

Derfor prøver vi å skåne dem så langt vi kan, sier

prosjektlederen.

Kommer det til å bli gitt dispensasjon mange søndager i

tiden som kommer?

Jeg ser ikke for meg at det blir gjort i noe stort omfang,

det blir ikke noen vane med søndagsarbeid. Vi skal være

så restriktive og tilbakeholdne som vi kan. Men vi kan

tillate det etter anmodning fra vår entreprenør, sier

Bygdås.

: Ett års abonnement av Teknisk Ukeblad kun 1440 kr!

eller SMS kodeord TU til 2007 Bygger master på

søndager

UHELLIG HVILEDAG: Statnett bygger kraftlinje med

helikopter i Kvam også på søndager. Det har de ikke lov

til, mener Hardangeraksjonen.

© Teknisk Ukeblad

Se webartikkelen på
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Forundersøkelser på Havsul i Sandøy
Romsdals Budstikke. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Seismikk. Side: 11.

Vestavind Offshore AS gjennomfører nå

geofysiske og geotekniske forundersøkelser i

Havsul Vindpark utenfor Sandøy. Egil H. Torvik

egil.h.torvikr-b.no

SANDØY: Ifølge selskapets varsel skal de

geofysiske og geotekniske forundersøkelsene

skje i tidsrommet 1.-31. august.

Langs bunnen. Selskapet opplyser i varselet at

det i denne perioden , med utstyr som slepes

langs vindturbiner.

- Den luftdrevne lydkilden har svært lav akustisk

energi i forhold til tradisjonell seismikk offshore

og er ikke hørbar på overflata, men dykking skal

ikke foregå nærmere enn 100m, skriver Vestavind

Offshore.

Da utstyret slepes langs bunnen, vil aktiviteten ikke

medføre restriksjoner for annen trafikk i forhold til

passeringsavstand.

Bildetekst: Havsul I utenfor Harøya vil bli Norges første

fullskala offshore vindpark. Slik kan det bli seende ut fra

Harøyburet.

© Romsdals Budstikke
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Energisk møteplass
Haugesunds Avis. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: OED (alle kilder), Olje og energiministeren. Side: 13.

For tiende gang samles kraftkarene til konferanse

i Haugesund. Snart er det jentenes tur. Tekst:

Eva M. Sternhoff Foto: GRETHE NYGAARD

NÆRINGSLIV: Et imponerende program,

spennende knippe foredragsholdere,

paneldeltakere som lover energisk ordveksling.

De er alle menn. Hvorfor?

- Jentene kommer, det hører vi jo om fra alle

utdanningsinstitusjonene. Men når vi henter

topper fra organisasjoner og næringsliv, så er

disse menn. Ennå er det slik, sier Einar

Womersley Waage. Han er daglig leder i

EnergiRike, og ser fram til konferansen som snart

arrangeres for tiende gang.

Det er engang slik at konserndirektører,

analysesjefer, styreledere og direktører gjerne er

menn. Mer tilfeldig er det at olje- og

energiministeren og fylkesordføreren er menn.

Har toppforum

Vi spør en ung kvinne. For, som Waage sier, de

finnes. Særlig i EnergiRikes arbeid blant

studenter, hvor EnergiRike Studentforum er et av

flere satsingsområder for å inspirere og utfordre

de unge. Studentene hadde sin konferanse i juni.

Da var 23 av de 70 på deltakerlisten kvinner.

Line Leirvåg er en av EnergiRikes

studentkontakter. Hun holder til ved Universitetet

i Bergen, og har ett år igjen av sitt

masterstudium i flerfase innen

petroleumsteknologi.

- Oi, her er det jo bare menn, sier Leirvåg når hun

leser talerlisten. Overraskende, synes hun, for

det finnes jo kvinner i det som er en svært

manns-dominert bransje. Og bransjens

toppledere har sin egen toppkonferanse å møtes

på. Så strengt tatt kunne de sendt noen andre

nå, mener Leirvåg.

Besøker Kårstø

Hun er en av rundt 200 som benker seg til

konferanse i Maritim om en uke. Leirvåg ser fram

til å lytte til interessante talere og knytte kontakter i en

bransje hun snart skal ut og finne jobb i.

En viktig ingrediens i EnergiRike-konferansen, er

utflukten. Tidligere har konferansedeltakerne fått

hakeslipp når de har sett Eidesvik-rederiets hovedbase i

Langevåg og Jacob Hattelands rike i Åmsosen. De er

blitt fraktet til Utsira og har fått omvisning på Hydro

Karmøy, for å nevne noe. I år venter Statoil Kårstø.

- Vi har fått med oss Arve Johnsen, Statoils første

konsernsjef, og han skal fortelle historien om hvorfor det

ble gassilandføring og hvorfor Kårstø, sier Waage.

Større verden

Konferansen som, ifølge Waage, har funnet sin form

som en troverdig møteplass for bransjefolk, myndigheter

og organisasjoner, har flere spennende utfartssteder å

by på.

- Vi er i et område med mange spennende bedrifter

innen prosessindustri og petromaritim virksomhet, sier

Waage, som er veldig klar på at man ikke kan være seg

selv nok på Haugalandet. Samarbeid og kontakt med

større «verden» enn ens egen, er helt avgjørende.

EnergiRike har derfor ikke bare medlemsbedrifter fra

nærmiljøet, men også Bergen Group og BKK (Bergen),

ONS Foundation og Lyse (Stavanger)

- Kraften vi har, og som vår velstand er tuftet på,

hvordan skal vi bruke den? Fordele den? Det er

interessante og komplekse spørsmål å diskutere, sier

Einar Womersley Waage.

eva.sternhoffh-avis.no

Bildetekst: INSPIRERE OG DISKUTERE: Einar Womersley

Waage (t.h.) er daglig leder, unge Eivind Susort er

studentkontakt i EnergiRike. Kraft og energi, hvordan

fordeler vi og bruker vi den, er de store spørsmål som

preger konferansen tirsdag og onsdag.

© Haugesunds Avis
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Statsråden først ut
Haugesunds Avis. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: OED (alle kilder), Olje og energiministeren. Side: 12.

Ola Borten Moe holder åpningsforedraget på

konferansen. Den unge olje- og energiministeren

fra Sp er utfordret til å fortsette på temaet Brian

Bjordal i fjor navnga «Oppgjørets tiår»

«En helhetlig politikk for energi, klima og

verdiskapning», er tittelen på første dag av

konferansen. Foredragsholdere etter Borten Moe,

er Einar Håndlykken (Zero), Oluf Ulseth (Energi

Norge), Rolf Røtnes (Econ), Bård Jordfald (Fafo)

Anders Bjartnes (Norsk Klimastiftelse), Bjørn

Kjetil Mauritzen (Hydro Energi), Steinar Bysveen

(Statkraft)

I paneldebatten som ledes av Tonny Nundal

(BKK), tar disse mennene ordet: Stein Lier-

Hansen (Norsk industri), Frode Alfheim (Industri

Energi), Ketil Solvik Olsen (stortingsrepr. Frp) og

Ole Gabrielsen (Lyse energi)

Tema for konferansens andre dag, er

«Næringsutvikling, transport og

energiutfordringer». Talere er Sjur Holsen

(Bergens Tidende), Atle Neteland (BKK), Sindre Bolseth

(Hydro), Tom Tvedt (fylkesordfører, Ap), Frank Aarebrot

(professor UiB). Paneldebatt blir det også den dagen,

under ledelse av Ronny S. Carlsson (Haugesunds Avis).

De som tar plass i panelet, er stortingsrepresentantene

Øyvind Halleraker (H), Magne Rommetveit (Ap), Hallgeir

Langeland (SV), Tom Tvedt (fylkesordfører, Ap), Roger

Pilskog (LO Hordaland) og Hallvard Ween (NHO

Rogaland)

Vertskap for konferansen er daglig leder Einar

Womersley Waage og styreleder Lars Anders Myhre i

EnergiRike.

Bildetekst: Kommer: Statsråd Ola Borten Moe. FOTO:

SCANPIX

© Haugesunds Avis
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Luftspennet gjennom Sunnmøre
Sunnmørsposten. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Ørskog-Sogndal. Side: 17.

SUNNMØRSPOSTEN
Onsdag 3. august 2011 MENINGER 17

KORT SAGT

TERROR. De første timene
etter de grusomme terror-
handlingene ved regjerings-
kvartalet og på Utøya
trodde en hel nasjon at isla-
mittiske ekstremister sto
bar udådene: Da det viste
seg ikke å stemme, var det
flere som raskt koblet over
til begrepet kristenfunda-
mentalist (Hva er egentlig
en fundamentalist?)

I dag kan det fastslås at
massemorderen Behring
Breivik verken var islamit-
tisk terrorist eller konserva-
tiv kristen. Da synes jeg det
er merkelig at Torill E. Mor-
tensen som forsker på data-
spill i Sunnmørsposten 29.
juli utelukker at voldelige
dataspill kan ha virket inn på
B. Breiviks handlinger, mens
hun sier at han selv mener
at kristendommen er helt
sentral i det han har gjort.
Tvert imot sier han i sitt ma-
nifest: «I’m not going to pre-
tend I’m a very religious
persons as that would be a
lie.»
Inspirasjon. Det B. Breivik
synes å ha gjort i sitt mani-
fest er å plukke litt herfra og
litt derfra (mye er jo avskrift
av andres ekstreme utsagn),
for så å sette det sammen
til en forskrudd virkelighets-
oppfatning. Hans forsvarer
Geir Lippestad sier i Aften-
posten 29. juli: «Jeg tror ikke
det finnes noen andre i ver-
den med en slik virkelig-
hetsoppfatning».
Hvis en mener at B. Breivik
hentet inspirasjon til sine
udåder i kristendommen,
kan en jo spørre: Var det so-
sialismen som inspirerte
Josef Stalin til å ta livet av
millioner sovjetborgere,
eller Pol Pot til å begå myr-
deriene i Kambodsja?
Dataspill. Selv har jeg ingen
erfaring i dataspill. Men når
det gjelder voldelige data-
spill – som den moderne
verden oversvømmes av –
vil jeg si: Fyller vi store deler
av vårt liv med negative
ting, vil det også ha en ne-
gativ effekt i våre liv. Er vi
derimot opptatt av positive
ting, vil det gjøre oss til
bedre medmennesker. Med-
mennesker som ikke setter
forhastede merkelapper på
andre.

JARL IDAR HAUGEN

Vær varsom
med
båssetting

KRAFTFORSYNING. Det er ei
kjent sak at Sykkylven er ei
kommunen som vert svært
hardt ramma av den planlagde
420 kV-lina Ørskog–Fardal.
Luftspennet skal leggjast
gjennom bygda for å skaffe
straum til elektrifiseringa av
Ormen Lange-feltet, og til tung-
industrien på Sunndalsøra. Den
vil sno seg gjennom heile Syk-
kylven, i låglandet, der folk fer-
dast. Sykkylven vil få
fjordspenn både mot Ørskog,
Ørsta og ikkje minst tvers over
Sykkylvsfjorden, i hjartet av
bygda.

Eg var nok ikkje den einaste
som fekk kaffien i halsen, då eg
las utsegna som Ørsta-ordførar

Gudny Fagerhol kom med i
Sunnmørsposten onsdag 20.
juli. Ho hevda at Sykkylven er
egoistar som vil bevare eigen
natur. Kva med ordføraren
sjølv?

Muffestasjon. Sjøkabelen som
Sykkylven ber om, for å berge
ein unik natur for etterslekta,
må ha ein muffestasjon i kvar
ende, der den går på land.
Denne muffestasjonen, som
dekker eit areal på 10x10m, kan
formast som eit vanleg bustad-
eller sjøhus. I Sunnmørsposten
vart denne muffestasjonen om-
tala som «ein kjempetrafo».

Trafo i turområde. Det stod ing-
enting om at dersom Ørsta-ord-

føraren får igjennom sanerings-
alternativet sitt, så vil det føre
til at Sykkylven, i tillegg til
fjordspenna, vil få ein trafosta-
sjon som dekker 40 mål. Stasjo-
nen er tenkt plassert i eit av dei
mest brukte turområda sentralt
i bygda. 40 mål svarar til ca. 8
fotballbaner, og med tilhøy-
rande veg, vert dette eit drama-
tisk, ikkje reverserbart, inngrep
i naturen. Turbøker frå i fjor,
dokumenterer 15.000 turar i
områda rundt den planlagde
trafostasjonen. Kor mange fleire
som traska i området, utan å bry
seg med å notere namn i turbø-
kene, veit vi sjølvsagt ikkje.

Dagens 132 kV-line som går
gjennom bygdene våre, kan med

tida bli lagt i jord- og sjøkabel.
Dersom trafostasjonen som
dekker 40 mål vert bygd, er den
komen for å bli.

HELGA L. JOHANSEN,
Sykkylven

Luftspennet gjennomSunnmøre

TERRORANGREPET. Ja, vi elsker
dette landet – og dette folket!

Vi har gjennomlevd noen
dager som selv ikke vi som har
levd lenge i landet, har opplevd
maken til. Krigen var grusom
med store tap av ungdom, det
har vært store ulykker både til
lands, i luften og til sjøs, men
aldri har vi stått overfor et villet
terrorangrep på vår regjering og
vår ungdom. Vi trodde ikke
dette kunne skje i vårt land av
en nordmann.

Målrettet udåd. Molde ble øde-
lagt da angriperens fly prøvde å
drepe kongen, kronprinsen og
regjeringen. Nå var udåden ret-
tet mot regjeringen og AUF på
sommerleir på Utøya. I fengs-
lingsmøtet sa den forrykte gjer-
ningsmannen at formålet med
terroraksjonen var å sende «et
kraftig signal til folket og påføre
Arbeiderpartiet størst mulig tap
for å strupe rekrutteringen». Vi
forstår godt at hans forsvarer
antyder at mannen må være
sinnssyk.

Gjerningsmannen. Vi trodde vel
nesten alle at det var utenland-
ske grupper eller fundamenta-
listiske islamister som sto bak
terroren. Det var et sjokk å få
vite at det var en etnisk nord-
mann som ville bytte ut stem-

meseddelen med bomber og
gevær. Men samtidig kan det
være grunn til tenke over hva
situasjonen ville ha vært i dag
om det var en islamist som sto
for udåden. Nå er det ingen som
legger skylden på andre enn på
gjerningsmannen. Jeg tror ikke
noen høyreradikal gruppe i
Norge kunne stille seg bak en
slik udåd.

Forbrødring. Terroren har ført
til en ny forbrødring i det nor-
ske folk. Det er fantastisk å se
den spontanitet som folket viser
ved å slutte opp om dem som er
sterkest rammet og om vårt fol-
kestyre og vår samfunnsform.
Det var ikke disse reaksjonene
terroristen tenkte seg.

Kommisjonen. Men det kom-
mer nye hverdager. Regjeringen
setter ned en 22. juli-kommi-
sjon som skal kartlegge hva som
skjedde og hva vi kan lære. Vi
som vanlige borgere må holde
fast ved det sterke fellesskapet
som er skapt og slutte enda ster-
kere opp om vårt folkestyre og
de felles verdier vårt samfunn
bygger på. Det kan vi gjøre ved
mer aktivt å engasjere oss i den
videre utvikling av vårt vel-
ferdssamfunn ved deltakelse i
de politiske partier og i alle fall
ved å bruke stemmeretten for
alle, som ennå ikke er hundre år
i vårt samfunn.

Fellesskap. At det er blitt en
sterkt økt fellesskapsfølelse
mellom oss alle, betyr selvsagt
ikke at vi er enige om løsning-
ene og den videre utvikling i
vårt samfunn. Men debatten
bør føres ut fra respekt for an-
dres synspunkter og engasje-
ment. Vi må lære oss til fortsatt
å være gode venner også når vi
er uenige. Uenighet og uvenn-

skap er to helt forskjellige be-
grep.

Men først og fremst – et le-
vende demokrati krever delta-
kelse fra alle. Derfor var
ungdommene på Utøya.

KÅRE ELLINGSGÅRD

Demokrati krever
deltaking fra alle

BLOMSTERHAV. Kiperviktorget etter terrorangrepene i Oslo og på
Utøya.

I juli opplevde hele landet
temperaturer over normalen
unntatt «enkelte kystområ-
der fra Møre og Romsdal til
Finnmark». Dette skriver le-
sere på smp.no:

– Eller kanskje enda
mere interessant:
Hvor mange dager
med sol hadde vi i
juli??

Regn

– Vi har noen stilkroser på eiendomen vår.I
en varm sommer har stilkrosene vert oppe
i over4.m.høyde! I år er de kun1,25.m.
Plommetreda har ikke et eneste kart hel-
ler.Skal det bli slik at det blir kaldere og
kaldere her på NV,landet er det berre å
flytte til varmere strøk! Jeg gremmes!!!

Marinero

– Eller enda mer interes-
sant! Hvor mange minutt
med sol hadde vi i juli?

Geir R

– Kanskje enda mer
interessant! Hvor
mange timer hadde vi
med sol i juli??

sola

Kraftforsyning.Det er ei kjent sak at Sykkylven er

ei kommunen som vert svært hardt ramma av

den planlagde 420 kV-lina ØrskogFardal.

Luftspennet skal leggjast gjennom bygda for å

skaffe straum til elektrifiseringa av Ormen Lange-

feltet, og til tungindustrien på Sunndalsøra. Den

vil sno seg gjennom heile Sykkylven, i låglandet,

der folk ferdast. Sykkylven vil få fjordspenn både

mot Ørskog, Ørsta og ikkje minst tvers over

Sykkylvsfjorden, i hjartet av bygda.

Eg var nok ikkje den einaste som fekk kaffien i

halsen, då eg las utsegna som Ørsta-ordførar

Gudny Fagerhol kom med i Sunnmørsposten

onsdag 20. juli. Ho hevda at Sykkylven er

egoistar som vil bevare eigen natur. Kva med

ordføraren sjølv?

Muffestasjon. Sjøkabelen som Sykkylven ber om,

for å berge ein unik natur for etterslekta, må ha

ein muffestasjon i kvar ende, der den går på

land. Denne muffestasjonen, som dekker eit

areal på 10x10m, kan formast som eit vanleg

bustad- eller sjøhus. I Sunnmørsposten vart

denne muffestasjonen omtala som «ein

kjempetrafo»

Trafo i turområde. Det stod ingenting om at

dersom Ørsta-ordføraren får igjennom

saneringsalternativet sitt, så vil det føre til at

Sykkylven, i tillegg til fjordspenna, vil få ein

trafostasjon som dekker 40 mål. Stasjonen er

tenkt plassert i eit av dei mest brukte turområda

sentralt i bygda. 40 mål svarar til ca. 8

fotballbaner, og med tilhøyrande veg, vert dette

eit dramatisk, ikkje reverserbart, inngrep i

naturen. Turbøker frå i fjor, dokumenterer 15.000

turar i områda rundt den planlagde

trafostasjonen. Kor mange fleire som traska i

området, utan å bry seg med å notere namn i

turbøkene, veit vi sjølvsagt ikkje.

Dagens 132 kV-line som går gjennom bygdene

våre, kan med tida bli lagt i jord- og sjøkabel.

Dersom trafostasjonen som dekker 40 mål vert

bygd, er den komen for å bli.

Helga L. Johansen,

Sykkylven

© Sunnmørsposten
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Staten tjente mer tross mindre produksjon
Sunnmørsposten. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Petroleum. Side: 15.

SUNNMØRSPOSTEN
Onsdag 3. august 2011 NÆRINGSLIV 15

Staten tjente 12 milliarder
kroner mer på olje- og gass-
produksjonen i første halvår i
år enn i fjor. Høyere olje- og
gasspriser bidro til fram-
gangen selv om produksjo-
nen gikk ned.

OSLO. Resultatforbedringen fra
Statens direkte økonomiske enga-
sjement (SDØE) steg fra 53 milli-
arderkroner i førstehalvår2010til
65 milliarder kroner etter samme
periode i 2011, ogutgjør enøkning
på 23 prosent.
Driftsresultatet for SDØE etter

første halvår 2011 ble 66,2milliar-
der kroner mot 53,7 milliarder
ettersammeperiode i2010.Drifts-
inntektene var på 92,7 milliarder
kroner,oppfra78,3milliarderkro-
ner etter sammeperiode i fjor.

Mindre produksjon. Produksjo-
nen av olje og NGL (flytende pe-
troleum) falt med 13 prosent i
andre kvartal i år og totalt 12 pro-
sent etter første halvår. Produk-
sjonenavgass faltmed26prosent

i første halvår i år, alt sammenlig-
netmed samme periode i fjor.
Årsaken til produksjonssvikten

er blant annet større vedlikehold-
saktiviteter og at eldre felt begyn-
ner å produsere mindre olje.
Etableringen av nye felt somGjøa
og Vega har i noen grad demmet
opp for produksjonsfallet.

Endretmarkedsbalanse.Samtidig
mener administrerende direktør
Kjell Pedersen i Petoro – det stat-
lige aksjeselskapet som drifter
SDØE – at styrkingen av prisene
på olje og gass har sammenheng
med en endret markedsbalanse
samt økt oppmerksomhet om
energiforsyning til Europa i lys av
kjernekraftkatastrofen i Japan.
Ogsåenøkendeaksept forgassens
klimamessige fortrinn spiller en
rolle.

NTB

Staten tjentemer tross
mindreproduksjon

OLJE- OG GASSPRODUKSJON.
Staten produserte mindre, men
tjente mer første halvår i år.

ARKIVFOTO:STAALEWATTØ.

pris
pris: olje Oslo børs
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OOsslloo bbøørrss hovedindeks inneværende
måned i år og i fjor
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Green Reefers 11,94

Birdstep Technology 9,92

Navamedic 6,60

Goodtech 6,15

Wilh. Wilhelmsen 5,30

Aker Floating Production -23,45

Codfarmers -13,15

Domstein -11,90

Repant -11,54

Frontline -10,91

børsvinnere siste uke

børstapere siste uke

VVeerrddiieennddrriinngg i prosent siste uke

VVeerrddiieennddrriinngg i prosent siste uke

Navamedic 8,65

Northern Offshore 8,33

Archer 6,55

Avocet Mining 2,96

Wilh. Wilhelmsen Holding s. 2,04

Rocksource -41,32

Royal Caribbean Cruises -19,93

NorDiag -18,35

BWG Homes -17,58

Eltek -15,68

børsvinnere siste år

børstapere siste år

VVeerrddiieennddrriinngg i prosent siste år

VVeerrddiieennddrriinngg i prosent siste år

MARITIME INDUSTRIAL SERVIC. 296,04

Golar LNG 234,78

Algeta 154,43

Dolphin Group 142,78

Funcom 100,00

Sevan Marine -92,40

Blom -92,12

IGE Resources -84,66

Faktor Eiendom -83,18

DiaGenic -75,22

DOMSTEIN -0,15
Kurs: 1,11 - Markedsverdi: 85,37

EKORNES -2,50
Kurs: 117,50 - Markedsverdi: 4327,14

FARSTAD SHIPPING 0,50
Kurs: 163,00 - Markedsverdi: 6357,00

HAVILA SHIPPING -
Kurs: 48,00 - Markedsverdi: 1027,69

HEXAGON COMPOSITES -
Kurs: 4,60 - Markedsverdi: 612,77

NORWAY PELAGIC 0,00
Kurs: 33,80 - Markedsverdi: 621,62

SPAREBANKEN MØRE -
Kurs: - - Markedsverdi: 1468,42

Nordea Norge Verdi -1,88

Arctic Norwegian Equit -1,91

Terra SMB -2,66

Alfred Berg Gambak -2,77

Nordea SMB -3,26

Handelsbanken Norge -4,91

Landkreditt Norge -4,68

Delphi Norge -4,58

Storebrand Vekst -4,51

Carnegie Aksje Norge -4,24
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Sterkt år for Langøy
Leif-Arne Langøy har reinves-
tert betydelige deler av sin
formue fra tida som leder i
Aker-systemet i lokale og re-
gionale prosjekter i hjemtrak-
tene.

ÅRSMELDING. I fjor fikk hans og
familiens investeringsselskap,
LapasAS, et overskudd etter skatt
på ytterligere 26millioner kroner.
(Se tabell). Etter å ha bevilget seg
fem millioner kroner i utbytte,
kunnedesetteav21millionerkro-
ner til forsterking av egenkapita-
len i Lapas AS. Egenkapitalen er
nå oppe i nær 130mill. kroner.

Tilbakeholden. Leif-Arne Langøy
ønsker ikke å kommentere det
gode resultatet fra fjoråret, heller
ikkeknyttekommentarer til de in-
vesteringer han alt har gjort eller
somhanmåttehaplaneromfram-
over.Hangiruttrykk forathanhar
hattmerennnokoppmerksomhet
omkring sin person fra Aker-tida.
–Jeg stiller opp når det er nød-

vendig i forbindelse med prosjekt
jeger involvert i.Det fårholde, sier
han.

Muskler.Hanog familienhar fort-
satt en betydelig økonomisk base
somde,dersomdeønskerdet, kan
frigjøre deler av og benytte som
grunnlag fornyeprosjekter.Lapas
AS sitter med eiendeler som er
verdsatt til 137 millioner kroner i
regnskapet for 2010. Av dette er
nær42mill. kronerbankinnskudd
og nesten like mye markedsba-
serte aksjer og obligasjoner.
Langøy har blant annet inves-

tert i aksjer i Aker-selskaper, og
han sitter med en eierpost på vel
en kvart prosent i Kjell Inge Røk-
kes TRGHolding. Samlet utbytte
i fjor erbokført til 17,5mill. kroner.

Bygger. Langøy har benyttet mye
av sin kapital som grunnlag for
bokstavelig talt byggende virk-
somhet. Sammenmed Arne Gun-
nar Harnes, som også er bosatt i

Brattvåg,harhandannet selskapet
LAG Invest som sammen med
Westregruppen er hovedeier av
Norsk Maritimt Kompetansesen-
ter. Senteret vil koste rundt 500
millioner kroner.
Langøy ogHarnes er også djupt

engasjert i det store boligprosjek-
tet Samfjordgårdene med 67 lei-
ligheter i Brattvåg sentrum. De
har også en 60 prosent eierandel i
et boligprosjekt med et tjuetalls

leiligheter på Synnaland ved
Brattvåg. I Ålesund er de største
eier i boligprosjektet Åse Brygge
som skal bygge luksusleiligheter
ved sjøkanten i Borgundfjordve-
gen. Der blir det investert rundt
140millioner kroner.

Aktiv pensjonist. Leif-Arne
Langøy titulerer seg i dag som
pensjonist, ettermangeår somsjef
i Aker Brattvaag, siden i Aker
Yards og som toppsjef i Aker til
2009. «Pensjonist» er imidlertid
enbetegnelsemedmodifikasjoner.
Blant mye annet er Langøy styre-
leder i Det Norske Veritas, Norsk
Maritimt Kompetansesenter og
Sparebanken Møre, samt nestle-
der i Røkkes TRG.

KARL JOHAN VATNE
karl.johan.vatne@smp.no

KOMPETANSESENTERET. Leif-Arne Langøy har engasjert seg sterkt i
Norsk Maritimt Kompetansesenter i Ålesund, både gjennom investering
og som styreformann. FOTO: PETTER SANDVIK.

Årsresultat
Millioner kroner 2010 2009 EEnnddrriinngg
DDrriiffttssrreessuullttaatt 0,4 -0,1 00,,55
NNeettttoo ffiinnaannss 27,3 8,4 1188,,99
RReessuullttaatt fføørr sskkaatttt 27,7 8,3 1199,,44

LAPAS AS

Staten tjente 12 milliarder kroner mer på olje- og

gassproduksjonen i første halvår i år enn i fjor.

Høyere olje- og gasspriser bidro til framgangen

selv om produksjonen gikk ned.

Oslo. Resultatforbedringen fra Statens direkte

økonomiske engasjement (SDØE) steg fra 53

milliarder kroner i første halvår 2010 til 65

milliarder kroner etter samme periode i 2011, og

utgjør en økning på 23 prosent.

Driftsresultatet for SDØE etter første halvår 2011

ble 66,2 milliarder kroner mot 53,7 milliarder

etter samme periode i 2010. Driftsinntektene var

på 92,7 milliarder kroner, opp fra 78,3 milliarder

kroner etter samme periode i fjor.

Mindre produksjon. Produksjonen av olje og NGL

(flytende petroleum) falt med 13 prosent i andre

kvartal i år og totalt 12 prosent etter første

halvår. Produksjonen av gass falt med 26

prosent i første halvår i år, alt sammenlignet med

samme periode i fjor.

Årsaken til produksjonssvikten er blant annet

større vedlikeholdsaktiviteter og at eldre felt

begynner å produsere mindre olje. Etableringen

av nye felt som Gjøa og Vega har i noen grad

demmet opp for produksjonsfallet.

Endret markedsbalanse. Samtidig mener

administrerende direktør Kjell Pedersen i Petoro -

det statlige aksjeselskapet som drifter SDØE - at

styrkingen av prisene på olje og gass har

sammenheng med en endret markedsbalanse

samt økt oppmerksomhet om energiforsyning til

Europa i lys av kjernekraftkatastrofen i Japan.

Også en økende aksept for gassens

klimamessige fortrinn spiller en rolle. NTB

Bildetekst: olje- og gassproduksjon. Staten

produserte mindre, men tjente mer første halvår i

år. ARKIVFOTO:STAALE WATTØ.

© Sunnmørsposten
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Staten tjente mer på olje og gass
Avisa Nordland. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Gass. Side: 13.

Oslo:Staten tjente 12 milliarder kroner mer på

olje- og gassproduksjonen i første halvår i år enn

i fjor. Høyere olje- og gasspriser bidro til

framgangen selv om produksjonen gikk ned.

Resultatforbedringen fra Statens direkte

økonomiske engasjement (SDØE) steg fra 53

milliarder kroner i første halvår 2010 til 65

milliarder kroner etter samme periode i 2011, og

utgjør en økning på 23 prosent.

Driftsresultatet for SDØE etter første halvår 2011

ble 66,2 milliarder kroner mot 53,7 milliarder

etter samme periode i 2010.

Driftsinntektene var på 92,7 milliarder kroner,

opp fra 78,3 milliarder kroner etter samme

periode i fjor.

(ANB - NTB)

© Avisa Nordland

Les hele nyheten på

http://ret.nu/v5cnbR12
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Mindre produksjon  mer fortjeneste

Romsdals Budstikke 03.08.2011

12 mrd. mer i olje- og gassinntekter

Agderposten 03.08.2011

Staten tjente mer tross mindre produksjon

Sunnmørsposten 03.08.2011

n KUNNGJØRINGER Mindre produksjon ? men mer penger

Finnmark Dagblad 03.08.2011
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Milliardoverskudd
TV2 - Nyhetene 1. Sendt på radio/tv 02.08.2011 18:30. Profil: OED (alle kilder), Olje og energidepartementet.

Statseide Petoro fikk et overskudd på 65

milliarder kroner første halvår i år. Det er en

økning på 12 milliarder kroner sammenlignet

med samme periode i fjor. Hovedårsaken er

høyere olje- og gasspriser. Petoro er ikke

operatør, men et statlig aksjeselskap som

administrere kjøp og salg av olje og gass på

norsk sokkel på vegne av den norske stat.

- Dette gir myndighetene og samfunnet en

ressurs til å egentlig videreutvikle det landet vi vil

ha, sier administrerende direktør Kjell Pedersen i Petoro.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på

http://ret.nu/6Hb0QFtv
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Gode priser ga sterkt Petoro-resultat
Stavanger Aftenblad. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Gass.
Toralf Sandø.

 onsdag 3. august 2011 · stavanger aftenblad

OSLO BØRS · OSBEX

-2,27%
402,37 (411,71)

Siste år
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RENTE · Nibor 3 mnd
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0,00%

STRØM · Nordpool
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33,41 øre (33,85)

VALUTA · Dollar
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Pund
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12 · Økonomi 
Leder: Ellen Kongsnes  ·  Tlf. 918 80 693  ·  Epost: ellen.kongsnes@aftenbladet.no

stavanger
Økningen i overskuddet inne-
bærer at Petoro kan overføre 
12 milliarder kroner mer til sta-
ten, enn selskapet gjorde første 
halvår i fjor.  

Petoro, som holder til i Sta-
vanger, forvalter rundt en tredel 
av eierandelene for utvinning 
av olje og gass på norsk sokkel.    
Pengene renner inn i selskapet i 
takt med utvinning og variasjo-
ner i prisen på olje og gass.

Tsunami-effekt
I en pressemelding fra Petoro 
påpeker administrerende di-
rektør Kjell Pedersen at sterke-
re priser for olje og gass blant 
annet kan ses i sammenheng 
med en endret markedsbalanse 
samt økt oppmerksomhet om 
energiforsyning til Europa etter 
kjernekraftkatastrofen i Japan. 
Også en økende aksept for gas-
sens klimamessige fortrinn 

spiller en rolle, mener Peder-
sen.

Lavere produksjon
Produksjonen falt fra nær 1,2 
millioner oljeekvivalenter dag-
lig i første halvår i fjor til vel 
1,1 millioner samme periode i 
år. Olje- og gassprisen derimot 
har økt kraftig. Oljeprisen økte 
med 14 prosent, mens gasspri-
sen økte med 25 prosent.

I første halvår i år var pri-
sen 626 kroner per fat olje, mot 
465 kroner året før. Målt i dol-
lar økte oljeprisen fra 77,58 til 
112,79 per fat.
Kjell Pedersen trekker i den for-
bindelse frem to viktige beslut-
ninger i annet kvartal av 2011:

Den ene er Statoils og li-
senspartnernes valg av under-
vannskompresjon på Åsgard-
feltet, som ligger Åsgard ligger 
i Norskehavet utenfor kysten 
av Trøndelag. Dette er en tek-

nologi som Petoro mener vil få 
stor betydning for å maksime-
re utvinning og verdiskaping 
fra felt med gassproduksjon. 
Tilsvarende løsning er aktuell 
også for feltene Gullfaks vest 
av Florø og Ormen Lange vest 
av Kristiansund.

Den andre beslutningen er 
Troll-partnernes langsiktig 
strategi for bruk av fire rigger til 
å bore oljeproduksjonsbrønner 
på feltet. To nye spesialbygde 
riggerer bestilt for boring un-
der en kontrakt med varighet 
åtte år fra 2014.

Venter økt utvinning
– Begge disse beslutningene er 
viktige elementer i Petoros stra-
tegi for økt utvinning og maksi-
mal verdiskaping på norsk sok-
kel, sier Kjell Pedersen.

Petoro ble etablert i 2001 for 
å ivareta statens eierinteresser 
på norsk sokkel. Historien be-
gynte i 1985 da halvparten av 
Statoils lisenser på sokkelen 
ble overført til det som ble kalt 
Statens Direkte Økonomiske 
Engasjement (SDØE). Det er 
disse verdiene Petoro forvalter.

Toralf Sandø
toralf.sando@aftenbladet.no

Gode priser ga sterkt 
Petoro-resultat
hhStatseide Petoro fikk et overskudd  

på 65 milliarder kroner første halvår i år,  mot 
53 milliarder samme periode i fjor.  
Årsak er høyere olje- og gasspriser.

Petoro-direktør Kjell Pedersen  konstaterer at oljeproduksjonen har  
avtatt første halvår, mens prisen  på olje og gass har økt kraftig.

Resultat 1. halvår 2011

oslo

Bryggeriforeningen 
sladder ølbilder
Alle ølbilder på nettstedet til 
Bryggeri- og drikkevarefore-
ning er nå sladdet. Helsedirek-
toratet ønsket å bøtelegge nett-
siden med 25.000 kroner om 
ikke bildene ble fjernet innen 1. 
august. Direktoratet mente il-
lustrasjonsbilder av øl sammen 
med mat på nettsiden strider 
med forbudet mot alkoholre-
klame. Selv om foreningen har 
gått med på å sladde bildene 
med alkohol, kommer den til å 
anke Helsedirektoratets avgjø-
relse til Markedsrådet. (NTB)

Rekruttering og utvelgelse | www.cappa.no

Moods of Norway

Happy clothes for happy people!

Moods of Norway er en norsk designsuksess! Kjedens veletablerte brand store i

Klubbgata utvider butikken, og på vegne av kjeden søker vi assisterende butikksjef.

Stillingen er et vikariat. VELKOMMEN TIL GARDS!

Søk stillingen fra . Kontakt Nina Sømborg (416 53 650) eller

Magne Lome (913 92 881) i rekrutteringsselskapet Cappa AS om du har spørsmål.

www.cappa.no/stillinger

Assisterende butikksjef - Stavanger

Statseide Petoro fikk et overskudd på 65

milliarder kroner første halvår i år, mot?53

milliarder samme periode i fjor. Årsak er høyere

olje- og gasspriser.

Økningen i overskuddet innebærer at Petoro kan

overføre 12 milliarder kroner mer til staten, enn

selskapet gjorde første halvår i fjor.

Petoro, som holder til i Stavanger, forvalter rundt

en tredel av eierandelene for utvinning av olje og

gass på norsk sokkel. Pengene renner inn i

selskapet i takt med utvinning og variasjoner i

prisen på olje og gass.

Tsunami-effekt

 I en pressemelding fra Petoro påpeker

administrerende direktør Kjell Pedersen at

sterkere priser for olje og gass blant annet kan

ses i sammenheng med en endret

markedsbalanse samt økt oppmerksomhet om

energiforsyning til Europa etter

kjernekraftkatastrofen i Japan.

Også en økende aksept for gassens

klimamessige fortrinn spiller en rolle, mener

Pedersen.

Lavere produksjon

 Produksjonen falt fra nær 1,2 millioner

oljeekvivalenter daglig i første halvår i fjor til vel

1,1 millioner samme periode i år. Olje- og

gassprisen derimot har økt kraftig. Oljeprisen

økte med 14 prosent, mens gassprisen økte med

25 prosent.

I første halvår i år var prisen 626 kroner per fat

olje, mot 465 kroner året før. Målt i dollar økte

oljeprisen fra 77,58 til 112,79 per fat.

Kjell Pedersen trekker i den forbindelse frem to

viktige beslutninger i annet kvartal av 2011:

Den ene er Statoils og lisenspartnernes valg av

undervannskompresjon på Åsgardfeltet, som ligger

Åsgard ligger i Norskehavet utenfor kysten av Trøndelag.

Dette er en teknologi som Petoro mener vil få stor

betydning for å maksimere utvinning og verdiskaping fra

felt med gassproduksjon. Tilsvarende løsning er aktuell

også for feltene Gullfaks vest av Florø og Ormen Lange

vest av Kristiansund.

Den andre beslutningen er Troll-partnernes langsiktig

strategi for bruk av fire rigger til å bore

oljeproduksjonsbrønner på feltet. To nye spesialbygde

riggerer bestilt for boring under en kontrakt med varighet

åtte år fra 2014.

Venter økt utvinning

 - Begge disse beslutningene er viktige elementer i

Petoros strategi for økt utvinning og maksimal
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verdiskaping på norsk sokkel, sier Kjell

Pedersen.

Petoro ble etablert i 2001 for å ivareta statens

eierinteresser på norsk sokkel. Historien begynte

i 1985 da halvparten av Statoils lisenser på

sokkelen ble overført til det som ble kalt Statens

Direkte Økonomiske Engasjement (SDØE). Det er

disse verdiene Petoro forvalter.

Petoro betyr inntekter for staten.

Petoro betyr inntekter for staten.

Bildetekst: Petoro-direktør Kjell Pedersen konstaterer at

oljeproduksjonen har avtatt første halvår, mens prisen

på olje og gass har økt kraftig. Petoro-direktør Kjell

Pedersen konstaterer at oljeproduksjonen har avtatt

første halvår, mens prisen på olje og gass har økt

kraftig. Petoro-direktør Kjell Pedersen konstaterer at

oljeproduksjonen har avtatt første halvår, mens prisen

på olje og gass har økt kraftig. Foto: Foto:

© Stavanger Aftenblad
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KULTUR 21Onsdag 3. august 2011   Gudbrandsdølen Dagningen

Kunstner Svein Tore
Kleppan åpner for før-
ste gang atelieret sitt i
Øverbygda i Sør-Fron
for publikum.

Av Einar Almehagen
einar.almehagen@gd.no
Mobil 911 08 720

SØR-FRON: Han er spent. 
– Du vet, det er mange i bygda

her som vet veldig mye meg, men
som aldri har vært her. Derfor er
det kanskje på tide å invitere dem,
humrer Kleppan, og snur litt på en
gipsfigur av Kong Olav.  

Fikk ikke selge

Det har vært mye styr rundt gar-
den Amundgård etter at Kleppan
overtok. Han ville selge jorda,
men fikk ikke lov av politikerne i
Sør-Fron. Nå har han slått seg til
ro med avgjørelsen og leier ut dyr-
kajorda i stedet. Å flytte er ikke
noe alternativ.

– Nei, det er jo her jeg alt, både
røttene og verkstedet mitt, under-
streker han. 

Det må sies: Å komme inn i ate-
lieret til Kleppan er en opplevelse.
Her står gipsfigurer, feler, teg-
ninger og bronseskulpturer over
alt. Det er som å vandre inn i det
helligste til en moderne Miche-
langelo. Det føles i hvert fall slik.
Midt på gulvet eller ved høvelben-
ken, sitter kunstneren sjøl, enten
med udefinerbare gipsklumper el-
ler med kullstiften i hendene. Og
produserer. Helt tiden.

Føltes riktig

– Hvorfor åpne garden akkurat
nå?

– Vel, det føltes bare riktig. Det
er jo så mange kunstnere i Oslo
som også åpner galleriene sine, så
hvorfor kan ikke jeg gjøre det.
Dessuten er det mye folk i områ-
det i forbindelse med Peer Gynt
stemnet. Da kan de stikke innom,
sier han.

Kleppan har tatt mål av seg til å
portrettere alle spelemennene i
bygda. På veggen henger de en et-
ter en; Øystein Rudi, Erik Bjørke,
Hjalmar Fjellhammer, Redvald
Fjellhammer med flere. Snart
kommer han til Kjorstadgardene,
da skal de til pers. Men her finnes
også flere nasjonale storheter. På
verandaen treffer vi på en skrem-
mende menneskelig Odvar Nordli
i gips, og på hylla over står Fridtjof
Nansen og myser. Anders Sandvik
finnes i flere utgaver og Kongen
har vi allerede nevnt.

– Det er mange originaler i Sør-

Fron utenom spelemannsmiljøet
også som kunne vært artig å prøvd
seg på. Men vi skal vel ikke nevne
navn, ler Kleppan.

Bjørnulf Dyrud er utstillergjest
i galleriet. Han stiller ut abstrakte
malerier. Det blir en helt annen
verden enn den figurative Kleppan
befinner seg i. Kontraster, med
andre ord.

Utstillingen, som også er en
salgsutstilling, åpner førstkom-
mende fredag. Øystein Rudi står
for det offisielle. Så er det mulig å
besøke den hver dag fram til neste
søndag.

Kleppan åpner
atelieret sitt 
Stiller ut skulpturer, tegninger og feler

PÅ HJEMMEBANE: Svein Tore Kleppan åpner atelieret/galleriet sitt i Øverbygda i Sør-Fron førstkommende fredag. Her det mye å feste
øynene på. Alle foto: Einar Almehagen

KJENTFOLK: Ute på verandaen dukker det plutselig mange kjent-
folk opp. Odvar Nordli for eksempel. 

DØTRE: Døtrene – i gips, er vel-
komstkomité. 

HØVRINGEN: Onsdag 3. august
er det 70 år siden de første
motstandsfolkene møttes i all
hemmelighet ved den såkalte
Kongesteinen på Høvringen.
På H.M. kong Haakon VII sin fød-
selsdag, samles en gjeng trofaste
tradisjonsbærere her. Pensjonert
generalløytnant, Ola Aabakken, hol-
der talen. Jan Eigil Bakke blåser i lur
og Alf Eriksen leser dikt.

Kongesteinen

LETER: Styreleder i Peer Gynt
AS, Sten Magnus. 

VINSTRA: Peer Gynt AS på
Vinstra leter etter nye direktør.
Men det ser ikke ut ti å bli av-
gjort med det første.
Styreleder i selskapet, Sten Magn-
nus er ordknapp, men bekrefter at
de fortsatt leter og at han ikke vet
hvor lang tid det vil ta. 

– Det har ikke vært så veldig
mange søkere, for det er jo en litt
spesiell jobb og vi krever at de skal

jobbe på Vinstra. 
– Lokale søkere?
– Det kan jeg ikke si noe om.
– Men leter dere aktivt eller vur-

derer dere ut i fra søknadene?
– Vi bruker et eget selskap til å

hjelpe oss - så du kan si at vi jobber
oppsøkende. 

– Når regner du med at dette er
på plass?

– Når vi finner den rette kandi-

daten, rett og slett. Peer Gynt AS
har et godt lederskap i dag, så den
daglige virksomheten håndteres
bra.  Slik sett er det ingen hastverk,
sier Magnus.

Tidligere adm.dir i Peer Gynt, Eli
Blakstad fikk jobb som statssekre-
tær i Olje og energidepartementet.
Nå er det May-Brit Støve som er
konstituert i stillingen. 

Intet nytt om ny direktør for Peer Gynt på Vinstra 

Profil: OED (alle kilder), Olje og energidepartementet. Side: 21.
© Gudbrandsdølen DagningenPublisert: 03.08.2011.
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Staten tente 12
milliardar kroner
meir på olje- og
gassproduksjonen i
første halvår i år 
enn i fjor.

Høgare olje- og gassprisar
gav framgang sjølv om
produksjonen gjekk ned. 

Resultatforbetringa frå
Statens direkte øko-
nomiske engasjement
(SDØE) steig frå 53
milliardar kroner i første
halvår 2010 til 65
milliardar kroner etter
same periode i 2011, og ut-
gjer ein auke på 23 prosent. 

Driftsresultatet for
SDØE etter første halvår
2011 blei 66,2 milliardar
kroner mot 53,7 milliardar
etter same periode i 2010.
Driftsinntektene var på
92,7 milliardar kroner, opp
frå 78,3 milliardar kroner
etter same periode i fjor. 

Produksjonen av olje og
NGL (flytande petroleum)

fall med 13 prosent i andre
kvartal i år og totalt 12
prosent etter første halvår.
Produksjonen av gass fall
med 26 prosent i første
halvår i år, alt samanlikna
med same periode i fjor. 

Årsaka til produksjons-
svikten er blant anna større
vedlikehaldsaktivitetar og
at eldre felt tek til å
produsera mindre olje.
Etableringa av nye felt som
Gjøa og Vega har i nokon
grad demt opp for produk-
sjonsfallet. 

Samstundes meiner ad-
ministrerande direktør
Kjell Pedersen i Petoro –
det statlege aksjeselskapet
som driftar SDØE – at
høgare prisar på olje og
gass har samanheng med
ein endra marknadsbalanse
i tillegg til auka merksemd
om energiforsyning til Eu-
ropa i lys av kjerne-
kraftkatastrofen i Japan.
Ein aukande aksept for at
gass er gunstig klimames-
sig spelar også ei rolle.
(©NPK)

Mindre produksjon, 
men auka inntekter

Olje- og gassproduksjonen fell, men inntektene stig. Her ser me ein av plattformene som skaffar pengar til statskassa, «Gjøa». 
(ILLUSTRASJONSFOTO: MARIUS KNUTSEN)

Profil: Tema (alle kilder), Gass. Side: 7.
© SunnhordlandPublisert: 03.08.2011.
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Døv og blind
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Seismikk. Side: 2.

Det har vært forhandlin-
ger i en årrekke om å få 
til en harmonisering av 

regelverk for fisket i hele Ba-
rentshavet - det er bare synd 
at Norge måtte vike på deler 
av sitt tekniske regelverk for 
utøvelsen av fiskeriet i NØS 
og fiskerivernesonen. Det er 
vanskelig for meg å forstå 
at en såpass oppegående og 
vel renomert fiskerimakt 
som Norge kunne gå med på 
dette uten at andre krefter 
og hensyn har hatt hender 
med i spillet. Utviklingen i 
trålnæringen har i mange år 
nå gått i retningen av færre, 
større og mer fangsteffektive 
fartøyer. Fangsteffektiviteten 
er blitt realisert igjennom en 
kombinasjon av fartøy med 
større slepekraft, større og 
mer fangsteffektive trålnøter 
og redskapsovervåknings-
elektronikk.

Kombinasjonen av en god 
bestandsutvikling,høy fiske-
tetthet, stor fangsteffektivitet, 
redusert minstemål på torsk 
og hyse og et svekket teknisk 
regelverk er en meget uheldig 
kombinasjon. Seleksjonska-
pasitet i trålen med dagens 

tekniske regelverk står ikke 
iforhold til fangsteffektivitet 
og tilgjengelighet.

Den overraskende positivte 
utviklingen i fiskebestandene 
i Barentshavet er en påmin-
nelse om at fiskeri er en «ab-
solutt vitenskap» med en stor 
X faktor. Denne «X faktoren» 
er noe vi burde møte med 
ydmykhet og førevar-prinsip-
pet. Overgangen fra TAC til 
maksimal bærekraftig fangst 
(MSY) og flerbestandsforvalt-
ning innebærer at forvaltnin-
gen må ta større hensyn til 

samspillet mellombestandene 
og måten fisken blir fisket. 
Begrepet «maksimal bære-
kraftig fangst» bør utvides til 
« maksimalt langtidsøkono-
misk utbytte». I en situasjon 
med store bestander på både 
torsk og hyse er muligheten 
tilstede for et mer selektivt 
uttak igjennom et skjerpet 
teknisk regelverk og økt 
minstemål på torsk.

En torsk på mellom 40- 47 
cm er kommet så langt i ut-
viklingen sin i at den er blitt 
svært levedyktig med mindre 
den ikke blir enten fanget el-
ler spist av en større artsfren-
de eller et pattedyr. Det er 
ikke et spørsmål om å miste 
denne fisken i et trålfiskeri 
men om å utsette fangsten 
til et seinere tidspunkt når 
torsken har nådd en størrelse 
som gir økt verdiskapning i 
form av bedre pris og mulig-
het for romsligere kvoter. 
Minstemålet bør økes til opp 
mot 55 cm. Seleksjonsinnret-
ninger – skillerist og mas-
kestørrelsen/konfigurasjon 
bør har en samlet funksjons-
dyktighet som sikrer ønsket 
størrelses-seleksjonsområde 
på fangsten. Vekten på en 
torsk av 47 cm ligger på ca 
900gr, og i løpet av et år kan 
vekten økes til ca 1400 gr 
med en lengde på ca 55cm iflg 
HI - her er gevinsten stor. En 
økning i minstemålet og krav 
til seleksjonsinnretninger vil 
gi en større magin av sikker-
het for både kystvakten og 
utøvende fiskere med hensyn 
til en biologisk forsvarlig 
uunngåelig innblanding av 
undermåls fisk. Med store 
fiskebestander har vi både 
råd og muligheter til å iverk-
sette en gunstigere økologisk 
og økonomisk forvaltning av 
fiskeriene. «Når krybben er 
tom biter hesten» sier de – her 
renner krybben over!

Seleksjons- ”kapasitet i 
trålen med 
dagens tekniske 
regelverk står 
ikke iforhold til 
fangsteffektivitet 
og tilgjengelighet

Felles minstemål og maskevidde i Barentshavet er en 
suksess sett med øynene til Norske og Russiske fis-
keribyråkrater. Jeg mener at det er et tilbakeskritt for 
yngelvernet og Norsk fiskeriforvaltning.

z gjesten

IAN KINSEY

Ian Kinsey er kystfisker og 
ivrig i fiskeridebatten.

ANDREAS
Wiese

IvAN  
Kristoffersen

RAgNAR 
Tveterås

TRuDE 
Olafsen

INgE  
Halstensen

Gjesteskribenter:

IAN 
Kinsey

Et tilbakeskritt
Skytingen av seismikk utafor Sogn og 

Fjordane har skremt makrellen fra feltene. 
Bare oljeindustrien kan være så blinde og 

døve at de ikke ser denne sammenhengen.
Skytingen i år viser til fulle at seismikk 

skremmer makrellen. Det står fisk overalt i 
sjøen fra Vestfjorden til Boknafjorden, bare ikke 
der fisket skulle vært best. Utafor Bremanger-
landet er det nesten ikke fisk å få. Fangstene er 
dårlige i mils omkrets rundt seismikkfartøyets 
ruter. Dette er i det området der det i fjor ble 
tatt mest makrell på dorg. Utafor Bremanger og 
Stad ble det i fjor landet over 2000 tonn makrell 
fra dorgflåten. I år melder fiskerne om fangster 
på bare 100 kilo på et sjøvær. 

At oljeindustrien lukker øyne og ører for 
virkningen seismikken har på fisket, er en ting. 
Noe annet er at myndighetene synes å gjøre det 
samme. Særlig oljemyndighetene, som har fulgt 
rådene fra seismikkselskapet heller enn å høre 
på fiskerimyndighetenes råd. Det er et mønster 
i hvordan slike undersøkelser foregår. Oljemyn-
dighetene åpner opp for skyting -> skytingen 
starter før fisket kommer i gang -> seismikkfar-
tøyene kan melde at de ikke er i konflikt med 

fiskebåter, siden 
det ikke foregår 
fiske i området.

Mønsteret gjen-
tar seg i år. Mens 
seismikkselskapet 
melder om god 
dialog med den 
fiskerikyndige, 
sier fiskerne at 

de ikke vil gå på havet siden det koster dem for 
mye. En av konklusjonene fra seismikkaktivite-
ten i fjor, oppsummert av  Fiskeridirektoratets 
sakkyndige på området, Gjermund Langedal, 
var at det var mangelfulle rapporter fra de fis-
kerikyndige, svikt i meldingsrutiner og sporing, 
uenighet om effekt av skremming, samt seis-
miske aktiviteter utafor meldt område. Dette er 
misforhold som er rapporter om så lenge det har 
vært seismisk aktivitet i norsk økonomisk sone, 
og som må rettes opp i. Svaret har vært bedre 
kursing av de fiskerikyndige, noe det også er 
nå. Vi tror ikke at det er her det skorter. Heller 
en større forståelse for hvor og når fiskeriene 
foregår. Makrell er hovedfisket for den minste 
og mest sårbare fiskeflåten på Vestlandet. Det 
foregår nå i sommermånedene og på høsten. 
Hovedsesongen for seismikk er fra april til 
oktober. Det bør være mulig å legge seismisk 
aktivitet til andre tider på året, eller legge opp 
til aktiviteter i andre områder enn der det er 
størst fare for konflikt, når korte og hektiske fis-
kesesonger skal avvikles. Hvis ikke bør fiskerne 
få kompensasjon for tort og svie. Det finnes godt 
nok tallmateriale for hvor mye makrell som 
fanges til ulike tider på året, nøyaktig fordelt på 
områder. Dette bør brukes til å beregne skade-
omfanget og erstatningene til fiskerne. 

Så kan seismikkfartøyene få ture fram, slik de 
likevel velger å gjøre.

Døv og blind

Mønsteret 
gjentar seg i 
forholdet fisk 
og seismikk
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Skytingen av seismikk utafor Sogn og Fjordane

har skremt makrellen fra feltene. Bare

oljeindustrien kan være så blinde og døve at de

ikke ser denne sammenhengen. Skytingen i år

viser til fulle at seismikk skremmer makrellen.

Det står fisk overalt i sjøen fra Vestfjorden til

Boknafjorden, bare ikke der fisket skulle vært

best. Utafor Bremangerlandet er det nesten ikke

fisk å få. Fangstene er dårlige i mils omkrets

rundt seismikkfartøyets ruter. Dette er i det

området der det i fjor ble tatt mest makrell på

dorg. Utafor Bremanger og Stad ble det i fjor

landet over 2000 tonn makrell fra dorgflåten. I år

melder fiskerne om fangster på bare 100 kilo på

et sjøvær..

At oljeindustrien lukker øyne og ører for

virkningen seismikken har på fisket, er en ting.

Noe annet er at myndighetene synes å gjøre det

samme. Særlig oljemyndighetene, som har fulgt

rådene fra seismikkselskapet heller enn å høre

på fiskerimyndighetenes råd. Det er et mønster i

hvordan slike undersøkelser foregår.

Oljemyndighetene åpner opp for skyting ->

skytingen starter før fisket kommer i gang ->

seismikkfartøyene kan melde at de ikke er i

konflikt med fiskebåter, siden det ikke foregår

fiske i området.

Mønsteret gjentar seg i år. Mens

seismikkselskapet melder om god dialog med

den fiskerikyndige, sier fiskerne at de ikke vil gå

på havet siden det koster dem for mye. En av

konklusjonene fra seismikkaktiviteten i fjor,

oppsummert av Fiskeridirektoratets sakkyndige

på området, Gjermund Langedal, var at det var

mangelfulle rapporter fra de fiskerikyndige, svikt i

meldingsrutiner og sporing, uenighet om effekt av

skremming, samt seismiske aktiviteter utafor

meldt område. Dette er misforhold som er

rapporter om så lenge det har vært seismisk

aktivitet i norsk økonomisk sone, og som må

rettes opp i. Svaret har vært bedre kursing av de

fiskerikyndige, noe det også er nå. Vi tror ikke at

det er her det skorter. Heller en større forståelse

for hvor og når fiskeriene foregår. Makrell er hovedfisket

for den minste og mest sårbare fiskeflåten på

Vestlandet. Det foregår nå i sommermånedene og på

høsten. Hovedsesongen for seismikk er fra april til

oktober. Det bør være mulig å legge seismisk aktivitet til

andre tider på året, eller legge opp til aktiviteter i andre

områder enn der det er størst fare for konflikt, når korte

og hektiske fiskesesonger skal avvikles. Hvis ikke bør

fiskerne få kompensasjon for tort og svie. Det finnes

godt nok tallmateriale for hvor mye makrell som fanges

til ulike tider på året, nøyaktig fordelt på områder. Dette

bør brukes til å beregne skadeomfanget og

erstatningene til fiskerne..

Så kan seismikkfartøyene få ture fram, slik de likevel

velger å gjøre. Mønsteret gjentar seg i forholdet fisk og

seismikk
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Flere seismikkfartøy på feltet
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Seismikk. Side: 5.

Leder i Norges Fiskarlag, Rei-
dar Nilsen sier han har vært 
i tett dialog med både Oljedi-
rektoratet og Fiskerideparte-
mentet både før helgen og nå 
denne uken i forbindelse med 
seismikkonflikten utenfor 
Sogn- og Fjordane.

– Jeg snakket med oljedi-
rektør Bente Nyland og gav 
klar beskjed om at vi forven-
ter at de fatter vedtak om å 
stoppe seismikkaktiviteten 
i Sogn og Fjordane. Dette 
tok hun på alvor og sa at de 
skulle fatte et vedtak om at 
«Geo Caspian» topper seis-
mikkskytingen. Konsesjonen 
for å stoppe seismikkakti-
viteten ligger ifølge Nilsen 
nå hos OED. – Jeg trodde at 
vedtaket om stopp skulle 
komme allerede mandag, 
men vi forventer vedtak om 

stans i dag, sier Nilsen til 
FiskeribladetFiskaren tirsdag 
ettermiddag. Dette vedtaket 
var ikke banket gjennom da 
avisen gikk i trykken.– Hva 
med dette andre fartøyet som 
driver med seismiske under-
søkelser i samme området, 
«Ocean Føniks»?

– De skulle etter planen 

være ferdig med sine undersø-
kelser mandag, men tekniske 
problemer skal ha gjort at de 
fikk innvilget å forsette til 15. 
august. Fiskeridirektoratet 
fikk beskjed om at den lå 
lenger nordvest for dette feltet 
hvor fiske foregikk, men ifølge 
fiskerne så stemmer jo ikke 
dette, sier Nilsen.

– Ikke håndfast nok 
Fisker Kent 
Bentsvik fra 
Værøy i Lo-
foten mener 
fiskarlagsle-
der Reidar 
Nilsen ikke er 
håndfast nok i 
denne saken.

– Fiskerne 
trenger en staut leder som 
taler deres sak. Det er nå 
mens fisken (makrellen, 
red. anm.) er tilgjengelig, at 

fiskerne trenger et Fiskarlag 
som slår i bordet for de, sier 
Værøy-fiskeren.

Bentsvik mener det kanskje 
er på tide å la andre enn Rei-
dar Nilsen slippe til i denne 
saken. 

– Jeg synes det er puslete at 
lokallagsledere fronter denne 
saken på en mye bedre måte 
enn fiskarlagslederen klarer å 
få til, sier Bensvik. 

Reidar Nilsen ønsker ikke å 
svare på kritikken.

Kent Bensvik

Torhild Måkestad
Bergen

Til tross for 
at Fiskeri-
direktoratet 
tidligere har 
sagt nei til seis-
mikkskyting i 
dette området, 
har de fått tilla-
telse fra Oljedi-
rektoratet til å 
drive seismiske undersøkelser 
– midt i dorgesesongen etter 
makrell.

Fartøyet «Geo Caspian» har 
drevet seismiske undersøkelser 
utenfor Sogn og Fjordane si-
den 15. juli og skal etter planen 
holde på til 31. august.

Mange fiskere står nå i fare 
for å miste halve årsomsetnin-
gen sin, dersom det ikke blir 
fisk å få. Fredag morgen kl. 
04.45 lå seismikkfartøyet ca. 
36 nautiske mil vest for Måløy 
kommune.

– Vil ikke vike
– Det er en armada av fiskere 
som nå skal dra ut i dette om-
rådet. Tradisjonelt er det de 
svake som må vike, men i år 
har vi bestemt at vi ikke vil vike 

for seismikkskyting, da får det 
heller bli konfrontasjon, sier 
fisker Willy Martinussen til 
FiskeribladetFiskaren torsdag 
formiddag.

Martinussen understreker 
hvor viktig dette sesongfisket 
er for mange.

– For både meg og andre ut-
gjør det halve årsomsetningen, 
det er jo snakk om 10.000 – 12 
000 tonn med fisk, sier Marti-
nussen som også påpeker at 
dette vil ramme ringnotbåtene. 
Martinussen mener det er et 
håpløst argument dersom fis-
kerne får beskjed om å drive 
fiske utenfor de beste dorge-
områdene.

– Vi er bundet opp til det 
området hvor det er fisk å få 
og hvor mottaksplassene er 
nærme. 

Det er sårt for oss å gå langt. 
Vi fisker ikke vest av Austevoll 
for å levere i Karmøy, sier han. 
For Martinussen er det snakk 
om en prinsippsak.

– Vi kommer til å drive vårt 
fiske så får de heller vike. Vi 
starter fiske på mandag og 
dersom det blir nødvendig vil 
jeg ikke nøle med å gå til verks 
med en fysisk blokade.

Martinussen sier at dersom 
de kan få kompensasjon som 
følge av tapt fiske, så skal han 
heller la være å dra ut på man-
dag.

– Holder ikke mål
– Hvis vi kan få økonomisk 
kompensasjon som tilsvarer 
den totale verdien av makrellen 
er det greit, men det er ikke 
sannsynlig, sier han.

Reidar Nilsen, leder i Norges 

Fiskarlag er oppbrakt over seis-
mikkskytingen som nå foregår. 
Nylig sendte Norges Fiskarlag 
enda et brev til Fiskeriminis-
teren hvor de gir klart utrykk 
for at de er i mot seismikksky-
tingen. 

– Dette holder ikke mål. Jeg 
skulle ringe fiskeriministeren 
og protestere vilt, men jeg så 
det ikke likt med tanke på alt 
hun og departementet har å 
tenke på nå, som følge av hel-
gens tragiske hendelser. 

torhild.martinussen@fbfi.no
Telefon: 55 30 22 34

Fiskerne 
viker ikke

KONFLIKT: Det er duket for kamp på feltet når dorgflåten og seimikkskapet «Geo Caspian» 
møtes på feltet utenfor Bremangerlandet. ILL.FOTO

I dag drar over 100 
fartøy ut på havet uten-
for Sogn- og Fjordane 
for å dorge etter makrell. 
Det skjer til tross for 
at selskapet Idemitsu 
petroleum driver seis-
mikkskyting i området.

z seismikk

Reidar 
Nilsen

Vi er bundet opp til  ”det området hvor det er 
fisk å få og hvor mot-
taksplassene er nærme
Willy Martinussen, fisker

Seismikk 
rammar 
makrell-
sesongen

Liv Torunn Torpe,
Alf Fagerheim,
Torhild M. Martinussen
og Jon Eirik Olsen
Bergen/Harstad

Bjørn Lomøy, 
f iska r f rå 
Bodø, er opp-
rørt over at 
makrellseson-
gen i Sogn og 
Fjordane kan 
være ødelagt 
for hans del. 
Han kjem hei-
matt frå ferie, og oppdager at 
Idemitsu Petroleum har be-
gynt å skyte seismikk i Sogn 
og Fjordane. Dette kan bety at 
han ikkje kan fiske der. 

Øydelegg for dorgarane
– Det kan virke som om myn-
digheitane er imot oss dorgarar. 
For med seismikkskyting midt 
i beste makrellsesongen, legg 
dei opp til at me som dorgar 
etter makrell, ikkje kan få gå 
inn å gjere jobben vår, seier 
Bjørn Lomøy.

Lomøy lurer på om det virke-
lig er slik at han må overgi kvota 
si til ringnotbåtane. Han opple-
ver at myndigheitene prøver å 
komma dorgarane til livs. 

– Og når dei ikkje klarer 
det med gje oss pålegg etter 
pålegg gjennom eit kranglete 
regelverk, så sender dei inn 
seismikkbåter, seier han. 

Olje viktigare enn fisk
– I fjor vart eg og fleir fiskebåtar 
med meg jaga ut av fjorden, av 
ein seismikkbåt som overhode 
ikkje skulle være i det området 
me fiska. Me måtte berre forlate 
området, for det var ikkje stort 
nok til både oss fiskarar og seis-
mikkbåten, seier Bjørn Lomøy. 
Han syns at no går dette for 
langt. Han ser det slik at dagens 

regjering velger olja framfor 
fiskerinæringen.

– Slik det er no, virkar det 
som om statsinnkommet går 
foran alt, seier Bjørn Lomøy, 
som meiner at forvaltninga av 
fiskeri kontra olje viser ein klar 
tendens til at olja er vinnaren.

– Er det slik at regjeringen vil 
heller ha opp olja enn fisken, fer 
dei sjå til å kjøpe ut oss fiskarar, 
seier han sint. 

Dette betyr krig
Einar Helge Meløysund, styre-
leder i Nordland Fylkes Fiskar-
lag, ser svært alvorlig på dette. 
Han syns det er tragisk at ein 
blir overkjørt på denna måten. 
Han kan fortelle til Fiskeribla-
detFiskaren at han har hatt 
fleire fiskarar på tråden, som 
lurer på om dei skal la være å 
gå nedover til Sogn og Fjordane 
for makrellfiske. 

– Havforskningsinstituttet 
og Fiskeridirektoratet blir 
fullstendig overkjørt av Olje-
departementet på dette her, 
seier han og legg til at dette er 
berre enda eit eksempel på at 
sameksistens mellom fiskeri og 
olje er berre tull.

– Det har aldri vore, og kjem 
heller aldri til å bli noko sam-
eksistens, så lenge dei gjer som 
dei vil, utan å ta hensyn til dei 
anbefalingane som blir gitt, 
meiner Meløysund.

redaksjon@fbfi.no
Telefon: 55 21 33 00

Fakta:  seismikk
Seismikk er en geofysisk måte QQ

å undersøke undergrunnen på.
Resultatet er et «kart» som QQ

viser de geologiske strukturene.
Oljebransjen er den største QQ

kjøperen av seismikk fordi seis-
mikk er et godt verktøy for å lete 
etter olje og gass. 

Metoden går ut på at man QQ

sender en trykkbølge (fra en 
luftkanon, dynamitt eller en stor 
vibrator) ned i jorda, deler av 
denne trykkbølgen blir reflektert 
av når den kommer til en geolo-
gisk grense. Signalet reflekteres 
tilbake til overflaten etter noen 
sekunder.

Oppstart av seismikk-
skyting utanfor Sogn og 
Fjordane kan øydelegge 
dorgfiske etter makrell 
i sommar. Dorgflåten er 
opprørt.

z seismikk Vil ha blokade

Bjørn Lomøy

Norges Fiskarlag: Skuffet, men vil ha dialog
Assisterende 
generalsekre-
tør i Norges 
Fiskarlag, 
Jan Birger 
Jørgensen, er 
oppgitt over 
at makrellfis-
kerne nå må 
ta støyten for 
seismikk-skytingen som er 

startet opp i Sogn og Fjor-
dane.  – Vi rettet henvendelse 
til fiskeridirektoratet allerede 
21. juni på bakgrunn av den 
planlagte seismikk-skytingen. 
Her påpekte vi at det var 
helt uholdbart å starte dette 
nå midt i dorgesesongen for 
makrell. Disse henvendel-
sene har likevel ikke stogget 
seismikk-skytingen, som nå 

er startet av Idemitsu Pe-
troleum. – Vi er skuffet over 
at det ikke blir tatt hensyn 
til fiskeriinteressene, nå 
kan en hel sesong med fiske 
være ødelagt, sier Jørgensen 
oppgitt. Når det gjelder Mel-
øysunds forslag om blokade, 
så svarer Jørgensen at Norges 
Fiskarlag sjeldent tyr til slike 
virkemidler. – Vi er opptatt av 

Jan Birger 
Jørgensen
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Med seismikk- ”skyting midt i beste 
makrellsesongen, legg 
dei opp til at me som 
dorgar etter makrell, 
ikkje kan få gå inn å 
gjere jobben vår
Bjørn Lomøy, fiskar frå Bodø

NYHETER Møte: For første gang er den store hummerkonferansen International Conference and Workshop on Lobster Biology and Mangement (ICWL) lagt til Bergen. Hummer er en viktig ressurs i mange fiskerier verden rundt. 

Mia KulsengTromsø– Vi har sendt en annonse-ring til Olje-direktoratet og venter på bek ref telse, sier Bernt Olav Korsfur i Idemitsu Pe-troleum Norge AS.– Saken er konfliktfull, sier Kari Grundvik, seniorrådgiver i Region Sør i Fiskeridirekto-ratet.KræsjSelskapet Idemitsu Petroleum Norge har søkt om å få drive seismikkundersøkelser i Nord-sjøen utenfor Sogn og Fjordane - midt i de beste makrellfeltene og den beste tida.Oljedirektoratet bekrefter at søknaden som er under behandling og ute til høring gjelder tidsrommet mellom 9. juli og 27. august. – Akkurat den tida de har søkt for er det makrellfiske for dorge- og notflåten i det samme området. Landanleggene har ferie, men åpner 1. august for å ta imot dorgemarkell, og da kan de ikke skyte seismikk den 27. juli. Vi håper tillatelsen ikke blir gitt, og at selskapet heller skyter seismikk til høsten, sier Oddmund Kvalheim, av-delingsleder i Sogn og Fjordane Fiskarlag.Han vil ta opp seismikksøk-naden i Samarbeidsrådet Sør, som består av Fiskarlagene fra Møre og Romsdal, Sogn og Fjordane, samt Fiskarlaget Sør og Fiskarlaget Vest.I konflikt med fisket– Dette gjelder alle i sør, fordi dorgeflåten er sammensatt av båter fra Møre, Rogaland, Hor-daland og sørover. Vi vil ivareta fiskernes interesser, og i alle fall begrense aktiviteten om vi ikke klarer å hindre det, sier Kvalheim til fiskeribladetfis-karen.no.Fiskeridirektoratet har ikke skrevet sin innstilling til Ol-jedirektoratet ennå, men se-niorrådgiver Kari Grundvik sier umiddelbart at saken er konfliktfull.– Vi ser at det kan bli pro-blemer i forhold til makrell-fiske, spesielt fra første august og utover. Selskapet har fått tillatelse til undersøkelser i området, men tidsrommet må klareres. Og når de velger å gjøre seismiske undersøkel-ser i det området hvor det er-

faringsmessig er forventetet mest fiskeaktivtet, så må vi gi råd deretter, sier Grundvik til fiskeribladetfiskaren.no. Uproblematisk Seismikkaktiviteten vil ikke utgjøre noe problem med tanke på gyting eller gytefelt, det opp-lyser John Dalen ved Havfors-kningsinstituttet:– Alle artene som vi har i Nordsjøen og oppover Sogn er ferdige med gytingen i juli og august. Vi har gitt generell beskjed til Oljedirektoratet at etter en viss dato, når all gyting er over, så har de fullmakt til 

BOM OG BANG: Oljeindustrien ønsker å skyte seimikk vest av Sogn og Fjordane midt under det beste makrellfisket på sensommeren. Fiskerne reagerer med vanntro, og håper skytingen blir avblåst. ILL.FOTO: DAGENS NÆRINGSLIV

Fakta: seismikkSeismikk er en geofysisk måte QQå undersøke undergrunnen på. Resultatet er et «kart» som viser de geologiske strukturene.Oljebransjen er den største QQkjøperen av seismikk fordi seis-mikk er et godt verktøy for å lete etter olje og gass. Metoden går ut på at man sender en trykk-bølge (fra en luftkanon, dynamitt eller en stor vibrator) ned i jorda, deler av denne trykkbølgen blir reflektert av når den kommer til en geologisk grense. Signalet reflekteres tilbake til overflaten etter noen sekunder. I marin seismikk slepes en QQeller flere lange kabler, såkalte streamere, bak båten, samt luft-kanoner, såkalte «gun arrays». Typisk kan slike streamere være fra 4000 til 10000 meter lange. Streamerne blir gjerne slept på 6-9 meters dyp. Dybden på streamerene blir kontrollert med dykkeplan på kablene, såkalte «birds». Et seismikkskip vil slepe disse kablene i rundt 4.5 knops hastighet, og leier inn mange, små følgeskip som sørger for å holde fiskefartøyer og andre skip unna slepet.Rundt regnet hvert 10 sekund QQvil det bli sluppet ut luft under høyt trykk, et såkalt skudd, som danner en sjokkbølge som for-planter seg gjennom vannet og ned i havbunnen. Ekkoet av den-ne sjokkbølgen blir tatt opp ved hjelp av streamerene. Ved hjelp av avansert signalbehandling ombord og senere databehand-ling på land får man detaljerte kart over havbunnens geologi. Med marin seismikk kartlegger man et område tilsvarende det landseismikk bruker et døgn på i løpet av 2 minutter.

Et selskap har fått tilla-telse til å gjøre seismiske undersøkelser vest for Sogn og Fjordane. Sel-skapet vil skyte seismikk når det er forventet høyest fiskeriaktivitet.

z olje/miljø

John Dalen

Akkurat den tida  ”de har søkt for er det makrellfiske for dorge- og notflåten i det sam-me området.Oddmund Kvalheim, avdelingsle-der i Sogn og Fjordane Fiskarlag

Ensidig fra olje-industrien– Det har in-gen hensikt å gå i dalog med oljeindustrien. De framstiller forholdene ensidig fra sin side.Det mener fisker Nils Myklebust som er kraftig provosert etter forrige ukes seminar om olje og seismikk i Bergen.– Programmet var ensidig lagt opp og antall fiskere som deltok var et bevis på at det ikke var noe dialogmøte vi deltok på, mener Måløy-fiske-ren som viser til fire fiskere og to av deres sekretærer, blant 70 deltakere.Han er også kraftig pro-vosert over presentasjoner av forskning som viser liten skremmeeffekt på fisk fra lyd.– Jeg opplever presentasjo-nen som ganske trakkase-rende. Oljeindustrien ønsker å formidle at det fiskerne har uttalt og fortalt er bare vas 

og løgn, sier han og viser til at det fiskerne har opplevd på havet, er dokumentert i storskala forsøk i regi av Havforskningsinstituttet.– Denne forskningen blir stadig mistenkeliggjort for å skape misstro til oss, sier han og tar det som et tegn på at Olejindustriens Lands-forening (OLF) bare har en agenda.– Få fiskerne bort fra havet.Myklebust sin erfaring med seismikk deles av Knut Arne Høyvik. På våre nettsider www.fbfi.no, sier han;– Vår erfaring med linefiske nær seismikkfartøy var at fangstratene gikk ned med opp til 50%. Alle fiskere jeg har snakka med har gjort same erfaringen. – Gå ned på en kai der det svømmer småmort, og kast uti en stein og se hva som skjer. – Problemet eer at vi ikkje blir trodd på de erfaringene vi har gjort. Forøvrig ikkje noke nytt, sier Høyvik.Nils MyklebustBjørn Tore Forbergog Nils TorsvikTromsø/BergenSlik konkluderer de australske forskerne Robert D McCauley, Jane Fewtrell og Arthur N. Popper. De har studerte hørselen til arten Pink Snapper etter at den ble utsatt for seismiske trykkbølger. Den viktigste reservasjonen i konklusjonen er at snapperen befant seg i et stengsel som gjorde at den ikke hadde muligheten til å rømme unna lydkilden slik fisk normalt gjør i en slik situasjon.De australske forskerne henviser blant annet til norsk forskning utført utenfor Finn-markskysten for noen år til-bake. Her ble det påvist at fisk rømmer unna seismiske luftka-noner. Det ble målt reduserte trålfangster inntil 33 kilometer unna støykilden.Det er imidlertid ikke tidli- gere undersøkt hvilke skader seismiske trykkbølger påfører fisk.Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme, er imidlertid konklusjonen om skade på hørselen klar.Det er cellene knyttet til fis-keørets følehår som er studert nærmere. Målingene pågikk i 58 døgn etter at fisken ble utsatt for lydbølgene, uten at hørsels-svikten var reparert.Forskerne tar forbehold for at Pink Snapper kan være mer sårbar mot lyd enn andre fis-keslag.Men det påpekes at denne fis- kens øre har vesentlige likhets-trekk med øret til kommersielle fiskeslag som torsk, hyse, laks og tunfisk.Forskerne framholder at det må ytterligere forskning til for å trekke videre konklusjoner. For eksempel er det et ubesvart spørsmål om fisk med svekket hørsel har redusert mulighet til å overleve.– I adferdsstudier er det ob-servert at fisk utsatt for seis-miske luftbølger har vist et avvikende og «desorientert « svømmemønster. Det er stilt spørsmål ved om fisk som er redusert fysisk, vil ha mindre evne til å rømme fra rovfisk eller få redusert sin evne til selv å finne byttedyr, heter det i forskernes oppsum-merning. bjorn.forberg@fbfi.noTelefon: 77 66 56 82SESIMIKKSKUDD: Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme fra seis-mikken, er imidlertid konklu-sjonen om skade på hørselen klar. FOTO: DN

Fakta: seimikkDet er liten skremmeffekt av QQlyd i forhold til fisk.Dette er en av konklusjonene QQfra et forsøk utført av Universite-tet i Oslo i samarbeid med Sintef.Resultatet ble presentert på QQkonferansen «Fisk og seismikk» arrangert av Oljeindustriens landsforening nylig.Tidligere forskning utført av QQHavforskningsinstituttet har vist at seismikk utenfor Finnmarks-kysten hadde skremmeefekter helt ut til 33 kilometer fra luftka-nonene.Nå foreligger det australsk QQforskning som viser at Pink Snapper i merd beholder sine hørselskader minst 58 døgn et-ter å ha blitt utsatt for bølger fra luftkanoner.– Studien viser at fisk som blir utsatt for lydbølger fra seismisk luftkanon får tydelige hørselsskader.z seismikk I adferdsstudier  ”er det observert at fisk utsatt for seismiske luftbølger har vist et avvikende og «desori-entert « svømmemøn-ster. Forskerkonklusjon

Fisk fikk øreskade

100 års erfaring og kunnskap gjør oss i stand til å levere kvalitetsliner og fiskekrok til alle typer fiskeri.Alt av tilbehør! Bruk oss som totalleverandør!
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Vil skyte 
midt i beste 
makrellfiske

å svare at vi ikke har spesielle merknader på ressursbiologisk grunnlag.Så fra midten av mai, når hysa som avslutter senest er ferdig-gytt, har ikke Havforskningsin-stituttet noen motforestillinger til seismikk. Heller ikke med tanke på larvesituasjonen. Fram til 1996 frarådde Hav-forskningsinstituttet seismiske undersøkelser i områder med tette konsentrasjoner av larver, men da dannet nye undersø-

kelser bakgrunnen for en ny tilrådning:– Med handen på hjertet og basert på vitenskap kan vi ikke fraråde seismikkundersøkelser i forhold til larver. Sammen-liknet med naturlig dødelighet er seismikkdødeligheten vold-somt lav, og blir ikke så mye i forhold til totalen, sier Dalen til fiskeribladetfiskaren.no.mia.kulseng@fbfi.noTelefon: 77 66 56 81
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SEISMIKK: Skyting av 
seismikk utanfor Sogn- og 
Fjodane gjer fiskerane 
opprørte. ILL.FOTO

BERGEN

VOLDA

– Vi har 
frarådet
Tidligere har 
Fiskeridirek-
toratet frarå-
det Oljedirek-
toratet om å 
gi tillatelse 
til skyting av 
seismikk i de 
beste makrell-
feltene og i 
beste fisketid.

– Vi har sagt klart og tydelig 
fra om at vi fraråder seismikk 
skyting når det pågår ma-
krellfisket i området, sier Kari 
Grundvik, seniorrådgiver i 
Region Sør i Fiskeridirekto-
ratet.

– Vi er tross rådgivende i 
slike saker og forventer å bli 
lyttet til. Oljedirektoratet tar 
tydeligvis ingen hensyn i slike 
saker.

Kari 
Grundvik

OD: – Vi tar hensyn
FiskeribladetFiskaren har 
henvendt seg til Oljedirek-
toratet for en uttalelse i 
forbindelse med skyting av 
seismikk som gjøres av Ide-
mitsu Petroleums i Nordsjøen. 
Direktoratet vil helst svare 
per epost. Her er spørsmålene 
vi har stilt:
1. Hvorfor har ikke Oljedirek-
toratet fulgt de rådene som 
Fiskeridirektoratet har gitt 
i denne saken om å utsette 
skytingen til oktober?
2. Tar ikke Oljedirektoratet 
rådene fra både Fiskeridi-
rektoratet og Fiskarlaget på 
alvor?
3. Hvorfor vil ikke Oljedirek-
toratet ta hensyn til dorgeflå-
ten (makrell-fisket), som ikke 
har andre fangstalternativer i 
dette tidsrommet fra sist i juli 
til september?

Svar fra OD
Trond Gjertsen i Oljedirekto-
ratet svarer følgende: 

«Fiskeridirektoratet er 
meldingsinstans i forbindelse 
med myndighetsbehandling 
av nærmere angitt under-
søkelsesaktivitet etter en 
undersøkelsestillatelse eller 
en utvinningstillatelse. Utta-
lelser fra Fiskeridirektoratet 
og Havforskningsinstituttet 
representerer en viktig infor-
masjonskilde og faglige råd 
tas hensyn til så langt mulig. 

Dersom OD mener at en 
undersøkelse kan starte 
opp eller forsette uten å et-
terkomme en tilrådning fra 
Fiskeridirektoratet, skal slike 
saker behandles etter egne 
rutiner.

Det blir en konkret vur-
dering ut fra situasjonen 

om en enkelt undersøkelse 
skal utsettes eller eventuelt 
stanses på grunn av pågå-
ende fiskeriaktivitet. Uansett 
gjelder regelen i ressursfor-
skriften § 5 , hvor det heter at: 
«Fartøy som foretar seismisk 
undersøkelse, skal holde 
forsvarlig avstand til fartøy 
som driver fiske og fra faststå-
ende og flytende fiskeredskap. 
Særlig aktsomhet skal utvises 
når større ansamlinger av 
fiskefartøy observeres».

Brev fra direktoratet
Viderer skriver OD følgende 
om denne konkrete saken:
«I det aktuelle tilfellet, som 
gjelder Idemitsu Petroleum 
Norge AS, IPN1101, har vi lagt 
til grunn at undersøkelsen 
kan starte opp og viser da til 
følgende tekst fra Fiskeridi-
rektoratet brev av 29.6.2011;

«Med basis i forventet fiske-
riaktivitet har vi imidlertid 
ikke et faglig grunnlag for å 
fraråde oppstart den 9. Juni, 
men dersom den startes, så 
forventer vi at undersøkelsen 
avsluttes senest 1. August. Pri-
mært tilrår vi at hele undersø-
kelsen utsettes med oppstart 
primo oktober. Dersom det 
oppstår konflikt eller areal-
messige interessekonflikter 
med fiskeri interessene anmo-
der vi om at undersøkelsen 
avbrytes umiddelbart».

Mye i juli
OD fortsetter i sin epostbe-
svarelse med å henvise til en 
uttalelse fra selskapet som 
skyter seismikk:

«Idemitsu har uttalt at de vil 
tilpasse seg disse forutsetnin-
gene og har uttalt følgende: 

«Idemitsu Petroleum Norge 
(IPN) tar sikte på å minimali-
sere konflikt mellom makrell-
fiske og seismisk innsamling. 
Vår plan er å starte så tidlig 
som mulig for å samle inn 
så mye data som mulig i Juli 
måned. IPN vil samle inn de 
viktige dataene i det nordlige 
området (PL270) så tidlig som 
mulig i innsamlingsfasen. 
Dersom interessekonflikt 
mellom makrellfiskere og 
seismisk innsamling oppstår 
i PL270 etter første August, 
vil IPN forsøke å begrense 
innsamlingen til sørlige del av 
innsamlingsområdet (PL578). 
Dette vil være for å tilpasse 
seg fiskeriinteresser i det 
nordlige området. IPN har 
engasjert to fiskerikyndige 
om bord på det seismiske 
fartøyet. IPN vil også leie inn 
et ekstra hjelpefartøy».

– Tar hensyn
Og slik konkluderer OD 
avslutningsvis i sin epost:

«Under disse forutsetninge-
ne mener OD at direktoratet 
har grunnlag i Fiskeridirek-
toratets uttalelse til å kunne 
tilrå at undersøkelsen kunne 
starte opp. 

OD tar uttalelser fra 
meldingsinstanser og interes-
seorganisasjoner på alvor og 
respekterer deres kunnskap 
og faglighet Vår rolle er å 
avveie situasjonen til enhver 
tid innefor rammen av et 
regelverk. 

Vi mener vi tar hensyn til 
makrellfisket (dorgeflåten) 
så langt mulig, men dette må 
skje innefor rammen av hver 
enkelt undersøkelse som 
meldes inn». 

RUTE: Her (blått punkt) ligger 
«Geo Caspian» for tiden. 
Kilde: MARINE TRAFFIC.COM

Støtter blokade-innspill
Daglig leder i 
Norges Kyst-
fiskarlag sier 
han person-
lig støtter 
forslaget om 
blokade

– Fiskerne 
begynner å bli 
lei. At denne 
fiskeren snakker om blokade 
forundrer meg ikke og er noe 
jeg personlig ville støttet meg 
bak, sier Arne R. Hole.

Hole er enig med Einar 

Helge Meløysund i at det er 
Oljedirektoratet som styrer 
avgjørelsene vedrørende 
seismikk og fiskeri. Det er 
han ikke fornøyd med.

– I havressursloven heter 
det at annen virksomhet skal 
vike for fiskeriinteresser, men 
det er det samme som skjer 
gang på gang. 

Fiskeriinteressene blir ikke 
tatt hensyn til når det gjelder 
oljevirksomhet.

 Den myndighet som 
oljedepartementet har på 

dette, burde de vært fratatt og 
blitt plassert en plass som er 
nøytral. 

Nå må det tas affære fra 
høyeste hold, sier Hole.

Slik Hole oppfatter regimet, 
så har verken fiskerimyndig-
hetene eller fiskeriministeren 
makt eller myndighet.

– Det må det bli slutt på. 
Det er jammen på tide at 
fiskerimyndighetene får den 
myndighet og makt som fiske-
rinæringens verdi og makt i 
Norge skulle tilsi.

Arne R. Hole

Startet i helgen
august: Idemitsu Petroleum 
startet i helgen med seismikk 
skyting i Nordsjøen utenfor Sogn 
og Fjordane. Innsamlingen av 
seismikkdata gjøres av seismikk-
fartøyet M/V «Geo Caspian», 
som eies av Volstad Maritime 
AS i Aalesund. Båten er bygd av 
Bergen Group Fosen og levert 
i februar 2010. Fartøyet er 108 
meter langt og er registrert i 
Panama.

Idemitsu Petroleum vil foreta 
innsamling av seismikkdata i 
perioden 15.juli til 31.august. 

Vil blokere fysisk for seismikk
– Me har 

ingen regjer-
ning som kan 
styre både 
fiskeri og olje 
på ein god 
måte. Det er 
Oljedeparte-
mentet som 
styrer landet, 
ser det ut til, 
uttalar styrelederen i Nord-
land Fylkes fiskarlag, Einar 
Helge Meløysund. 

Han meiner det blir komisk 
at Fiskeriministeren går ut og 
seier at skytinga av seismikk 
burde ha venta, når ingen ser 
ut til å ta notis av kva ministe-
ren seier.

– Dette viser berre at dei 
som vil ha seismikkskyting 
bestemmer, seier han og 
utfordrar Norges Fiskarlag 
sentralt til å komma sterkt på 
banen no.

– Dette er krig. Me må 
bruke dei midlene me har for 

å stoppe dette, seier Meløy-
sund opprørt. 

– Ein må ut og blokkere 
heile seismikkskytinga med 
båter. Dette er ei god kamp-
sak som gjer oss mektig 
provosert. 

Her må me alle stå sammen. 
Når ikkje brevskriving og 
avisoppslag virka lenger, må 
me trå til med kraftigare 
skyts, og ut og blokkere fysisk 
med båter i desse områda, 
fortsett han.

Einar Helge 
Meløysund

Norges Fiskarlag: Skuffet, men vil ha dialog
å få til en dialog med myndig-
hetene.

– Men denne dialogen ser jo 
ikke ut tilå fungere?

– Det er uenigheter mellom 
fiskeriministeren og olje- og 
energiministeren, som gjør at 
dette kommer på uføre stadig 
vekk, men vi vil nå be om et 
møte med begge ministrene, 
sier Jørgensen.
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POSISJON: Fredag morgen kl. 04.45 
lå Seismikkfartøyet GEO CASPIAN 
ca. 36 nautiske mil vest for Måløy 
kommune i Sogn og Fjordane. I dette 
området  har de drevet seismiske 
undersøkelser siden 15. juli og skal 
etter planen holde på til 31. august.
FAKSIMILE FRA MARINE TRAFFIC.COM

Saken oppdateres 
på fbfi.no

Snakket med Lisbeth 
Etter at 
Fiskeribla-
detFiskaren 
snakket med 
Reidar Nilsen 
fredag formid-
dag, opplyser 
assisterende 
generals-
sekretær Jan 
Birger Jørgensen til oss at 
Nilsen likevel har valgt å ta 
kontakt med Fiskeriministe-
ren vedrørende saken. 

– Ifølge opplysninger fra 
Nilsen er saken relativt 
tungt fokusert i Oslo. Nilsen 
forteller til meg at han føler 
han blir hørt, og at Lisbeth 
Berg-Hansen har bedt om å 
få en samtale med Ola Borten 
Moe i løpet av dagen.(fredag, 
red.anm.)

Jørgensen presiserer at sa-
ken ikke er lagt død fra deres 
side. – Vi har trykket på hele 
veien og tydeliggjort i våre 
høringsvar med departemen-

tet - at dette er et viktig fiske 
for oss. I alt regner vi med 
at over 100 båter skal delta 
på dorgefiske, så dette er en 
massiv sak. Vår intensjon er 
at fisket skal foregå på en slik 
måte at folk ikke får ødelagt 
en hel sesong på grunn av 
dette her. Jørgensen sier at de 
ønsker å unngå en konfliktsi-
tuasjon.

– Nå blir det arbeidet fra vår 
side helt inn mot fisket som 
starter mandag. 

Jan Birger 
Jørgensen
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NYHETER Møte: For første gang er den store hummerkonferansen International 
Conference and Workshop on Lobster Biology and Mangement (ICWL) lagt til 
Bergen. Hummer er en viktig ressurs i mange fiskerier verden rundt. 

Mia Kulseng
Tromsø

– Vi har sendt 
en annonse-
ring til Olje-
direktoratet 
og venter på 
bek ref telse, 
sier Bernt 
Olav Korsfur 
i Idemitsu Pe-
troleum Norge 
AS.

– Saken er konfliktfull, sier 
Kari Grundvik, seniorrådgiver 
i Region Sør i Fiskeridirekto-
ratet.

Kræsj
Selskapet Idemitsu Petroleum 
Norge har søkt om å få drive 
seismikkundersøkelser i Nord-
sjøen utenfor Sogn og Fjordane 
- midt i de beste makrellfeltene 
og den beste tida.

Oljedirektoratet bekrefter 
at søknaden som er under 
behandling og ute til høring 
gjelder tidsrommet mellom 9. 
juli og 27. august. 

– Akkurat den tida de har 
søkt for er det makrellfiske for 
dorge- og notflåten i det samme 
området. Landanleggene har 
ferie, men åpner 1. august for 
å ta imot dorgemarkell, og da 
kan de ikke skyte seismikk den 
27. juli. Vi håper tillatelsen ikke 
blir gitt, og at selskapet heller 
skyter seismikk til høsten, 
sier Oddmund Kvalheim, av-
delingsleder i Sogn og Fjordane 
Fiskarlag.

Han vil ta opp seismikksøk-
naden i Samarbeidsrådet Sør, 
som består av Fiskarlagene 
fra Møre og Romsdal, Sogn og 
Fjordane, samt Fiskarlaget Sør 
og Fiskarlaget Vest.

I konflikt med fisket
– Dette gjelder alle i sør, fordi 
dorgeflåten er sammensatt av 
båter fra Møre, Rogaland, Hor-
daland og sørover. Vi vil ivareta 
fiskernes interesser, og i alle 
fall begrense aktiviteten om 
vi ikke klarer å hindre det, sier 
Kvalheim til fiskeribladetfis-
karen.no.

Fiskeridirektoratet har ikke 
skrevet sin innstilling til Ol-
jedirektoratet ennå, men se-
niorrådgiver Kari Grundvik 
sier umiddelbart at saken er 
konfliktfull.

– Vi ser at det kan bli pro-
blemer i forhold til makrell-
fiske, spesielt fra første august 
og utover. Selskapet har fått 
tillatelse til undersøkelser i 
området, men tidsrommet må 
klareres. Og når de velger å 
gjøre seismiske undersøkel-
ser i det området hvor det er-

faringsmessig er forventetet 
mest fiskeaktivtet, så må vi gi 
råd deretter, sier Grundvik til 
fiskeribladetfiskaren.no. 

Uproblematisk 
Seismikkaktiviteten vil ikke 
utgjøre noe problem med tanke 
på gyting eller gytefelt, det opp-
lyser John Dalen ved Havfors-
kningsinstituttet:

– Alle artene som vi har i 
Nordsjøen og oppover Sogn 
er ferdige med gytingen i juli 
og august. Vi har gitt generell 
beskjed til Oljedirektoratet at 
etter en viss dato, når all gyting 
er over, så har de fullmakt til 

BOM OG BANG: Oljeindustrien ønsker å skyte seimikk vest av Sogn og Fjordane midt under det 
beste makrellfisket på sensommeren. Fiskerne reagerer med vanntro, og håper skytingen blir 
avblåst. ILL.FOTO: DAGENS NÆRINGSLIV

Fakta: seismikk
Seismikk er en geofysisk måte QQ

å undersøke undergrunnen på. 
Resultatet er et «kart» som viser 
de geologiske strukturene.

Oljebransjen er den største QQ

kjøperen av seismikk fordi seis-
mikk er et godt verktøy for å lete 
etter olje og gass. Metoden går 
ut på at man sender en trykk-
bølge (fra en luftkanon, dynamitt 
eller en stor vibrator) ned i jorda, 
deler av denne trykkbølgen blir 
reflektert av når den kommer 
til en geologisk grense. Signalet 
reflekteres tilbake til overflaten 
etter noen sekunder. 

I marin seismikk slepes en QQ

eller flere lange kabler, såkalte 
streamere, bak båten, samt luft-
kanoner, såkalte «gun arrays». 
Typisk kan slike streamere være 
fra 4000 til 10000 meter lange. 
Streamerne blir gjerne slept 
på 6-9 meters dyp. Dybden på 
streamerene blir kontrollert med 
dykkeplan på kablene, såkalte 
«birds». Et seismikkskip vil slepe 
disse kablene i rundt 4.5 knops 
hastighet, og leier inn mange, 
små følgeskip som sørger for å 
holde fiskefartøyer og andre skip 
unna slepet.

Rundt regnet hvert 10 sekund QQ

vil det bli sluppet ut luft under 
høyt trykk, et såkalt skudd, som 
danner en sjokkbølge som for-
planter seg gjennom vannet og 
ned i havbunnen. Ekkoet av den-
ne sjokkbølgen blir tatt opp ved 
hjelp av streamerene. Ved hjelp 
av avansert signalbehandling 
ombord og senere databehand-
ling på land får man detaljerte 
kart over havbunnens geologi. 
Med marin seismikk kartlegger 
man et område tilsvarende det 
landseismikk bruker et døgn på i 
løpet av 2 minutter.

Et selskap har fått tilla-
telse til å gjøre seismiske 
undersøkelser vest for 
Sogn og Fjordane. Sel-
skapet vil skyte seismikk 
når det er forventet 
høyest fiskeriaktivitet.

z olje/miljø

John Dalen

Akkurat den tida  ”de har søkt for er det 
makrellfiske for dorge- 
og notflåten i det sam-
me området.
Oddmund Kvalheim, avdelingsle-
der i Sogn og Fjordane Fiskarlag

Ensidig fra olje-
industrien
– Det har in-gen hensikt å gå i dalog med 
oljeindustrien. De framstiller forholdene ensidig fra sin side.Det mener fisker Nils Myklebust som er kraftig provosert etter forrige ukes seminar om olje og seismikk i Bergen.– Programmet var ensidig lagt opp og antall fiskere som deltok var et bevis på at det ikke var noe dialogmøte vi deltok på, mener Måløy-fiske-ren som viser til fire fiskere og to av deres sekretærer, blant 70 deltakere.Han er også kraftig pro-vosert over presentasjoner av forskning som viser liten skremmeeffekt på fisk fra lyd.– Jeg opplever presentasjo-nen som ganske trakkase-rende. Oljeindustrien ønsker å formidle at det fiskerne har uttalt og fortalt er bare vas 

og løgn, sier han og viser til at det fiskerne har opplevd på havet, er dokumentert i storskala forsøk i regi av Havforskningsinstituttet.– Denne forskningen blir stadig mistenkeliggjort for å skape misstro til oss, sier han og tar det som et tegn på at Olejindustriens Lands-forening (OLF) bare har en agenda.– Få fiskerne bort fra havet.Myklebust sin erfaring med seismikk deles av Knut Arne Høyvik. På våre nettsider www.fbfi.no, sier han;– Vår erfaring med linefiske nær seismikkfartøy var at fangstratene gikk ned med opp til 50%. Alle fiskere jeg har snakka med har gjort same erfaringen. – Gå ned på en kai der det svømmer småmort, og kast uti en stein og se hva som skjer. – Problemet eer at vi ikkje blir trodd på de erfaringene vi har gjort. Forøvrig ikkje noke nytt, sier Høyvik.

Nils Myklebust

Bjørn Tore Forberg
og Nils Torsvik
Tromsø/Bergen

Slik konkluderer de australske forskerne Robert D McCauley, 
Jane Fewtrell og Arthur N. 
Popper.

De har studerte hørselen til arten Pink Snapper etter at den ble utsatt for seismiske trykkbølger. Den viktigste 
reservasjonen i konklusjonen 
er at snapperen befant seg i et stengsel som gjorde at den ikke 
hadde muligheten til å rømme unna lydkilden slik fisk normalt 
gjør i en slik situasjon.De australske forskerne 
henviser blant annet til norsk forskning utført utenfor Finn-markskysten for noen år til-
bake. Her ble det påvist at fisk rømmer unna seismiske luftka-
noner. Det ble målt reduserte trålfangster inntil 33 kilometer 
unna støykilden.

Det er imidlertid ikke tidli-

gere undersøkt hvilke skader seismiske trykkbølger påfører 
fisk.Med forbehold for at det 
bare er gjort målinger på ett 
fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme, 
er imidlertid konklusjonen om skade på hørselen klar.Det er cellene knyttet til fis-keørets følehår som er studert nærmere. Målingene pågikk i 
58 døgn etter at fisken ble utsatt for lydbølgene, uten at hørsels-
svikten var reparert.Forskerne tar forbehold for 
at Pink Snapper kan være mer sårbar mot lyd enn andre fis-
keslag.

Men det påpekes at denne fis-

kens øre har vesentlige likhets-trekk med øret til kommersielle 
fiskeslag som torsk, hyse, laks og tunfisk.Forskerne framholder at det 
må ytterligere forskning til for 

å trekke videre konklusjoner. For eksempel er det et ubesvart 
spørsmål om fisk med svekket hørsel har redusert mulighet 
til å overleve.– I adferdsstudier er det ob-servert at fisk utsatt for seis-
miske luftbølger har vist et avvikende og «desorientert « 
svømmemønster. Det er stilt spørsmål ved om fisk som er redusert fysisk, vil 
ha mindre evne til å rømme fra rovfisk eller få redusert sin 
evne til selv å finne byttedyr, heter det i forskernes oppsum-
merning. 

bjorn.forberg@fbfi.noTelefon: 77 66 56 82

SESIMIKKSKUDD: Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme fra seis-mikken, er imidlertid konklu-sjonen om skade på hørselen klar. FOTO: DN

Fakta: seimikk
Det er liten skremmeffekt av QQ

lyd i forhold til fisk.Dette er en av konklusjonene QQ

fra et forsøk utført av Universite-tet i Oslo i samarbeid med Sintef.Resultatet ble presentert på QQ

konferansen «Fisk og seismikk» arrangert av Oljeindustriens landsforening nylig.Tidligere forskning utført av QQ

Havforskningsinstituttet har vist at seismikk utenfor Finnmarks-kysten hadde skremmeefekter helt ut til 33 kilometer fra luftka-nonene.Nå foreligger det australsk QQ

forskning som viser at Pink Snapper i merd beholder sine hørselskader minst 58 døgn et-ter å ha blitt utsatt for bølger fra luftkanoner.

– Studien viser at fisk 
som blir utsatt for 
lydbølger fra seismisk 
luftkanon får tydelige 
hørselsskader.

z seismikk I adferdsstudier  ”er det observert at fisk 
utsatt for seismiske 
luftbølger har vist et 
avvikende og «desori-
entert « svømmemøn-
ster. 
Forskerkonklusjon

Fisk fikk 
øreskade

100 års erfaring og kunnskap 
gjør oss i stand til å levere 
kvalitetsliner og fiskekrok til 
alle typer fiskeri.
Alt av tilbehør! 
Bruk oss som totalleverandør!

Verdensmester i lineutstyr
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Vil skyte 
midt i beste 
makrellfiske

å svare at vi ikke har spesielle 
merknader på ressursbiologisk 
grunnlag.

Så fra midten av mai, når hysa 
som avslutter senest er ferdig-
gytt, har ikke Havforskningsin-
stituttet noen motforestillinger 
til seismikk. Heller ikke med 
tanke på larvesituasjonen. 
Fram til 1996 frarådde Hav-
forskningsinstituttet seismiske 
undersøkelser i områder med 
tette konsentrasjoner av larver, 
men da dannet nye undersø-

kelser bakgrunnen for en ny 
tilrådning:

– Med handen på hjertet og 
basert på vitenskap kan vi ikke 
fraråde seismikkundersøkelser 
i forhold til larver. Sammen-
liknet med naturlig dødelighet 
er seismikkdødeligheten vold-
somt lav, og blir ikke så mye i 
forhold til totalen, sier Dalen til 
fiskeribladetfiskaren.no.

mia.kulseng@fbfi.no
Telefon: 77 66 56 81
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Flere seismikkfartøy på feltet
Ifølge både Bjørn Årdal og 
andre fiskere befant det seg 
mandag formiddag flere 
seismikkfartøy i farvannene 
utenfor Måløy. Fiskeribla-
detFiskaren har enda ikke 
lykkes å få informasjon om 
hvilke andre selskap som sky-
ter seismikk i området. Men 
ifølge flere kilder, skal det 
et av dem ha fått utvidet sitt 
løyve ytterligere fra 1. august 
til 15. august.

– Det ligger flere seismikk-

båter lengre nord, fra 60 til 
62 grader hvor det er fiskefelt 
hele veien, sier fisker Robert 
Madsen fra Herøy.

Også Madsen er forsiktig 
med å legge all skylden på 
seismikken, men i likhet med 
kollega Årdal synes også 
han at det er påfallende at 
makrellen forsvinner når 
seismikkfartøyene driver 
undersøkelser.

– Det kan jo være at det er 
kaldere farvann som gjør 

at makrellen forsvinner her 
fra, men vi har jo sett de to 
siste årene at når seismikk-
skytingen starter, så minker 
makrellbestanden. 

Madsen mener man ikke 
engang behøver å forske på at 
seismikken skremmer bort 
makrellen.

– Det er det samme som 
skjer når en unge kaster stein 
i sjøen, da forsvinner fisken 
med en gang. Problemet er 
at det er ikke småstein det 

– Vurderer stopp fortløpende
Det var en fåmælt teamleder 
som kommenterte seismikk-
aktiviteten i Sogn og Fjorda-
ne, når vårt nettavis mandag 
henvendte seg til Idemitsu 
Petroleum Norge for en kom-
mentar i sakens anledning.

– Vi er i full dialog med Ol-
jedirektoratet (OD) og Olje- og 
Energidepartementet om det 
er snakk om at vi skal stoppe 
aktiviteten. 

Utover det så vil jeg ikke 
kommentere saken, sier Bernt 
Olav Korsfur, teamleder i den 
nordlige nordsjø for Idemitus 
Petrolueum Norge. 

Ti båter i nærheten
Selskapet driver for tiden 
seismikkskyting med fartøyet 

«Geo Caspian» utenfor Sogn- 
og Fjordane. Han forteller 
at det mandag var ti båter i 
nærheten av innsamlingsom-
rådet. 

Følger situasjonen
– Idemitsu Petroleum Norge 
følger situasjonen, og vi har 
god oversikt. For hver gang vi 
skyter en linje, så planlegger 
vi. På feltet er det en god kom-
munikasjon mellom fiske-
rikyndige og de som opererer, 
sier Korsfur.

– For mange fiskere er det 
snakk om at en halv årsom-
setning kan gå tapt, muligens 
som følge av seismikkskytin-
gen. Hva tenker du om dette?

– Det kan jeg ikke kommen-

tere på. – Hvorfor må disse 
undersøkelsene foregå under 
dorgesesongen for makrell?

– Det er vanskelig å plan-
legge, vi har en kort sesong vi 
også, svarer Korsfur.

Idemitsu Petroleum Norga 
har fått løyve fra Oljedirekto-
ratet om å skyte til 31. august.

– Om vi skal stoppe opp, blir 
vurdert fortløpende i forhold 
til om fiskeriaktiviteten tar 
seg opp. 

Mellom oss og OD
Dette er en sak til diskusjon 
mellom oss og OD, som blir 
gjennomført på en seriøs 
måte hvor alle interesser blir 
tatt vare på i det fulle per-
spektiv, det er jeg sikker på.

– Forventer seismikkstopp

– Må forhindre at slikt skjer igjen
Ifølge Reidar 
Nilsen har 
ikke fiskeri-
ministeren 
vært klar 
over at verken 
«Geo Caspi-
an» eller «Oce-
an Føniks» 
har bedrevet 
seismiske undersøkelser den 
siste tiden.

– Men dette er jo en sak 
dere har vært i kontakt med 
Fiskeridepartementet før?

– Ja, det stemmer, vi har 

sendt brev vedrørende saken, 
men hvor det har havnet i de-
partementet er umulig og si. 
Fiskeriministeren sier at de 
ikke har vært med å godkjen-
ne at verken «Geo Caspian» 
eller «Ocean Føniks» har fått 
løyve til seismikkskyting, sier 
Nilsen.

Han understreker igjen at 
han forventer og håper at det 
blir fattet et vedtak om at de 
to seismikkfartøyene stop-
per opp seismikk aktiviteten 
allerede tirsdag.

– Vi håper nå at det blir 

stoppet så fort som mulig og 
at fisken raskt siger tilbake til 
området.

Nilsen sier også at blir tatt 
initiativ til en møte mellom 
både Fiskeri- og Kystdeparte-
mentet, samt Olje- og Energi-
departementet for å hindre at 
noe slikt som dette skjer igjen 
i fremtiden,

– På dette møtet vil jeg 
invitere med meg fiskere fra 
det berørte feltet slik at de 
kan fortelle nøyaktig hva som 
skjer. Vi ønsker å forhindre at 
dette skjer igjen.

 5FISKERIBLADETFISKAREN  onsdag 3. august 2011Ifølge både Bjørn Årdal og andre fiskere befant

det seg mandag formiddag flere seismikkfartøy i

farvannene utenfor Måløy. FiskeribladetFiskaren

har enda ikke lykkes å få informasjon om hvilke

andre selskap som skyter seismikk i området.

Men ifølge flere kilder, skal det et av dem ha fått

utvidet sitt løyve ytterligere fra 1. august til 15.

august. - Det ligger flere seismikkbåter lengre

nord, fra 60 til 62 grader hvor det er fiskefelt

hele veien, sier fisker Robert Madsen fra Herøy.

Også Madsen er forsiktig med å legge all skylden

på seismikken, men i likhet med kollega Årdal

synes også han at det er påfallende at makrellen

forsvinner når seismikkfartøyene driver

undersøkelser.

- Det kan jo være at det er kaldere farvann som

gjør at makrellen forsvinner her fra, men vi har jo

sett de to siste årene at når seismikkskytingen

starter, så minker makrellbestanden..

Madsen mener man ikke engang behøver å

forske på at seismikken skremmer bort

makrellen.

- Det er det samme som skjer når en unge kaster

stein i sjøen, da forsvinner fisken med en gang.

Problemet er at det er ikke småstein det er

snakk om, det skytes hele tiden.

@text2
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Seismikk: - Uheldig usikkerhet
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Seismikk. Side: 4.

Frykter
makrellen er
skutt vekk 

Torhild Måkestad og
Jon Eirik Olsen
Bergen/Harstad

– Her er ikke fisk å få. Vi regner 
med at de har skutt så mye at 
makrellen er borte, sier fisker 
Willy Martinussen etter første 
tur.

Natten til mandag dro i over-
kant av 100 båter ut på havet for 
å dorge etter makrell, på feltet 
hvor det i en tid nå er drevet 
og fortsatt drives seismikk-
skyting. Martinussen og flere 
fiskere med ham, hadde alle-
rede mandag formiddag lagt til 
kai igjen med svært minimale 
fangster å vise til.

– Jeg har fått en bøtte med 
fisk og ut i fra hva jeg har hørt, 
så gjelder det samme for alle. 
Fisket er en sagablott hvis ikke 
seismikkskytingen opphører 
nå, mener Martinussen.

– Ødelegger fiskeriet
Per Hannasvik i båten «Anny 
Lovise» har også lagt til kai i 
Kalvåg, side om side med Mar-
tinussen. 

– Jeg ser det er to båter til som 
er på vei inn. Vi er ille plaget, 

til nå har vi bare fått noe smått 
rask. Denne seismikken ødeleg-
ger fiskeriet vårt, sier han når 
FiskeribladetFisakren ringer.

– Overkjørt
Siden 15. juli har selskapet 
Idemitsu Petroleum skutt seis-
mikk her med fartøyet «GEO 
CASPIAN». De har fått løyve fra 
Oljedirektoratet til å skyte frem 
til 31. august. Tirsdag morgen 
lå seismikkfartøyet ca. 50 nau-
tiske mil nordvest for Måløy, 
62 grader nord. Resultater fra 

makrelltoktet som nå gjennom-
føres av Havforskningsinstitut-
tet, har vist at det fra 62 graders 
grensen (på høyde med Måløy 
kommune, red. anm.) og nord-
over, er store konsentrasjoner 
av makrell.

Willy Martinussen forsøkte 
seg på fiske tre-fire nautiske 
mil unna «Geo Caspian» da 
den i går lå lenger sør, vest for 
Bremangerlandet. 

– Nå har vi forsøkt oss i et 
område som tradisjonelt har et 
godt fiske, og så finner vi ut at 
fisken er borte. Dette er sørge-
lige greier, vi blir fullstendig 
overkjørt. Jeg drar ikke ut igjen 
med mindre seismikkskytin-
gen opphører, slår han fast

Skylder på seismikk
Noe lenger nord, ca. 20 nautiske 
mil fra hvor «Geo Caspian» 
befant seg mandag, var Bjørn 
Årdal fra Måløy om bord i båten 
Vester Junior.

– Jeg dro ut i 02-tiden og så 
langt har jeg landet kanskje 
100 kilo makrell. Vanligvis 
får jeg alt i fra tre til fem tonn 
på denne tiden, sier Årdal til 
FiskeribladetFiskaren mandag 
formiddag. Han er likevel litt 
forsiktig med å legge skylden 
for fraværet av fisk på seis-
mikkaktiviteten.

– Vi har opplevd å få lite 
makrell tidligere år, men det 
er påfallende at vi i dag under 
så gode forhold, ikke drar inn 
mer fisk. Da er det lett å legge 
skylden på seismikk. 

torhild.martinussen@fbfi.no
Telefon: 55 30 22 34

LITE: Det er lite å pumpe opp fra lasterommet for makrelldorgenre som 
kommer skuffet tilbake fra samme felt som seismikkfartøyet «Geo 
Caspian». Her fra en tidligere levering i Bergen. ILL.FOTO: Ann EILEEN D. NYGÅRD

Dorgerne kom nærmest 
tomhendte tilbake til kai 
i Kalvåg, etter første tur 
på makrellen i det om-
stridte seismikkområdet 
utenfor Sogn- og Fjorda-
ne. De vil ha umiddelbar 
stopp i skytingen.

z dorgefisket Ingen konfrontasjon

Det er påfallende  ”at vi i dag under så 
gode forhold, ikke drar 
inn mer fisk. Da er det 
lett å legge skylden på 
seismikk
Bjørn Årdal, fisker fra Måløy

Saken oppdateres 
på fbfi.no
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Seismikk: – Uheldig usikkerhet
To av trålha-
lene under 
«Libas»-toktet 
i Norskehavet 
ga spesielt 
dårlig ma-
krellfangst. 
Trålforsøkene 
ble gjennom-
ført åtte-ti 
nautiske mil unna et område 
utenfor kysten der det fore-
gikk seismikkundersøkelser.
– Vi skal ikke blande oss opp 
i politikken her, men må slå 

fast at den usikkerheten som 
hersker rundt seismikksky-
ting og skremmeeffekt, er 
lite tilfresstillende. Både fra 
et forskningsmessig og et 
fiskerimessig ståsted, sier 
toktleder Leif Nøttestad.
– Vi har foreløpig ingen viten-
skapelige data som kan doku-
mentere om det vi opplevde 
kun var tilfeldigheter. Eller 
om de seismiske undersøkel-
sene hadde en reell skrem-
meeffekt på makrellen i de to 
gitte tilfellene. Her skulle vi 

svært gjerne hatt mer kunn-
skap, sier toktlederen.
For fiskerne er det ikke bare 
eventuell akutt skremmeef-
fekt der og da som er av 
interesse å få bedre utredet. 
Minst like viktig vil det være 
å skaffe et bilde av hvor lang 
tid det tar før fisken kan være 
tilbake i et område den er 
skremt bort fra. Fiskere som 
hevder å ha opplevd slike til-
feller, har antydet at effekten 
er forskjellig fra fiskeslag til 
fiskeslag.

Leif 
Nøttestad

4 onsdag 3. august 2011 FISKERIBLADETFISKARENTo av trålhalene under «Libas»-toktet i

Norskehavet ga spesielt dårlig makrellfangst.

Trålforsøkene ble gjennomført åtte-ti nautiske mil

unna et område utenfor kysten der det foregikk

seismikkundersøkelser.

- Vi skal ikke blande oss opp i politikken her,

men må slå fast at den usikkerheten som

hersker rundt seismikkskyting og skremmeeffekt,

er lite tilfresstillende. Både fra et

forskningsmessig og et fiskerimessig ståsted,

sier toktleder Leif Nøttestad.

- Vi har foreløpig ingen vitenskapelige data som

kan dokumentere om det vi opplevde kun var

tilfeldigheter. Eller om de seismiske

undersøkelsene hadde en reell skremmeeffekt på

makrellen i de to gitte tilfellene. Her skulle vi

svært gjerne hatt mer kunnskap, sier toktlederen.

For fiskerne er det ikke bare eventuell akutt

skremmeeffekt der og da som er av interesse å

få bedre utredet. Minst like viktig vil det være å

skaffe et bilde av hvor lang tid det tar før fisken

kan være tilbake i et område den er skremt bort

fra. Fiskere som hevder å ha opplevd slike

tilfeller, har antydet at effekten er forskjellig fra

fiskeslag til fiskeslag.

@text2
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- Vurderer stopp fortløpende Det blir vurdert fortløpende om vi skal

stoppe
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: OED (alle kilder), Olje og energidepartementet. Side: 5.

Leder i Norges Fiskarlag, Rei-
dar Nilsen sier han har vært 
i tett dialog med både Oljedi-
rektoratet og Fiskerideparte-
mentet både før helgen og nå 
denne uken i forbindelse med 
seismikkonflikten utenfor 
Sogn- og Fjordane.

– Jeg snakket med oljedi-
rektør Bente Nyland og gav 
klar beskjed om at vi forven-
ter at de fatter vedtak om å 
stoppe seismikkaktiviteten 
i Sogn og Fjordane. Dette 
tok hun på alvor og sa at de 
skulle fatte et vedtak om at 
«Geo Caspian» topper seis-
mikkskytingen. Konsesjonen 
for å stoppe seismikkakti-
viteten ligger ifølge Nilsen 
nå hos OED. – Jeg trodde at 
vedtaket om stopp skulle 
komme allerede mandag, 
men vi forventer vedtak om 

stans i dag, sier Nilsen til 
FiskeribladetFiskaren tirsdag 
ettermiddag. Dette vedtaket 
var ikke banket gjennom da 
avisen gikk i trykken.– Hva 
med dette andre fartøyet som 
driver med seismiske under-
søkelser i samme området, 
«Ocean Føniks»?

– De skulle etter planen 

være ferdig med sine undersø-
kelser mandag, men tekniske 
problemer skal ha gjort at de 
fikk innvilget å forsette til 15. 
august. Fiskeridirektoratet 
fikk beskjed om at den lå 
lenger nordvest for dette feltet 
hvor fiske foregikk, men ifølge 
fiskerne så stemmer jo ikke 
dette, sier Nilsen.

– Ikke håndfast nok 
Fisker Kent 
Bentsvik fra 
Værøy i Lo-
foten mener 
fiskarlagsle-
der Reidar 
Nilsen ikke er 
håndfast nok i 
denne saken.

– Fiskerne 
trenger en staut leder som 
taler deres sak. Det er nå 
mens fisken (makrellen, 
red. anm.) er tilgjengelig, at 

fiskerne trenger et Fiskarlag 
som slår i bordet for de, sier 
Værøy-fiskeren.

Bentsvik mener det kanskje 
er på tide å la andre enn Rei-
dar Nilsen slippe til i denne 
saken. 

– Jeg synes det er puslete at 
lokallagsledere fronter denne 
saken på en mye bedre måte 
enn fiskarlagslederen klarer å 
få til, sier Bensvik. 

Reidar Nilsen ønsker ikke å 
svare på kritikken.

Kent Bensvik

Torhild Måkestad
Bergen

Til tross for 
at Fiskeri-
direktoratet 
tidligere har 
sagt nei til seis-
mikkskyting i 
dette området, 
har de fått tilla-
telse fra Oljedi-
rektoratet til å 
drive seismiske undersøkelser 
– midt i dorgesesongen etter 
makrell.

Fartøyet «Geo Caspian» har 
drevet seismiske undersøkelser 
utenfor Sogn og Fjordane si-
den 15. juli og skal etter planen 
holde på til 31. august.

Mange fiskere står nå i fare 
for å miste halve årsomsetnin-
gen sin, dersom det ikke blir 
fisk å få. Fredag morgen kl. 
04.45 lå seismikkfartøyet ca. 
36 nautiske mil vest for Måløy 
kommune.

– Vil ikke vike
– Det er en armada av fiskere 
som nå skal dra ut i dette om-
rådet. Tradisjonelt er det de 
svake som må vike, men i år 
har vi bestemt at vi ikke vil vike 

for seismikkskyting, da får det 
heller bli konfrontasjon, sier 
fisker Willy Martinussen til 
FiskeribladetFiskaren torsdag 
formiddag.

Martinussen understreker 
hvor viktig dette sesongfisket 
er for mange.

– For både meg og andre ut-
gjør det halve årsomsetningen, 
det er jo snakk om 10.000 – 12 
000 tonn med fisk, sier Marti-
nussen som også påpeker at 
dette vil ramme ringnotbåtene. 
Martinussen mener det er et 
håpløst argument dersom fis-
kerne får beskjed om å drive 
fiske utenfor de beste dorge-
områdene.

– Vi er bundet opp til det 
området hvor det er fisk å få 
og hvor mottaksplassene er 
nærme. 

Det er sårt for oss å gå langt. 
Vi fisker ikke vest av Austevoll 
for å levere i Karmøy, sier han. 
For Martinussen er det snakk 
om en prinsippsak.

– Vi kommer til å drive vårt 
fiske så får de heller vike. Vi 
starter fiske på mandag og 
dersom det blir nødvendig vil 
jeg ikke nøle med å gå til verks 
med en fysisk blokade.

Martinussen sier at dersom 
de kan få kompensasjon som 
følge av tapt fiske, så skal han 
heller la være å dra ut på man-
dag.

– Holder ikke mål
– Hvis vi kan få økonomisk 
kompensasjon som tilsvarer 
den totale verdien av makrellen 
er det greit, men det er ikke 
sannsynlig, sier han.

Reidar Nilsen, leder i Norges 

Fiskarlag er oppbrakt over seis-
mikkskytingen som nå foregår. 
Nylig sendte Norges Fiskarlag 
enda et brev til Fiskeriminis-
teren hvor de gir klart utrykk 
for at de er i mot seismikksky-
tingen. 

– Dette holder ikke mål. Jeg 
skulle ringe fiskeriministeren 
og protestere vilt, men jeg så 
det ikke likt med tanke på alt 
hun og departementet har å 
tenke på nå, som følge av hel-
gens tragiske hendelser. 

torhild.martinussen@fbfi.no
Telefon: 55 30 22 34

Fiskerne 
viker ikke

KONFLIKT: Det er duket for kamp på feltet når dorgflåten og seimikkskapet «Geo Caspian» 
møtes på feltet utenfor Bremangerlandet. ILL.FOTO

I dag drar over 100 
fartøy ut på havet uten-
for Sogn- og Fjordane 
for å dorge etter makrell. 
Det skjer til tross for 
at selskapet Idemitsu 
petroleum driver seis-
mikkskyting i området.

z seismikk

Reidar 
Nilsen

Vi er bundet opp til  ”det området hvor det er 
fisk å få og hvor mot-
taksplassene er nærme
Willy Martinussen, fisker

Seismikk 
rammar 
makrell-
sesongen

Liv Torunn Torpe,
Alf Fagerheim,
Torhild M. Martinussen
og Jon Eirik Olsen
Bergen/Harstad

Bjørn Lomøy, 
f iska r f rå 
Bodø, er opp-
rørt over at 
makrellseson-
gen i Sogn og 
Fjordane kan 
være ødelagt 
for hans del. 
Han kjem hei-
matt frå ferie, og oppdager at 
Idemitsu Petroleum har be-
gynt å skyte seismikk i Sogn 
og Fjordane. Dette kan bety at 
han ikkje kan fiske der. 

Øydelegg for dorgarane
– Det kan virke som om myn-
digheitane er imot oss dorgarar. 
For med seismikkskyting midt 
i beste makrellsesongen, legg 
dei opp til at me som dorgar 
etter makrell, ikkje kan få gå 
inn å gjere jobben vår, seier 
Bjørn Lomøy.

Lomøy lurer på om det virke-
lig er slik at han må overgi kvota 
si til ringnotbåtane. Han opple-
ver at myndigheitene prøver å 
komma dorgarane til livs. 

– Og når dei ikkje klarer 
det med gje oss pålegg etter 
pålegg gjennom eit kranglete 
regelverk, så sender dei inn 
seismikkbåter, seier han. 

Olje viktigare enn fisk
– I fjor vart eg og fleir fiskebåtar 
med meg jaga ut av fjorden, av 
ein seismikkbåt som overhode 
ikkje skulle være i det området 
me fiska. Me måtte berre forlate 
området, for det var ikkje stort 
nok til både oss fiskarar og seis-
mikkbåten, seier Bjørn Lomøy. 
Han syns at no går dette for 
langt. Han ser det slik at dagens 

regjering velger olja framfor 
fiskerinæringen.

– Slik det er no, virkar det 
som om statsinnkommet går 
foran alt, seier Bjørn Lomøy, 
som meiner at forvaltninga av 
fiskeri kontra olje viser ein klar 
tendens til at olja er vinnaren.

– Er det slik at regjeringen vil 
heller ha opp olja enn fisken, fer 
dei sjå til å kjøpe ut oss fiskarar, 
seier han sint. 

Dette betyr krig
Einar Helge Meløysund, styre-
leder i Nordland Fylkes Fiskar-
lag, ser svært alvorlig på dette. 
Han syns det er tragisk at ein 
blir overkjørt på denna måten. 
Han kan fortelle til Fiskeribla-
detFiskaren at han har hatt 
fleire fiskarar på tråden, som 
lurer på om dei skal la være å 
gå nedover til Sogn og Fjordane 
for makrellfiske. 

– Havforskningsinstituttet 
og Fiskeridirektoratet blir 
fullstendig overkjørt av Olje-
departementet på dette her, 
seier han og legg til at dette er 
berre enda eit eksempel på at 
sameksistens mellom fiskeri og 
olje er berre tull.

– Det har aldri vore, og kjem 
heller aldri til å bli noko sam-
eksistens, så lenge dei gjer som 
dei vil, utan å ta hensyn til dei 
anbefalingane som blir gitt, 
meiner Meløysund.

redaksjon@fbfi.no
Telefon: 55 21 33 00

Fakta:  seismikk
Seismikk er en geofysisk måte QQ

å undersøke undergrunnen på.
Resultatet er et «kart» som QQ

viser de geologiske strukturene.
Oljebransjen er den største QQ

kjøperen av seismikk fordi seis-
mikk er et godt verktøy for å lete 
etter olje og gass. 

Metoden går ut på at man QQ

sender en trykkbølge (fra en 
luftkanon, dynamitt eller en stor 
vibrator) ned i jorda, deler av 
denne trykkbølgen blir reflektert 
av når den kommer til en geolo-
gisk grense. Signalet reflekteres 
tilbake til overflaten etter noen 
sekunder.

Oppstart av seismikk-
skyting utanfor Sogn og 
Fjordane kan øydelegge 
dorgfiske etter makrell 
i sommar. Dorgflåten er 
opprørt.

z seismikk Vil ha blokade

Bjørn Lomøy

Norges Fiskarlag: Skuffet, men vil ha dialog
Assisterende 
generalsekre-
tør i Norges 
Fiskarlag, 
Jan Birger 
Jørgensen, er 
oppgitt over 
at makrellfis-
kerne nå må 
ta støyten for 
seismikk-skytingen som er 

startet opp i Sogn og Fjor-
dane.  – Vi rettet henvendelse 
til fiskeridirektoratet allerede 
21. juni på bakgrunn av den 
planlagte seismikk-skytingen. 
Her påpekte vi at det var 
helt uholdbart å starte dette 
nå midt i dorgesesongen for 
makrell. Disse henvendel-
sene har likevel ikke stogget 
seismikk-skytingen, som nå 

er startet av Idemitsu Pe-
troleum. – Vi er skuffet over 
at det ikke blir tatt hensyn 
til fiskeriinteressene, nå 
kan en hel sesong med fiske 
være ødelagt, sier Jørgensen 
oppgitt. Når det gjelder Mel-
øysunds forslag om blokade, 
så svarer Jørgensen at Norges 
Fiskarlag sjeldent tyr til slike 
virkemidler. – Vi er opptatt av 

Jan Birger 
Jørgensen
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Med seismikk- ”skyting midt i beste 
makrellsesongen, legg 
dei opp til at me som 
dorgar etter makrell, 
ikkje kan få gå inn å 
gjere jobben vår
Bjørn Lomøy, fiskar frå Bodø

NYHETER Møte: For første gang er den store hummerkonferansen International Conference and Workshop on Lobster Biology and Mangement (ICWL) lagt til Bergen. Hummer er en viktig ressurs i mange fiskerier verden rundt. 

Mia KulsengTromsø– Vi har sendt en annonse-ring til Olje-direktoratet og venter på bek ref telse, sier Bernt Olav Korsfur i Idemitsu Pe-troleum Norge AS.– Saken er konfliktfull, sier Kari Grundvik, seniorrådgiver i Region Sør i Fiskeridirekto-ratet.KræsjSelskapet Idemitsu Petroleum Norge har søkt om å få drive seismikkundersøkelser i Nord-sjøen utenfor Sogn og Fjordane - midt i de beste makrellfeltene og den beste tida.Oljedirektoratet bekrefter at søknaden som er under behandling og ute til høring gjelder tidsrommet mellom 9. juli og 27. august. – Akkurat den tida de har søkt for er det makrellfiske for dorge- og notflåten i det samme området. Landanleggene har ferie, men åpner 1. august for å ta imot dorgemarkell, og da kan de ikke skyte seismikk den 27. juli. Vi håper tillatelsen ikke blir gitt, og at selskapet heller skyter seismikk til høsten, sier Oddmund Kvalheim, av-delingsleder i Sogn og Fjordane Fiskarlag.Han vil ta opp seismikksøk-naden i Samarbeidsrådet Sør, som består av Fiskarlagene fra Møre og Romsdal, Sogn og Fjordane, samt Fiskarlaget Sør og Fiskarlaget Vest.I konflikt med fisket– Dette gjelder alle i sør, fordi dorgeflåten er sammensatt av båter fra Møre, Rogaland, Hor-daland og sørover. Vi vil ivareta fiskernes interesser, og i alle fall begrense aktiviteten om vi ikke klarer å hindre det, sier Kvalheim til fiskeribladetfis-karen.no.Fiskeridirektoratet har ikke skrevet sin innstilling til Ol-jedirektoratet ennå, men se-niorrådgiver Kari Grundvik sier umiddelbart at saken er konfliktfull.– Vi ser at det kan bli pro-blemer i forhold til makrell-fiske, spesielt fra første august og utover. Selskapet har fått tillatelse til undersøkelser i området, men tidsrommet må klareres. Og når de velger å gjøre seismiske undersøkel-ser i det området hvor det er-

faringsmessig er forventetet mest fiskeaktivtet, så må vi gi råd deretter, sier Grundvik til fiskeribladetfiskaren.no. Uproblematisk Seismikkaktiviteten vil ikke utgjøre noe problem med tanke på gyting eller gytefelt, det opp-lyser John Dalen ved Havfors-kningsinstituttet:– Alle artene som vi har i Nordsjøen og oppover Sogn er ferdige med gytingen i juli og august. Vi har gitt generell beskjed til Oljedirektoratet at etter en viss dato, når all gyting er over, så har de fullmakt til 

BOM OG BANG: Oljeindustrien ønsker å skyte seimikk vest av Sogn og Fjordane midt under det beste makrellfisket på sensommeren. Fiskerne reagerer med vanntro, og håper skytingen blir avblåst. ILL.FOTO: DAGENS NÆRINGSLIV

Fakta: seismikkSeismikk er en geofysisk måte QQå undersøke undergrunnen på. Resultatet er et «kart» som viser de geologiske strukturene.Oljebransjen er den største QQkjøperen av seismikk fordi seis-mikk er et godt verktøy for å lete etter olje og gass. Metoden går ut på at man sender en trykk-bølge (fra en luftkanon, dynamitt eller en stor vibrator) ned i jorda, deler av denne trykkbølgen blir reflektert av når den kommer til en geologisk grense. Signalet reflekteres tilbake til overflaten etter noen sekunder. I marin seismikk slepes en QQeller flere lange kabler, såkalte streamere, bak båten, samt luft-kanoner, såkalte «gun arrays». Typisk kan slike streamere være fra 4000 til 10000 meter lange. Streamerne blir gjerne slept på 6-9 meters dyp. Dybden på streamerene blir kontrollert med dykkeplan på kablene, såkalte «birds». Et seismikkskip vil slepe disse kablene i rundt 4.5 knops hastighet, og leier inn mange, små følgeskip som sørger for å holde fiskefartøyer og andre skip unna slepet.Rundt regnet hvert 10 sekund QQvil det bli sluppet ut luft under høyt trykk, et såkalt skudd, som danner en sjokkbølge som for-planter seg gjennom vannet og ned i havbunnen. Ekkoet av den-ne sjokkbølgen blir tatt opp ved hjelp av streamerene. Ved hjelp av avansert signalbehandling ombord og senere databehand-ling på land får man detaljerte kart over havbunnens geologi. Med marin seismikk kartlegger man et område tilsvarende det landseismikk bruker et døgn på i løpet av 2 minutter.

Et selskap har fått tilla-telse til å gjøre seismiske undersøkelser vest for Sogn og Fjordane. Sel-skapet vil skyte seismikk når det er forventet høyest fiskeriaktivitet.

z olje/miljø

John Dalen

Akkurat den tida  ”de har søkt for er det makrellfiske for dorge- og notflåten i det sam-me området.Oddmund Kvalheim, avdelingsle-der i Sogn og Fjordane Fiskarlag

Ensidig fra olje-industrien– Det har in-gen hensikt å gå i dalog med oljeindustrien. De framstiller forholdene ensidig fra sin side.Det mener fisker Nils Myklebust som er kraftig provosert etter forrige ukes seminar om olje og seismikk i Bergen.– Programmet var ensidig lagt opp og antall fiskere som deltok var et bevis på at det ikke var noe dialogmøte vi deltok på, mener Måløy-fiske-ren som viser til fire fiskere og to av deres sekretærer, blant 70 deltakere.Han er også kraftig pro-vosert over presentasjoner av forskning som viser liten skremmeeffekt på fisk fra lyd.– Jeg opplever presentasjo-nen som ganske trakkase-rende. Oljeindustrien ønsker å formidle at det fiskerne har uttalt og fortalt er bare vas 

og løgn, sier han og viser til at det fiskerne har opplevd på havet, er dokumentert i storskala forsøk i regi av Havforskningsinstituttet.– Denne forskningen blir stadig mistenkeliggjort for å skape misstro til oss, sier han og tar det som et tegn på at Olejindustriens Lands-forening (OLF) bare har en agenda.– Få fiskerne bort fra havet.Myklebust sin erfaring med seismikk deles av Knut Arne Høyvik. På våre nettsider www.fbfi.no, sier han;– Vår erfaring med linefiske nær seismikkfartøy var at fangstratene gikk ned med opp til 50%. Alle fiskere jeg har snakka med har gjort same erfaringen. – Gå ned på en kai der det svømmer småmort, og kast uti en stein og se hva som skjer. – Problemet eer at vi ikkje blir trodd på de erfaringene vi har gjort. Forøvrig ikkje noke nytt, sier Høyvik.Nils MyklebustBjørn Tore Forbergog Nils TorsvikTromsø/BergenSlik konkluderer de australske forskerne Robert D McCauley, Jane Fewtrell og Arthur N. Popper. De har studerte hørselen til arten Pink Snapper etter at den ble utsatt for seismiske trykkbølger. Den viktigste reservasjonen i konklusjonen er at snapperen befant seg i et stengsel som gjorde at den ikke hadde muligheten til å rømme unna lydkilden slik fisk normalt gjør i en slik situasjon.De australske forskerne henviser blant annet til norsk forskning utført utenfor Finn-markskysten for noen år til-bake. Her ble det påvist at fisk rømmer unna seismiske luftka-noner. Det ble målt reduserte trålfangster inntil 33 kilometer unna støykilden.Det er imidlertid ikke tidli- gere undersøkt hvilke skader seismiske trykkbølger påfører fisk.Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme, er imidlertid konklusjonen om skade på hørselen klar.Det er cellene knyttet til fis-keørets følehår som er studert nærmere. Målingene pågikk i 58 døgn etter at fisken ble utsatt for lydbølgene, uten at hørsels-svikten var reparert.Forskerne tar forbehold for at Pink Snapper kan være mer sårbar mot lyd enn andre fis-keslag.Men det påpekes at denne fis- kens øre har vesentlige likhets-trekk med øret til kommersielle fiskeslag som torsk, hyse, laks og tunfisk.Forskerne framholder at det må ytterligere forskning til for å trekke videre konklusjoner. For eksempel er det et ubesvart spørsmål om fisk med svekket hørsel har redusert mulighet til å overleve.– I adferdsstudier er det ob-servert at fisk utsatt for seis-miske luftbølger har vist et avvikende og «desorientert « svømmemønster. Det er stilt spørsmål ved om fisk som er redusert fysisk, vil ha mindre evne til å rømme fra rovfisk eller få redusert sin evne til selv å finne byttedyr, heter det i forskernes oppsum-merning. bjorn.forberg@fbfi.noTelefon: 77 66 56 82SESIMIKKSKUDD: Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme fra seis-mikken, er imidlertid konklu-sjonen om skade på hørselen klar. FOTO: DN

Fakta: seimikkDet er liten skremmeffekt av QQlyd i forhold til fisk.Dette er en av konklusjonene QQfra et forsøk utført av Universite-tet i Oslo i samarbeid med Sintef.Resultatet ble presentert på QQkonferansen «Fisk og seismikk» arrangert av Oljeindustriens landsforening nylig.Tidligere forskning utført av QQHavforskningsinstituttet har vist at seismikk utenfor Finnmarks-kysten hadde skremmeefekter helt ut til 33 kilometer fra luftka-nonene.Nå foreligger det australsk QQforskning som viser at Pink Snapper i merd beholder sine hørselskader minst 58 døgn et-ter å ha blitt utsatt for bølger fra luftkanoner.– Studien viser at fisk som blir utsatt for lydbølger fra seismisk luftkanon får tydelige hørselsskader.z seismikk I adferdsstudier  ”er det observert at fisk utsatt for seismiske luftbølger har vist et avvikende og «desori-entert « svømmemøn-ster. Forskerkonklusjon

Fisk fikk øreskade

100 års erfaring og kunnskap gjør oss i stand til å levere kvalitetsliner og fiskekrok til alle typer fiskeri.Alt av tilbehør! Bruk oss som totalleverandør!
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Vil skyte 
midt i beste 
makrellfiske

å svare at vi ikke har spesielle merknader på ressursbiologisk grunnlag.Så fra midten av mai, når hysa som avslutter senest er ferdig-gytt, har ikke Havforskningsin-stituttet noen motforestillinger til seismikk. Heller ikke med tanke på larvesituasjonen. Fram til 1996 frarådde Hav-forskningsinstituttet seismiske undersøkelser i områder med tette konsentrasjoner av larver, men da dannet nye undersø-

kelser bakgrunnen for en ny tilrådning:– Med handen på hjertet og basert på vitenskap kan vi ikke fraråde seismikkundersøkelser i forhold til larver. Sammen-liknet med naturlig dødelighet er seismikkdødeligheten vold-somt lav, og blir ikke så mye i forhold til totalen, sier Dalen til fiskeribladetfiskaren.no.mia.kulseng@fbfi.noTelefon: 77 66 56 81

 3FISKERIBLADETFISKAREN  onsdag 22. juni 2011

FiskeribladetFiskaren 22.6.11

SEISMIKK: Skyting av 
seismikk utanfor Sogn- og 
Fjodane gjer fiskerane 
opprørte. ILL.FOTO

BERGEN

VOLDA

– Vi har 
frarådet
Tidligere har 
Fiskeridirek-
toratet frarå-
det Oljedirek-
toratet om å 
gi tillatelse 
til skyting av 
seismikk i de 
beste makrell-
feltene og i 
beste fisketid.

– Vi har sagt klart og tydelig 
fra om at vi fraråder seismikk 
skyting når det pågår ma-
krellfisket i området, sier Kari 
Grundvik, seniorrådgiver i 
Region Sør i Fiskeridirekto-
ratet.

– Vi er tross rådgivende i 
slike saker og forventer å bli 
lyttet til. Oljedirektoratet tar 
tydeligvis ingen hensyn i slike 
saker.

Kari 
Grundvik

OD: – Vi tar hensyn
FiskeribladetFiskaren har 
henvendt seg til Oljedirek-
toratet for en uttalelse i 
forbindelse med skyting av 
seismikk som gjøres av Ide-
mitsu Petroleums i Nordsjøen. 
Direktoratet vil helst svare 
per epost. Her er spørsmålene 
vi har stilt:
1. Hvorfor har ikke Oljedirek-
toratet fulgt de rådene som 
Fiskeridirektoratet har gitt 
i denne saken om å utsette 
skytingen til oktober?
2. Tar ikke Oljedirektoratet 
rådene fra både Fiskeridi-
rektoratet og Fiskarlaget på 
alvor?
3. Hvorfor vil ikke Oljedirek-
toratet ta hensyn til dorgeflå-
ten (makrell-fisket), som ikke 
har andre fangstalternativer i 
dette tidsrommet fra sist i juli 
til september?

Svar fra OD
Trond Gjertsen i Oljedirekto-
ratet svarer følgende: 

«Fiskeridirektoratet er 
meldingsinstans i forbindelse 
med myndighetsbehandling 
av nærmere angitt under-
søkelsesaktivitet etter en 
undersøkelsestillatelse eller 
en utvinningstillatelse. Utta-
lelser fra Fiskeridirektoratet 
og Havforskningsinstituttet 
representerer en viktig infor-
masjonskilde og faglige råd 
tas hensyn til så langt mulig. 

Dersom OD mener at en 
undersøkelse kan starte 
opp eller forsette uten å et-
terkomme en tilrådning fra 
Fiskeridirektoratet, skal slike 
saker behandles etter egne 
rutiner.

Det blir en konkret vur-
dering ut fra situasjonen 

om en enkelt undersøkelse 
skal utsettes eller eventuelt 
stanses på grunn av pågå-
ende fiskeriaktivitet. Uansett 
gjelder regelen i ressursfor-
skriften § 5 , hvor det heter at: 
«Fartøy som foretar seismisk 
undersøkelse, skal holde 
forsvarlig avstand til fartøy 
som driver fiske og fra faststå-
ende og flytende fiskeredskap. 
Særlig aktsomhet skal utvises 
når større ansamlinger av 
fiskefartøy observeres».

Brev fra direktoratet
Viderer skriver OD følgende 
om denne konkrete saken:
«I det aktuelle tilfellet, som 
gjelder Idemitsu Petroleum 
Norge AS, IPN1101, har vi lagt 
til grunn at undersøkelsen 
kan starte opp og viser da til 
følgende tekst fra Fiskeridi-
rektoratet brev av 29.6.2011;

«Med basis i forventet fiske-
riaktivitet har vi imidlertid 
ikke et faglig grunnlag for å 
fraråde oppstart den 9. Juni, 
men dersom den startes, så 
forventer vi at undersøkelsen 
avsluttes senest 1. August. Pri-
mært tilrår vi at hele undersø-
kelsen utsettes med oppstart 
primo oktober. Dersom det 
oppstår konflikt eller areal-
messige interessekonflikter 
med fiskeri interessene anmo-
der vi om at undersøkelsen 
avbrytes umiddelbart».

Mye i juli
OD fortsetter i sin epostbe-
svarelse med å henvise til en 
uttalelse fra selskapet som 
skyter seismikk:

«Idemitsu har uttalt at de vil 
tilpasse seg disse forutsetnin-
gene og har uttalt følgende: 

«Idemitsu Petroleum Norge 
(IPN) tar sikte på å minimali-
sere konflikt mellom makrell-
fiske og seismisk innsamling. 
Vår plan er å starte så tidlig 
som mulig for å samle inn 
så mye data som mulig i Juli 
måned. IPN vil samle inn de 
viktige dataene i det nordlige 
området (PL270) så tidlig som 
mulig i innsamlingsfasen. 
Dersom interessekonflikt 
mellom makrellfiskere og 
seismisk innsamling oppstår 
i PL270 etter første August, 
vil IPN forsøke å begrense 
innsamlingen til sørlige del av 
innsamlingsområdet (PL578). 
Dette vil være for å tilpasse 
seg fiskeriinteresser i det 
nordlige området. IPN har 
engasjert to fiskerikyndige 
om bord på det seismiske 
fartøyet. IPN vil også leie inn 
et ekstra hjelpefartøy».

– Tar hensyn
Og slik konkluderer OD 
avslutningsvis i sin epost:

«Under disse forutsetninge-
ne mener OD at direktoratet 
har grunnlag i Fiskeridirek-
toratets uttalelse til å kunne 
tilrå at undersøkelsen kunne 
starte opp. 

OD tar uttalelser fra 
meldingsinstanser og interes-
seorganisasjoner på alvor og 
respekterer deres kunnskap 
og faglighet Vår rolle er å 
avveie situasjonen til enhver 
tid innefor rammen av et 
regelverk. 

Vi mener vi tar hensyn til 
makrellfisket (dorgeflåten) 
så langt mulig, men dette må 
skje innefor rammen av hver 
enkelt undersøkelse som 
meldes inn». 

RUTE: Her (blått punkt) ligger 
«Geo Caspian» for tiden. 
Kilde: MARINE TRAFFIC.COM

Støtter blokade-innspill
Daglig leder i 
Norges Kyst-
fiskarlag sier 
han person-
lig støtter 
forslaget om 
blokade

– Fiskerne 
begynner å bli 
lei. At denne 
fiskeren snakker om blokade 
forundrer meg ikke og er noe 
jeg personlig ville støttet meg 
bak, sier Arne R. Hole.

Hole er enig med Einar 

Helge Meløysund i at det er 
Oljedirektoratet som styrer 
avgjørelsene vedrørende 
seismikk og fiskeri. Det er 
han ikke fornøyd med.

– I havressursloven heter 
det at annen virksomhet skal 
vike for fiskeriinteresser, men 
det er det samme som skjer 
gang på gang. 

Fiskeriinteressene blir ikke 
tatt hensyn til når det gjelder 
oljevirksomhet.

 Den myndighet som 
oljedepartementet har på 

dette, burde de vært fratatt og 
blitt plassert en plass som er 
nøytral. 

Nå må det tas affære fra 
høyeste hold, sier Hole.

Slik Hole oppfatter regimet, 
så har verken fiskerimyndig-
hetene eller fiskeriministeren 
makt eller myndighet.

– Det må det bli slutt på. 
Det er jammen på tide at 
fiskerimyndighetene får den 
myndighet og makt som fiske-
rinæringens verdi og makt i 
Norge skulle tilsi.

Arne R. Hole

Startet i helgen
august: Idemitsu Petroleum 
startet i helgen med seismikk 
skyting i Nordsjøen utenfor Sogn 
og Fjordane. Innsamlingen av 
seismikkdata gjøres av seismikk-
fartøyet M/V «Geo Caspian», 
som eies av Volstad Maritime 
AS i Aalesund. Båten er bygd av 
Bergen Group Fosen og levert 
i februar 2010. Fartøyet er 108 
meter langt og er registrert i 
Panama.

Idemitsu Petroleum vil foreta 
innsamling av seismikkdata i 
perioden 15.juli til 31.august. 

Vil blokere fysisk for seismikk
– Me har 

ingen regjer-
ning som kan 
styre både 
fiskeri og olje 
på ein god 
måte. Det er 
Oljedeparte-
mentet som 
styrer landet, 
ser det ut til, 
uttalar styrelederen i Nord-
land Fylkes fiskarlag, Einar 
Helge Meløysund. 

Han meiner det blir komisk 
at Fiskeriministeren går ut og 
seier at skytinga av seismikk 
burde ha venta, når ingen ser 
ut til å ta notis av kva ministe-
ren seier.

– Dette viser berre at dei 
som vil ha seismikkskyting 
bestemmer, seier han og 
utfordrar Norges Fiskarlag 
sentralt til å komma sterkt på 
banen no.

– Dette er krig. Me må 
bruke dei midlene me har for 

å stoppe dette, seier Meløy-
sund opprørt. 

– Ein må ut og blokkere 
heile seismikkskytinga med 
båter. Dette er ei god kamp-
sak som gjer oss mektig 
provosert. 

Her må me alle stå sammen. 
Når ikkje brevskriving og 
avisoppslag virka lenger, må 
me trå til med kraftigare 
skyts, og ut og blokkere fysisk 
med båter i desse områda, 
fortsett han.

Einar Helge 
Meløysund

Norges Fiskarlag: Skuffet, men vil ha dialog
å få til en dialog med myndig-
hetene.

– Men denne dialogen ser jo 
ikke ut tilå fungere?

– Det er uenigheter mellom 
fiskeriministeren og olje- og 
energiministeren, som gjør at 
dette kommer på uføre stadig 
vekk, men vi vil nå be om et 
møte med begge ministrene, 
sier Jørgensen.
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POSISJON: Fredag morgen kl. 04.45 
lå Seismikkfartøyet GEO CASPIAN 
ca. 36 nautiske mil vest for Måløy 
kommune i Sogn og Fjordane. I dette 
området  har de drevet seismiske 
undersøkelser siden 15. juli og skal 
etter planen holde på til 31. august.
FAKSIMILE FRA MARINE TRAFFIC.COM

Saken oppdateres 
på fbfi.no

Snakket med Lisbeth 
Etter at 
Fiskeribla-
detFiskaren 
snakket med 
Reidar Nilsen 
fredag formid-
dag, opplyser 
assisterende 
generals-
sekretær Jan 
Birger Jørgensen til oss at 
Nilsen likevel har valgt å ta 
kontakt med Fiskeriministe-
ren vedrørende saken. 

– Ifølge opplysninger fra 
Nilsen er saken relativt 
tungt fokusert i Oslo. Nilsen 
forteller til meg at han føler 
han blir hørt, og at Lisbeth 
Berg-Hansen har bedt om å 
få en samtale med Ola Borten 
Moe i løpet av dagen.(fredag, 
red.anm.)

Jørgensen presiserer at sa-
ken ikke er lagt død fra deres 
side. – Vi har trykket på hele 
veien og tydeliggjort i våre 
høringsvar med departemen-

tet - at dette er et viktig fiske 
for oss. I alt regner vi med 
at over 100 båter skal delta 
på dorgefiske, så dette er en 
massiv sak. Vår intensjon er 
at fisket skal foregå på en slik 
måte at folk ikke får ødelagt 
en hel sesong på grunn av 
dette her. Jørgensen sier at de 
ønsker å unngå en konfliktsi-
tuasjon.

– Nå blir det arbeidet fra vår 
side helt inn mot fisket som 
starter mandag. 

Jan Birger 
Jørgensen
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NYHETER Møte: For første gang er den store hummerkonferansen International 
Conference and Workshop on Lobster Biology and Mangement (ICWL) lagt til 
Bergen. Hummer er en viktig ressurs i mange fiskerier verden rundt. 

Mia Kulseng
Tromsø

– Vi har sendt 
en annonse-
ring til Olje-
direktoratet 
og venter på 
bek ref telse, 
sier Bernt 
Olav Korsfur 
i Idemitsu Pe-
troleum Norge 
AS.

– Saken er konfliktfull, sier 
Kari Grundvik, seniorrådgiver 
i Region Sør i Fiskeridirekto-
ratet.

Kræsj
Selskapet Idemitsu Petroleum 
Norge har søkt om å få drive 
seismikkundersøkelser i Nord-
sjøen utenfor Sogn og Fjordane 
- midt i de beste makrellfeltene 
og den beste tida.

Oljedirektoratet bekrefter 
at søknaden som er under 
behandling og ute til høring 
gjelder tidsrommet mellom 9. 
juli og 27. august. 

– Akkurat den tida de har 
søkt for er det makrellfiske for 
dorge- og notflåten i det samme 
området. Landanleggene har 
ferie, men åpner 1. august for 
å ta imot dorgemarkell, og da 
kan de ikke skyte seismikk den 
27. juli. Vi håper tillatelsen ikke 
blir gitt, og at selskapet heller 
skyter seismikk til høsten, 
sier Oddmund Kvalheim, av-
delingsleder i Sogn og Fjordane 
Fiskarlag.

Han vil ta opp seismikksøk-
naden i Samarbeidsrådet Sør, 
som består av Fiskarlagene 
fra Møre og Romsdal, Sogn og 
Fjordane, samt Fiskarlaget Sør 
og Fiskarlaget Vest.

I konflikt med fisket
– Dette gjelder alle i sør, fordi 
dorgeflåten er sammensatt av 
båter fra Møre, Rogaland, Hor-
daland og sørover. Vi vil ivareta 
fiskernes interesser, og i alle 
fall begrense aktiviteten om 
vi ikke klarer å hindre det, sier 
Kvalheim til fiskeribladetfis-
karen.no.

Fiskeridirektoratet har ikke 
skrevet sin innstilling til Ol-
jedirektoratet ennå, men se-
niorrådgiver Kari Grundvik 
sier umiddelbart at saken er 
konfliktfull.

– Vi ser at det kan bli pro-
blemer i forhold til makrell-
fiske, spesielt fra første august 
og utover. Selskapet har fått 
tillatelse til undersøkelser i 
området, men tidsrommet må 
klareres. Og når de velger å 
gjøre seismiske undersøkel-
ser i det området hvor det er-

faringsmessig er forventetet 
mest fiskeaktivtet, så må vi gi 
råd deretter, sier Grundvik til 
fiskeribladetfiskaren.no. 

Uproblematisk 
Seismikkaktiviteten vil ikke 
utgjøre noe problem med tanke 
på gyting eller gytefelt, det opp-
lyser John Dalen ved Havfors-
kningsinstituttet:

– Alle artene som vi har i 
Nordsjøen og oppover Sogn 
er ferdige med gytingen i juli 
og august. Vi har gitt generell 
beskjed til Oljedirektoratet at 
etter en viss dato, når all gyting 
er over, så har de fullmakt til 

BOM OG BANG: Oljeindustrien ønsker å skyte seimikk vest av Sogn og Fjordane midt under det 
beste makrellfisket på sensommeren. Fiskerne reagerer med vanntro, og håper skytingen blir 
avblåst. ILL.FOTO: DAGENS NÆRINGSLIV

Fakta: seismikk
Seismikk er en geofysisk måte QQ

å undersøke undergrunnen på. 
Resultatet er et «kart» som viser 
de geologiske strukturene.

Oljebransjen er den største QQ

kjøperen av seismikk fordi seis-
mikk er et godt verktøy for å lete 
etter olje og gass. Metoden går 
ut på at man sender en trykk-
bølge (fra en luftkanon, dynamitt 
eller en stor vibrator) ned i jorda, 
deler av denne trykkbølgen blir 
reflektert av når den kommer 
til en geologisk grense. Signalet 
reflekteres tilbake til overflaten 
etter noen sekunder. 

I marin seismikk slepes en QQ

eller flere lange kabler, såkalte 
streamere, bak båten, samt luft-
kanoner, såkalte «gun arrays». 
Typisk kan slike streamere være 
fra 4000 til 10000 meter lange. 
Streamerne blir gjerne slept 
på 6-9 meters dyp. Dybden på 
streamerene blir kontrollert med 
dykkeplan på kablene, såkalte 
«birds». Et seismikkskip vil slepe 
disse kablene i rundt 4.5 knops 
hastighet, og leier inn mange, 
små følgeskip som sørger for å 
holde fiskefartøyer og andre skip 
unna slepet.

Rundt regnet hvert 10 sekund QQ

vil det bli sluppet ut luft under 
høyt trykk, et såkalt skudd, som 
danner en sjokkbølge som for-
planter seg gjennom vannet og 
ned i havbunnen. Ekkoet av den-
ne sjokkbølgen blir tatt opp ved 
hjelp av streamerene. Ved hjelp 
av avansert signalbehandling 
ombord og senere databehand-
ling på land får man detaljerte 
kart over havbunnens geologi. 
Med marin seismikk kartlegger 
man et område tilsvarende det 
landseismikk bruker et døgn på i 
løpet av 2 minutter.

Et selskap har fått tilla-
telse til å gjøre seismiske 
undersøkelser vest for 
Sogn og Fjordane. Sel-
skapet vil skyte seismikk 
når det er forventet 
høyest fiskeriaktivitet.

z olje/miljø

John Dalen

Akkurat den tida  ”de har søkt for er det 
makrellfiske for dorge- 
og notflåten i det sam-
me området.
Oddmund Kvalheim, avdelingsle-
der i Sogn og Fjordane Fiskarlag

Ensidig fra olje-
industrien
– Det har in-gen hensikt å gå i dalog med 
oljeindustrien. De framstiller forholdene ensidig fra sin side.Det mener fisker Nils Myklebust som er kraftig provosert etter forrige ukes seminar om olje og seismikk i Bergen.– Programmet var ensidig lagt opp og antall fiskere som deltok var et bevis på at det ikke var noe dialogmøte vi deltok på, mener Måløy-fiske-ren som viser til fire fiskere og to av deres sekretærer, blant 70 deltakere.Han er også kraftig pro-vosert over presentasjoner av forskning som viser liten skremmeeffekt på fisk fra lyd.– Jeg opplever presentasjo-nen som ganske trakkase-rende. Oljeindustrien ønsker å formidle at det fiskerne har uttalt og fortalt er bare vas 

og løgn, sier han og viser til at det fiskerne har opplevd på havet, er dokumentert i storskala forsøk i regi av Havforskningsinstituttet.– Denne forskningen blir stadig mistenkeliggjort for å skape misstro til oss, sier han og tar det som et tegn på at Olejindustriens Lands-forening (OLF) bare har en agenda.– Få fiskerne bort fra havet.Myklebust sin erfaring med seismikk deles av Knut Arne Høyvik. På våre nettsider www.fbfi.no, sier han;– Vår erfaring med linefiske nær seismikkfartøy var at fangstratene gikk ned med opp til 50%. Alle fiskere jeg har snakka med har gjort same erfaringen. – Gå ned på en kai der det svømmer småmort, og kast uti en stein og se hva som skjer. – Problemet eer at vi ikkje blir trodd på de erfaringene vi har gjort. Forøvrig ikkje noke nytt, sier Høyvik.

Nils Myklebust

Bjørn Tore Forberg
og Nils Torsvik
Tromsø/Bergen

Slik konkluderer de australske forskerne Robert D McCauley, 
Jane Fewtrell og Arthur N. 
Popper.

De har studerte hørselen til arten Pink Snapper etter at den ble utsatt for seismiske trykkbølger. Den viktigste 
reservasjonen i konklusjonen 
er at snapperen befant seg i et stengsel som gjorde at den ikke 
hadde muligheten til å rømme unna lydkilden slik fisk normalt 
gjør i en slik situasjon.De australske forskerne 
henviser blant annet til norsk forskning utført utenfor Finn-markskysten for noen år til-
bake. Her ble det påvist at fisk rømmer unna seismiske luftka-
noner. Det ble målt reduserte trålfangster inntil 33 kilometer 
unna støykilden.

Det er imidlertid ikke tidli-

gere undersøkt hvilke skader seismiske trykkbølger påfører 
fisk.Med forbehold for at det 
bare er gjort målinger på ett 
fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme, 
er imidlertid konklusjonen om skade på hørselen klar.Det er cellene knyttet til fis-keørets følehår som er studert nærmere. Målingene pågikk i 
58 døgn etter at fisken ble utsatt for lydbølgene, uten at hørsels-
svikten var reparert.Forskerne tar forbehold for 
at Pink Snapper kan være mer sårbar mot lyd enn andre fis-
keslag.

Men det påpekes at denne fis-

kens øre har vesentlige likhets-trekk med øret til kommersielle 
fiskeslag som torsk, hyse, laks og tunfisk.Forskerne framholder at det 
må ytterligere forskning til for 

å trekke videre konklusjoner. For eksempel er det et ubesvart 
spørsmål om fisk med svekket hørsel har redusert mulighet 
til å overleve.– I adferdsstudier er det ob-servert at fisk utsatt for seis-
miske luftbølger har vist et avvikende og «desorientert « 
svømmemønster. Det er stilt spørsmål ved om fisk som er redusert fysisk, vil 
ha mindre evne til å rømme fra rovfisk eller få redusert sin 
evne til selv å finne byttedyr, heter det i forskernes oppsum-
merning. 

bjorn.forberg@fbfi.noTelefon: 77 66 56 82

SESIMIKKSKUDD: Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme fra seis-mikken, er imidlertid konklu-sjonen om skade på hørselen klar. FOTO: DN

Fakta: seimikk
Det er liten skremmeffekt av QQ

lyd i forhold til fisk.Dette er en av konklusjonene QQ

fra et forsøk utført av Universite-tet i Oslo i samarbeid med Sintef.Resultatet ble presentert på QQ

konferansen «Fisk og seismikk» arrangert av Oljeindustriens landsforening nylig.Tidligere forskning utført av QQ

Havforskningsinstituttet har vist at seismikk utenfor Finnmarks-kysten hadde skremmeefekter helt ut til 33 kilometer fra luftka-nonene.Nå foreligger det australsk QQ

forskning som viser at Pink Snapper i merd beholder sine hørselskader minst 58 døgn et-ter å ha blitt utsatt for bølger fra luftkanoner.

– Studien viser at fisk 
som blir utsatt for 
lydbølger fra seismisk 
luftkanon får tydelige 
hørselsskader.

z seismikk I adferdsstudier  ”er det observert at fisk 
utsatt for seismiske 
luftbølger har vist et 
avvikende og «desori-
entert « svømmemøn-
ster. 
Forskerkonklusjon

Fisk fikk 
øreskade

100 års erfaring og kunnskap 
gjør oss i stand til å levere 
kvalitetsliner og fiskekrok til 
alle typer fiskeri.
Alt av tilbehør! 
Bruk oss som totalleverandør!
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Vil skyte 
midt i beste 
makrellfiske

å svare at vi ikke har spesielle 
merknader på ressursbiologisk 
grunnlag.

Så fra midten av mai, når hysa 
som avslutter senest er ferdig-
gytt, har ikke Havforskningsin-
stituttet noen motforestillinger 
til seismikk. Heller ikke med 
tanke på larvesituasjonen. 
Fram til 1996 frarådde Hav-
forskningsinstituttet seismiske 
undersøkelser i områder med 
tette konsentrasjoner av larver, 
men da dannet nye undersø-

kelser bakgrunnen for en ny 
tilrådning:

– Med handen på hjertet og 
basert på vitenskap kan vi ikke 
fraråde seismikkundersøkelser 
i forhold til larver. Sammen-
liknet med naturlig dødelighet 
er seismikkdødeligheten vold-
somt lav, og blir ikke så mye i 
forhold til totalen, sier Dalen til 
fiskeribladetfiskaren.no.

mia.kulseng@fbfi.no
Telefon: 77 66 56 81
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Flere seismikkfartøy på feltet
Ifølge både Bjørn Årdal og 
andre fiskere befant det seg 
mandag formiddag flere 
seismikkfartøy i farvannene 
utenfor Måløy. Fiskeribla-
detFiskaren har enda ikke 
lykkes å få informasjon om 
hvilke andre selskap som sky-
ter seismikk i området. Men 
ifølge flere kilder, skal det 
et av dem ha fått utvidet sitt 
løyve ytterligere fra 1. august 
til 15. august.

– Det ligger flere seismikk-

båter lengre nord, fra 60 til 
62 grader hvor det er fiskefelt 
hele veien, sier fisker Robert 
Madsen fra Herøy.

Også Madsen er forsiktig 
med å legge all skylden på 
seismikken, men i likhet med 
kollega Årdal synes også 
han at det er påfallende at 
makrellen forsvinner når 
seismikkfartøyene driver 
undersøkelser.

– Det kan jo være at det er 
kaldere farvann som gjør 

at makrellen forsvinner her 
fra, men vi har jo sett de to 
siste årene at når seismikk-
skytingen starter, så minker 
makrellbestanden. 

Madsen mener man ikke 
engang behøver å forske på at 
seismikken skremmer bort 
makrellen.

– Det er det samme som 
skjer når en unge kaster stein 
i sjøen, da forsvinner fisken 
med en gang. Problemet er 
at det er ikke småstein det 

– Vurderer stopp fortløpende
Det var en fåmælt teamleder 
som kommenterte seismikk-
aktiviteten i Sogn og Fjorda-
ne, når vårt nettavis mandag 
henvendte seg til Idemitsu 
Petroleum Norge for en kom-
mentar i sakens anledning.

– Vi er i full dialog med Ol-
jedirektoratet (OD) og Olje- og 
Energidepartementet om det 
er snakk om at vi skal stoppe 
aktiviteten. 

Utover det så vil jeg ikke 
kommentere saken, sier Bernt 
Olav Korsfur, teamleder i den 
nordlige nordsjø for Idemitus 
Petrolueum Norge. 

Ti båter i nærheten
Selskapet driver for tiden 
seismikkskyting med fartøyet 

«Geo Caspian» utenfor Sogn- 
og Fjordane. Han forteller 
at det mandag var ti båter i 
nærheten av innsamlingsom-
rådet. 

Følger situasjonen
– Idemitsu Petroleum Norge 
følger situasjonen, og vi har 
god oversikt. For hver gang vi 
skyter en linje, så planlegger 
vi. På feltet er det en god kom-
munikasjon mellom fiske-
rikyndige og de som opererer, 
sier Korsfur.

– For mange fiskere er det 
snakk om at en halv årsom-
setning kan gå tapt, muligens 
som følge av seismikkskytin-
gen. Hva tenker du om dette?

– Det kan jeg ikke kommen-

tere på. – Hvorfor må disse 
undersøkelsene foregå under 
dorgesesongen for makrell?

– Det er vanskelig å plan-
legge, vi har en kort sesong vi 
også, svarer Korsfur.

Idemitsu Petroleum Norga 
har fått løyve fra Oljedirekto-
ratet om å skyte til 31. august.

– Om vi skal stoppe opp, blir 
vurdert fortløpende i forhold 
til om fiskeriaktiviteten tar 
seg opp. 

Mellom oss og OD
Dette er en sak til diskusjon 
mellom oss og OD, som blir 
gjennomført på en seriøs 
måte hvor alle interesser blir 
tatt vare på i det fulle per-
spektiv, det er jeg sikker på.

– Forventer seismikkstopp

– Må forhindre at slikt skjer igjen
Ifølge Reidar 
Nilsen har 
ikke fiskeri-
ministeren 
vært klar 
over at verken 
«Geo Caspi-
an» eller «Oce-
an Føniks» 
har bedrevet 
seismiske undersøkelser den 
siste tiden.

– Men dette er jo en sak 
dere har vært i kontakt med 
Fiskeridepartementet før?

– Ja, det stemmer, vi har 

sendt brev vedrørende saken, 
men hvor det har havnet i de-
partementet er umulig og si. 
Fiskeriministeren sier at de 
ikke har vært med å godkjen-
ne at verken «Geo Caspian» 
eller «Ocean Føniks» har fått 
løyve til seismikkskyting, sier 
Nilsen.

Han understreker igjen at 
han forventer og håper at det 
blir fattet et vedtak om at de 
to seismikkfartøyene stop-
per opp seismikk aktiviteten 
allerede tirsdag.

– Vi håper nå at det blir 

stoppet så fort som mulig og 
at fisken raskt siger tilbake til 
området.

Nilsen sier også at blir tatt 
initiativ til en møte mellom 
både Fiskeri- og Kystdeparte-
mentet, samt Olje- og Energi-
departementet for å hindre at 
noe slikt som dette skjer igjen 
i fremtiden,

– På dette møtet vil jeg 
invitere med meg fiskere fra 
det berørte feltet slik at de 
kan fortelle nøyaktig hva som 
skjer. Vi ønsker å forhindre at 
dette skjer igjen.
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Leder i Norges Fiskarlag, Rei-
dar Nilsen sier han har vært 
i tett dialog med både Oljedi-
rektoratet og Fiskerideparte-
mentet både før helgen og nå 
denne uken i forbindelse med 
seismikkonflikten utenfor 
Sogn- og Fjordane.

– Jeg snakket med oljedi-
rektør Bente Nyland og gav 
klar beskjed om at vi forven-
ter at de fatter vedtak om å 
stoppe seismikkaktiviteten 
i Sogn og Fjordane. Dette 
tok hun på alvor og sa at de 
skulle fatte et vedtak om at 
«Geo Caspian» topper seis-
mikkskytingen. Konsesjonen 
for å stoppe seismikkakti-
viteten ligger ifølge Nilsen 
nå hos OED. – Jeg trodde at 
vedtaket om stopp skulle 
komme allerede mandag, 
men vi forventer vedtak om 

stans i dag, sier Nilsen til 
FiskeribladetFiskaren tirsdag 
ettermiddag. Dette vedtaket 
var ikke banket gjennom da 
avisen gikk i trykken.– Hva 
med dette andre fartøyet som 
driver med seismiske under-
søkelser i samme området, 
«Ocean Føniks»?

– De skulle etter planen 

være ferdig med sine undersø-
kelser mandag, men tekniske 
problemer skal ha gjort at de 
fikk innvilget å forsette til 15. 
august. Fiskeridirektoratet 
fikk beskjed om at den lå 
lenger nordvest for dette feltet 
hvor fiske foregikk, men ifølge 
fiskerne så stemmer jo ikke 
dette, sier Nilsen.

– Ikke håndfast nok 
Fisker Kent 
Bentsvik fra 
Værøy i Lo-
foten mener 
fiskarlagsle-
der Reidar 
Nilsen ikke er 
håndfast nok i 
denne saken.

– Fiskerne 
trenger en staut leder som 
taler deres sak. Det er nå 
mens fisken (makrellen, 
red. anm.) er tilgjengelig, at 

fiskerne trenger et Fiskarlag 
som slår i bordet for de, sier 
Værøy-fiskeren.

Bentsvik mener det kanskje 
er på tide å la andre enn Rei-
dar Nilsen slippe til i denne 
saken. 

– Jeg synes det er puslete at 
lokallagsledere fronter denne 
saken på en mye bedre måte 
enn fiskarlagslederen klarer å 
få til, sier Bensvik. 

Reidar Nilsen ønsker ikke å 
svare på kritikken.

Kent Bensvik

Torhild Måkestad
Bergen

Til tross for 
at Fiskeri-
direktoratet 
tidligere har 
sagt nei til seis-
mikkskyting i 
dette området, 
har de fått tilla-
telse fra Oljedi-
rektoratet til å 
drive seismiske undersøkelser 
– midt i dorgesesongen etter 
makrell.

Fartøyet «Geo Caspian» har 
drevet seismiske undersøkelser 
utenfor Sogn og Fjordane si-
den 15. juli og skal etter planen 
holde på til 31. august.

Mange fiskere står nå i fare 
for å miste halve årsomsetnin-
gen sin, dersom det ikke blir 
fisk å få. Fredag morgen kl. 
04.45 lå seismikkfartøyet ca. 
36 nautiske mil vest for Måløy 
kommune.

– Vil ikke vike
– Det er en armada av fiskere 
som nå skal dra ut i dette om-
rådet. Tradisjonelt er det de 
svake som må vike, men i år 
har vi bestemt at vi ikke vil vike 

for seismikkskyting, da får det 
heller bli konfrontasjon, sier 
fisker Willy Martinussen til 
FiskeribladetFiskaren torsdag 
formiddag.

Martinussen understreker 
hvor viktig dette sesongfisket 
er for mange.

– For både meg og andre ut-
gjør det halve årsomsetningen, 
det er jo snakk om 10.000 – 12 
000 tonn med fisk, sier Marti-
nussen som også påpeker at 
dette vil ramme ringnotbåtene. 
Martinussen mener det er et 
håpløst argument dersom fis-
kerne får beskjed om å drive 
fiske utenfor de beste dorge-
områdene.

– Vi er bundet opp til det 
området hvor det er fisk å få 
og hvor mottaksplassene er 
nærme. 

Det er sårt for oss å gå langt. 
Vi fisker ikke vest av Austevoll 
for å levere i Karmøy, sier han. 
For Martinussen er det snakk 
om en prinsippsak.

– Vi kommer til å drive vårt 
fiske så får de heller vike. Vi 
starter fiske på mandag og 
dersom det blir nødvendig vil 
jeg ikke nøle med å gå til verks 
med en fysisk blokade.

Martinussen sier at dersom 
de kan få kompensasjon som 
følge av tapt fiske, så skal han 
heller la være å dra ut på man-
dag.

– Holder ikke mål
– Hvis vi kan få økonomisk 
kompensasjon som tilsvarer 
den totale verdien av makrellen 
er det greit, men det er ikke 
sannsynlig, sier han.

Reidar Nilsen, leder i Norges 

Fiskarlag er oppbrakt over seis-
mikkskytingen som nå foregår. 
Nylig sendte Norges Fiskarlag 
enda et brev til Fiskeriminis-
teren hvor de gir klart utrykk 
for at de er i mot seismikksky-
tingen. 

– Dette holder ikke mål. Jeg 
skulle ringe fiskeriministeren 
og protestere vilt, men jeg så 
det ikke likt med tanke på alt 
hun og departementet har å 
tenke på nå, som følge av hel-
gens tragiske hendelser. 

torhild.martinussen@fbfi.no
Telefon: 55 30 22 34

Fiskerne 
viker ikke

KONFLIKT: Det er duket for kamp på feltet når dorgflåten og seimikkskapet «Geo Caspian» 
møtes på feltet utenfor Bremangerlandet. ILL.FOTO

I dag drar over 100 
fartøy ut på havet uten-
for Sogn- og Fjordane 
for å dorge etter makrell. 
Det skjer til tross for 
at selskapet Idemitsu 
petroleum driver seis-
mikkskyting i området.

z seismikk

Reidar 
Nilsen

Vi er bundet opp til  ”det området hvor det er 
fisk å få og hvor mot-
taksplassene er nærme
Willy Martinussen, fisker

Seismikk 
rammar 
makrell-
sesongen

Liv Torunn Torpe,
Alf Fagerheim,
Torhild M. Martinussen
og Jon Eirik Olsen
Bergen/Harstad

Bjørn Lomøy, 
f iska r f rå 
Bodø, er opp-
rørt over at 
makrellseson-
gen i Sogn og 
Fjordane kan 
være ødelagt 
for hans del. 
Han kjem hei-
matt frå ferie, og oppdager at 
Idemitsu Petroleum har be-
gynt å skyte seismikk i Sogn 
og Fjordane. Dette kan bety at 
han ikkje kan fiske der. 

Øydelegg for dorgarane
– Det kan virke som om myn-
digheitane er imot oss dorgarar. 
For med seismikkskyting midt 
i beste makrellsesongen, legg 
dei opp til at me som dorgar 
etter makrell, ikkje kan få gå 
inn å gjere jobben vår, seier 
Bjørn Lomøy.

Lomøy lurer på om det virke-
lig er slik at han må overgi kvota 
si til ringnotbåtane. Han opple-
ver at myndigheitene prøver å 
komma dorgarane til livs. 

– Og når dei ikkje klarer 
det med gje oss pålegg etter 
pålegg gjennom eit kranglete 
regelverk, så sender dei inn 
seismikkbåter, seier han. 

Olje viktigare enn fisk
– I fjor vart eg og fleir fiskebåtar 
med meg jaga ut av fjorden, av 
ein seismikkbåt som overhode 
ikkje skulle være i det området 
me fiska. Me måtte berre forlate 
området, for det var ikkje stort 
nok til både oss fiskarar og seis-
mikkbåten, seier Bjørn Lomøy. 
Han syns at no går dette for 
langt. Han ser det slik at dagens 

regjering velger olja framfor 
fiskerinæringen.

– Slik det er no, virkar det 
som om statsinnkommet går 
foran alt, seier Bjørn Lomøy, 
som meiner at forvaltninga av 
fiskeri kontra olje viser ein klar 
tendens til at olja er vinnaren.

– Er det slik at regjeringen vil 
heller ha opp olja enn fisken, fer 
dei sjå til å kjøpe ut oss fiskarar, 
seier han sint. 

Dette betyr krig
Einar Helge Meløysund, styre-
leder i Nordland Fylkes Fiskar-
lag, ser svært alvorlig på dette. 
Han syns det er tragisk at ein 
blir overkjørt på denna måten. 
Han kan fortelle til Fiskeribla-
detFiskaren at han har hatt 
fleire fiskarar på tråden, som 
lurer på om dei skal la være å 
gå nedover til Sogn og Fjordane 
for makrellfiske. 

– Havforskningsinstituttet 
og Fiskeridirektoratet blir 
fullstendig overkjørt av Olje-
departementet på dette her, 
seier han og legg til at dette er 
berre enda eit eksempel på at 
sameksistens mellom fiskeri og 
olje er berre tull.

– Det har aldri vore, og kjem 
heller aldri til å bli noko sam-
eksistens, så lenge dei gjer som 
dei vil, utan å ta hensyn til dei 
anbefalingane som blir gitt, 
meiner Meløysund.

redaksjon@fbfi.no
Telefon: 55 21 33 00

Fakta:  seismikk
Seismikk er en geofysisk måte QQ

å undersøke undergrunnen på.
Resultatet er et «kart» som QQ

viser de geologiske strukturene.
Oljebransjen er den største QQ

kjøperen av seismikk fordi seis-
mikk er et godt verktøy for å lete 
etter olje og gass. 

Metoden går ut på at man QQ

sender en trykkbølge (fra en 
luftkanon, dynamitt eller en stor 
vibrator) ned i jorda, deler av 
denne trykkbølgen blir reflektert 
av når den kommer til en geolo-
gisk grense. Signalet reflekteres 
tilbake til overflaten etter noen 
sekunder.

Oppstart av seismikk-
skyting utanfor Sogn og 
Fjordane kan øydelegge 
dorgfiske etter makrell 
i sommar. Dorgflåten er 
opprørt.

z seismikk Vil ha blokade

Bjørn Lomøy

Norges Fiskarlag: Skuffet, men vil ha dialog
Assisterende 
generalsekre-
tør i Norges 
Fiskarlag, 
Jan Birger 
Jørgensen, er 
oppgitt over 
at makrellfis-
kerne nå må 
ta støyten for 
seismikk-skytingen som er 

startet opp i Sogn og Fjor-
dane.  – Vi rettet henvendelse 
til fiskeridirektoratet allerede 
21. juni på bakgrunn av den 
planlagte seismikk-skytingen. 
Her påpekte vi at det var 
helt uholdbart å starte dette 
nå midt i dorgesesongen for 
makrell. Disse henvendel-
sene har likevel ikke stogget 
seismikk-skytingen, som nå 

er startet av Idemitsu Pe-
troleum. – Vi er skuffet over 
at det ikke blir tatt hensyn 
til fiskeriinteressene, nå 
kan en hel sesong med fiske 
være ødelagt, sier Jørgensen 
oppgitt. Når det gjelder Mel-
øysunds forslag om blokade, 
så svarer Jørgensen at Norges 
Fiskarlag sjeldent tyr til slike 
virkemidler. – Vi er opptatt av 

Jan Birger 
Jørgensen
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Med seismikk- ”skyting midt i beste 
makrellsesongen, legg 
dei opp til at me som 
dorgar etter makrell, 
ikkje kan få gå inn å 
gjere jobben vår
Bjørn Lomøy, fiskar frå Bodø

NYHETER Møte: For første gang er den store hummerkonferansen International Conference and Workshop on Lobster Biology and Mangement (ICWL) lagt til Bergen. Hummer er en viktig ressurs i mange fiskerier verden rundt. 

Mia KulsengTromsø– Vi har sendt en annonse-ring til Olje-direktoratet og venter på bek ref telse, sier Bernt Olav Korsfur i Idemitsu Pe-troleum Norge AS.– Saken er konfliktfull, sier Kari Grundvik, seniorrådgiver i Region Sør i Fiskeridirekto-ratet.KræsjSelskapet Idemitsu Petroleum Norge har søkt om å få drive seismikkundersøkelser i Nord-sjøen utenfor Sogn og Fjordane - midt i de beste makrellfeltene og den beste tida.Oljedirektoratet bekrefter at søknaden som er under behandling og ute til høring gjelder tidsrommet mellom 9. juli og 27. august. – Akkurat den tida de har søkt for er det makrellfiske for dorge- og notflåten i det samme området. Landanleggene har ferie, men åpner 1. august for å ta imot dorgemarkell, og da kan de ikke skyte seismikk den 27. juli. Vi håper tillatelsen ikke blir gitt, og at selskapet heller skyter seismikk til høsten, sier Oddmund Kvalheim, av-delingsleder i Sogn og Fjordane Fiskarlag.Han vil ta opp seismikksøk-naden i Samarbeidsrådet Sør, som består av Fiskarlagene fra Møre og Romsdal, Sogn og Fjordane, samt Fiskarlaget Sør og Fiskarlaget Vest.I konflikt med fisket– Dette gjelder alle i sør, fordi dorgeflåten er sammensatt av båter fra Møre, Rogaland, Hor-daland og sørover. Vi vil ivareta fiskernes interesser, og i alle fall begrense aktiviteten om vi ikke klarer å hindre det, sier Kvalheim til fiskeribladetfis-karen.no.Fiskeridirektoratet har ikke skrevet sin innstilling til Ol-jedirektoratet ennå, men se-niorrådgiver Kari Grundvik sier umiddelbart at saken er konfliktfull.– Vi ser at det kan bli pro-blemer i forhold til makrell-fiske, spesielt fra første august og utover. Selskapet har fått tillatelse til undersøkelser i området, men tidsrommet må klareres. Og når de velger å gjøre seismiske undersøkel-ser i det området hvor det er-

faringsmessig er forventetet mest fiskeaktivtet, så må vi gi råd deretter, sier Grundvik til fiskeribladetfiskaren.no. Uproblematisk Seismikkaktiviteten vil ikke utgjøre noe problem med tanke på gyting eller gytefelt, det opp-lyser John Dalen ved Havfors-kningsinstituttet:– Alle artene som vi har i Nordsjøen og oppover Sogn er ferdige med gytingen i juli og august. Vi har gitt generell beskjed til Oljedirektoratet at etter en viss dato, når all gyting er over, så har de fullmakt til 

BOM OG BANG: Oljeindustrien ønsker å skyte seimikk vest av Sogn og Fjordane midt under det beste makrellfisket på sensommeren. Fiskerne reagerer med vanntro, og håper skytingen blir avblåst. ILL.FOTO: DAGENS NÆRINGSLIV

Fakta: seismikkSeismikk er en geofysisk måte QQå undersøke undergrunnen på. Resultatet er et «kart» som viser de geologiske strukturene.Oljebransjen er den største QQkjøperen av seismikk fordi seis-mikk er et godt verktøy for å lete etter olje og gass. Metoden går ut på at man sender en trykk-bølge (fra en luftkanon, dynamitt eller en stor vibrator) ned i jorda, deler av denne trykkbølgen blir reflektert av når den kommer til en geologisk grense. Signalet reflekteres tilbake til overflaten etter noen sekunder. I marin seismikk slepes en QQeller flere lange kabler, såkalte streamere, bak båten, samt luft-kanoner, såkalte «gun arrays». Typisk kan slike streamere være fra 4000 til 10000 meter lange. Streamerne blir gjerne slept på 6-9 meters dyp. Dybden på streamerene blir kontrollert med dykkeplan på kablene, såkalte «birds». Et seismikkskip vil slepe disse kablene i rundt 4.5 knops hastighet, og leier inn mange, små følgeskip som sørger for å holde fiskefartøyer og andre skip unna slepet.Rundt regnet hvert 10 sekund QQvil det bli sluppet ut luft under høyt trykk, et såkalt skudd, som danner en sjokkbølge som for-planter seg gjennom vannet og ned i havbunnen. Ekkoet av den-ne sjokkbølgen blir tatt opp ved hjelp av streamerene. Ved hjelp av avansert signalbehandling ombord og senere databehand-ling på land får man detaljerte kart over havbunnens geologi. Med marin seismikk kartlegger man et område tilsvarende det landseismikk bruker et døgn på i løpet av 2 minutter.

Et selskap har fått tilla-telse til å gjøre seismiske undersøkelser vest for Sogn og Fjordane. Sel-skapet vil skyte seismikk når det er forventet høyest fiskeriaktivitet.

z olje/miljø

John Dalen

Akkurat den tida  ”de har søkt for er det makrellfiske for dorge- og notflåten i det sam-me området.Oddmund Kvalheim, avdelingsle-der i Sogn og Fjordane Fiskarlag

Ensidig fra olje-industrien– Det har in-gen hensikt å gå i dalog med oljeindustrien. De framstiller forholdene ensidig fra sin side.Det mener fisker Nils Myklebust som er kraftig provosert etter forrige ukes seminar om olje og seismikk i Bergen.– Programmet var ensidig lagt opp og antall fiskere som deltok var et bevis på at det ikke var noe dialogmøte vi deltok på, mener Måløy-fiske-ren som viser til fire fiskere og to av deres sekretærer, blant 70 deltakere.Han er også kraftig pro-vosert over presentasjoner av forskning som viser liten skremmeeffekt på fisk fra lyd.– Jeg opplever presentasjo-nen som ganske trakkase-rende. Oljeindustrien ønsker å formidle at det fiskerne har uttalt og fortalt er bare vas 

og løgn, sier han og viser til at det fiskerne har opplevd på havet, er dokumentert i storskala forsøk i regi av Havforskningsinstituttet.– Denne forskningen blir stadig mistenkeliggjort for å skape misstro til oss, sier han og tar det som et tegn på at Olejindustriens Lands-forening (OLF) bare har en agenda.– Få fiskerne bort fra havet.Myklebust sin erfaring med seismikk deles av Knut Arne Høyvik. På våre nettsider www.fbfi.no, sier han;– Vår erfaring med linefiske nær seismikkfartøy var at fangstratene gikk ned med opp til 50%. Alle fiskere jeg har snakka med har gjort same erfaringen. – Gå ned på en kai der det svømmer småmort, og kast uti en stein og se hva som skjer. – Problemet eer at vi ikkje blir trodd på de erfaringene vi har gjort. Forøvrig ikkje noke nytt, sier Høyvik.Nils MyklebustBjørn Tore Forbergog Nils TorsvikTromsø/BergenSlik konkluderer de australske forskerne Robert D McCauley, Jane Fewtrell og Arthur N. Popper. De har studerte hørselen til arten Pink Snapper etter at den ble utsatt for seismiske trykkbølger. Den viktigste reservasjonen i konklusjonen er at snapperen befant seg i et stengsel som gjorde at den ikke hadde muligheten til å rømme unna lydkilden slik fisk normalt gjør i en slik situasjon.De australske forskerne henviser blant annet til norsk forskning utført utenfor Finn-markskysten for noen år til-bake. Her ble det påvist at fisk rømmer unna seismiske luftka-noner. Det ble målt reduserte trålfangster inntil 33 kilometer unna støykilden.Det er imidlertid ikke tidli- gere undersøkt hvilke skader seismiske trykkbølger påfører fisk.Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme, er imidlertid konklusjonen om skade på hørselen klar.Det er cellene knyttet til fis-keørets følehår som er studert nærmere. Målingene pågikk i 58 døgn etter at fisken ble utsatt for lydbølgene, uten at hørsels-svikten var reparert.Forskerne tar forbehold for at Pink Snapper kan være mer sårbar mot lyd enn andre fis-keslag.Men det påpekes at denne fis- kens øre har vesentlige likhets-trekk med øret til kommersielle fiskeslag som torsk, hyse, laks og tunfisk.Forskerne framholder at det må ytterligere forskning til for å trekke videre konklusjoner. For eksempel er det et ubesvart spørsmål om fisk med svekket hørsel har redusert mulighet til å overleve.– I adferdsstudier er det ob-servert at fisk utsatt for seis-miske luftbølger har vist et avvikende og «desorientert « svømmemønster. Det er stilt spørsmål ved om fisk som er redusert fysisk, vil ha mindre evne til å rømme fra rovfisk eller få redusert sin evne til selv å finne byttedyr, heter det i forskernes oppsum-merning. bjorn.forberg@fbfi.noTelefon: 77 66 56 82SESIMIKKSKUDD: Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme fra seis-mikken, er imidlertid konklu-sjonen om skade på hørselen klar. FOTO: DN

Fakta: seimikkDet er liten skremmeffekt av QQlyd i forhold til fisk.Dette er en av konklusjonene QQfra et forsøk utført av Universite-tet i Oslo i samarbeid med Sintef.Resultatet ble presentert på QQkonferansen «Fisk og seismikk» arrangert av Oljeindustriens landsforening nylig.Tidligere forskning utført av QQHavforskningsinstituttet har vist at seismikk utenfor Finnmarks-kysten hadde skremmeefekter helt ut til 33 kilometer fra luftka-nonene.Nå foreligger det australsk QQforskning som viser at Pink Snapper i merd beholder sine hørselskader minst 58 døgn et-ter å ha blitt utsatt for bølger fra luftkanoner.– Studien viser at fisk som blir utsatt for lydbølger fra seismisk luftkanon får tydelige hørselsskader.z seismikk I adferdsstudier  ”er det observert at fisk utsatt for seismiske luftbølger har vist et avvikende og «desori-entert « svømmemøn-ster. Forskerkonklusjon

Fisk fikk øreskade

100 års erfaring og kunnskap gjør oss i stand til å levere kvalitetsliner og fiskekrok til alle typer fiskeri.Alt av tilbehør! Bruk oss som totalleverandør!

Verdensmester i lineutstyrP.O.Box 2008 SkarbøvikN-6028 Ålesund Tlf. 70 16 08 50 – Fax 70 16 08 51www.dyrkorn.no – marked@dyrkorn.noAvd. Fosnavåg  tlf.   ??????????Avd. Rørvik  tlf. 74 39 18 90Avd. Båtsfjord  tlf. 90 87 26 01Forhandlere:Bovikfisk AS, Senjahopen  tlf.  97 96 02 04J. Wangsvik AS, Ballstad  tlf.   41 37 03 29 MøreNot Dyrkorn AS
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Vil skyte 
midt i beste 
makrellfiske

å svare at vi ikke har spesielle merknader på ressursbiologisk grunnlag.Så fra midten av mai, når hysa som avslutter senest er ferdig-gytt, har ikke Havforskningsin-stituttet noen motforestillinger til seismikk. Heller ikke med tanke på larvesituasjonen. Fram til 1996 frarådde Hav-forskningsinstituttet seismiske undersøkelser i områder med tette konsentrasjoner av larver, men da dannet nye undersø-

kelser bakgrunnen for en ny tilrådning:– Med handen på hjertet og basert på vitenskap kan vi ikke fraråde seismikkundersøkelser i forhold til larver. Sammen-liknet med naturlig dødelighet er seismikkdødeligheten vold-somt lav, og blir ikke så mye i forhold til totalen, sier Dalen til fiskeribladetfiskaren.no.mia.kulseng@fbfi.noTelefon: 77 66 56 81
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SEISMIKK: Skyting av 
seismikk utanfor Sogn- og 
Fjodane gjer fiskerane 
opprørte. ILL.FOTO

BERGEN

VOLDA

– Vi har 
frarådet
Tidligere har 
Fiskeridirek-
toratet frarå-
det Oljedirek-
toratet om å 
gi tillatelse 
til skyting av 
seismikk i de 
beste makrell-
feltene og i 
beste fisketid.

– Vi har sagt klart og tydelig 
fra om at vi fraråder seismikk 
skyting når det pågår ma-
krellfisket i området, sier Kari 
Grundvik, seniorrådgiver i 
Region Sør i Fiskeridirekto-
ratet.

– Vi er tross rådgivende i 
slike saker og forventer å bli 
lyttet til. Oljedirektoratet tar 
tydeligvis ingen hensyn i slike 
saker.

Kari 
Grundvik

OD: – Vi tar hensyn
FiskeribladetFiskaren har 
henvendt seg til Oljedirek-
toratet for en uttalelse i 
forbindelse med skyting av 
seismikk som gjøres av Ide-
mitsu Petroleums i Nordsjøen. 
Direktoratet vil helst svare 
per epost. Her er spørsmålene 
vi har stilt:
1. Hvorfor har ikke Oljedirek-
toratet fulgt de rådene som 
Fiskeridirektoratet har gitt 
i denne saken om å utsette 
skytingen til oktober?
2. Tar ikke Oljedirektoratet 
rådene fra både Fiskeridi-
rektoratet og Fiskarlaget på 
alvor?
3. Hvorfor vil ikke Oljedirek-
toratet ta hensyn til dorgeflå-
ten (makrell-fisket), som ikke 
har andre fangstalternativer i 
dette tidsrommet fra sist i juli 
til september?

Svar fra OD
Trond Gjertsen i Oljedirekto-
ratet svarer følgende: 

«Fiskeridirektoratet er 
meldingsinstans i forbindelse 
med myndighetsbehandling 
av nærmere angitt under-
søkelsesaktivitet etter en 
undersøkelsestillatelse eller 
en utvinningstillatelse. Utta-
lelser fra Fiskeridirektoratet 
og Havforskningsinstituttet 
representerer en viktig infor-
masjonskilde og faglige råd 
tas hensyn til så langt mulig. 

Dersom OD mener at en 
undersøkelse kan starte 
opp eller forsette uten å et-
terkomme en tilrådning fra 
Fiskeridirektoratet, skal slike 
saker behandles etter egne 
rutiner.

Det blir en konkret vur-
dering ut fra situasjonen 

om en enkelt undersøkelse 
skal utsettes eller eventuelt 
stanses på grunn av pågå-
ende fiskeriaktivitet. Uansett 
gjelder regelen i ressursfor-
skriften § 5 , hvor det heter at: 
«Fartøy som foretar seismisk 
undersøkelse, skal holde 
forsvarlig avstand til fartøy 
som driver fiske og fra faststå-
ende og flytende fiskeredskap. 
Særlig aktsomhet skal utvises 
når større ansamlinger av 
fiskefartøy observeres».

Brev fra direktoratet
Viderer skriver OD følgende 
om denne konkrete saken:
«I det aktuelle tilfellet, som 
gjelder Idemitsu Petroleum 
Norge AS, IPN1101, har vi lagt 
til grunn at undersøkelsen 
kan starte opp og viser da til 
følgende tekst fra Fiskeridi-
rektoratet brev av 29.6.2011;

«Med basis i forventet fiske-
riaktivitet har vi imidlertid 
ikke et faglig grunnlag for å 
fraråde oppstart den 9. Juni, 
men dersom den startes, så 
forventer vi at undersøkelsen 
avsluttes senest 1. August. Pri-
mært tilrår vi at hele undersø-
kelsen utsettes med oppstart 
primo oktober. Dersom det 
oppstår konflikt eller areal-
messige interessekonflikter 
med fiskeri interessene anmo-
der vi om at undersøkelsen 
avbrytes umiddelbart».

Mye i juli
OD fortsetter i sin epostbe-
svarelse med å henvise til en 
uttalelse fra selskapet som 
skyter seismikk:

«Idemitsu har uttalt at de vil 
tilpasse seg disse forutsetnin-
gene og har uttalt følgende: 

«Idemitsu Petroleum Norge 
(IPN) tar sikte på å minimali-
sere konflikt mellom makrell-
fiske og seismisk innsamling. 
Vår plan er å starte så tidlig 
som mulig for å samle inn 
så mye data som mulig i Juli 
måned. IPN vil samle inn de 
viktige dataene i det nordlige 
området (PL270) så tidlig som 
mulig i innsamlingsfasen. 
Dersom interessekonflikt 
mellom makrellfiskere og 
seismisk innsamling oppstår 
i PL270 etter første August, 
vil IPN forsøke å begrense 
innsamlingen til sørlige del av 
innsamlingsområdet (PL578). 
Dette vil være for å tilpasse 
seg fiskeriinteresser i det 
nordlige området. IPN har 
engasjert to fiskerikyndige 
om bord på det seismiske 
fartøyet. IPN vil også leie inn 
et ekstra hjelpefartøy».

– Tar hensyn
Og slik konkluderer OD 
avslutningsvis i sin epost:

«Under disse forutsetninge-
ne mener OD at direktoratet 
har grunnlag i Fiskeridirek-
toratets uttalelse til å kunne 
tilrå at undersøkelsen kunne 
starte opp. 

OD tar uttalelser fra 
meldingsinstanser og interes-
seorganisasjoner på alvor og 
respekterer deres kunnskap 
og faglighet Vår rolle er å 
avveie situasjonen til enhver 
tid innefor rammen av et 
regelverk. 

Vi mener vi tar hensyn til 
makrellfisket (dorgeflåten) 
så langt mulig, men dette må 
skje innefor rammen av hver 
enkelt undersøkelse som 
meldes inn». 

RUTE: Her (blått punkt) ligger 
«Geo Caspian» for tiden. 
Kilde: MARINE TRAFFIC.COM

Støtter blokade-innspill
Daglig leder i 
Norges Kyst-
fiskarlag sier 
han person-
lig støtter 
forslaget om 
blokade

– Fiskerne 
begynner å bli 
lei. At denne 
fiskeren snakker om blokade 
forundrer meg ikke og er noe 
jeg personlig ville støttet meg 
bak, sier Arne R. Hole.

Hole er enig med Einar 

Helge Meløysund i at det er 
Oljedirektoratet som styrer 
avgjørelsene vedrørende 
seismikk og fiskeri. Det er 
han ikke fornøyd med.

– I havressursloven heter 
det at annen virksomhet skal 
vike for fiskeriinteresser, men 
det er det samme som skjer 
gang på gang. 

Fiskeriinteressene blir ikke 
tatt hensyn til når det gjelder 
oljevirksomhet.

 Den myndighet som 
oljedepartementet har på 

dette, burde de vært fratatt og 
blitt plassert en plass som er 
nøytral. 

Nå må det tas affære fra 
høyeste hold, sier Hole.

Slik Hole oppfatter regimet, 
så har verken fiskerimyndig-
hetene eller fiskeriministeren 
makt eller myndighet.

– Det må det bli slutt på. 
Det er jammen på tide at 
fiskerimyndighetene får den 
myndighet og makt som fiske-
rinæringens verdi og makt i 
Norge skulle tilsi.

Arne R. Hole

Startet i helgen
august: Idemitsu Petroleum 
startet i helgen med seismikk 
skyting i Nordsjøen utenfor Sogn 
og Fjordane. Innsamlingen av 
seismikkdata gjøres av seismikk-
fartøyet M/V «Geo Caspian», 
som eies av Volstad Maritime 
AS i Aalesund. Båten er bygd av 
Bergen Group Fosen og levert 
i februar 2010. Fartøyet er 108 
meter langt og er registrert i 
Panama.

Idemitsu Petroleum vil foreta 
innsamling av seismikkdata i 
perioden 15.juli til 31.august. 

Vil blokere fysisk for seismikk
– Me har 

ingen regjer-
ning som kan 
styre både 
fiskeri og olje 
på ein god 
måte. Det er 
Oljedeparte-
mentet som 
styrer landet, 
ser det ut til, 
uttalar styrelederen i Nord-
land Fylkes fiskarlag, Einar 
Helge Meløysund. 

Han meiner det blir komisk 
at Fiskeriministeren går ut og 
seier at skytinga av seismikk 
burde ha venta, når ingen ser 
ut til å ta notis av kva ministe-
ren seier.

– Dette viser berre at dei 
som vil ha seismikkskyting 
bestemmer, seier han og 
utfordrar Norges Fiskarlag 
sentralt til å komma sterkt på 
banen no.

– Dette er krig. Me må 
bruke dei midlene me har for 

å stoppe dette, seier Meløy-
sund opprørt. 

– Ein må ut og blokkere 
heile seismikkskytinga med 
båter. Dette er ei god kamp-
sak som gjer oss mektig 
provosert. 

Her må me alle stå sammen. 
Når ikkje brevskriving og 
avisoppslag virka lenger, må 
me trå til med kraftigare 
skyts, og ut og blokkere fysisk 
med båter i desse områda, 
fortsett han.

Einar Helge 
Meløysund

Norges Fiskarlag: Skuffet, men vil ha dialog
å få til en dialog med myndig-
hetene.

– Men denne dialogen ser jo 
ikke ut tilå fungere?

– Det er uenigheter mellom 
fiskeriministeren og olje- og 
energiministeren, som gjør at 
dette kommer på uføre stadig 
vekk, men vi vil nå be om et 
møte med begge ministrene, 
sier Jørgensen.
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POSISJON: Fredag morgen kl. 04.45 
lå Seismikkfartøyet GEO CASPIAN 
ca. 36 nautiske mil vest for Måløy 
kommune i Sogn og Fjordane. I dette 
området  har de drevet seismiske 
undersøkelser siden 15. juli og skal 
etter planen holde på til 31. august.
FAKSIMILE FRA MARINE TRAFFIC.COM

Saken oppdateres 
på fbfi.no

Snakket med Lisbeth 
Etter at 
Fiskeribla-
detFiskaren 
snakket med 
Reidar Nilsen 
fredag formid-
dag, opplyser 
assisterende 
generals-
sekretær Jan 
Birger Jørgensen til oss at 
Nilsen likevel har valgt å ta 
kontakt med Fiskeriministe-
ren vedrørende saken. 

– Ifølge opplysninger fra 
Nilsen er saken relativt 
tungt fokusert i Oslo. Nilsen 
forteller til meg at han føler 
han blir hørt, og at Lisbeth 
Berg-Hansen har bedt om å 
få en samtale med Ola Borten 
Moe i løpet av dagen.(fredag, 
red.anm.)

Jørgensen presiserer at sa-
ken ikke er lagt død fra deres 
side. – Vi har trykket på hele 
veien og tydeliggjort i våre 
høringsvar med departemen-

tet - at dette er et viktig fiske 
for oss. I alt regner vi med 
at over 100 båter skal delta 
på dorgefiske, så dette er en 
massiv sak. Vår intensjon er 
at fisket skal foregå på en slik 
måte at folk ikke får ødelagt 
en hel sesong på grunn av 
dette her. Jørgensen sier at de 
ønsker å unngå en konfliktsi-
tuasjon.

– Nå blir det arbeidet fra vår 
side helt inn mot fisket som 
starter mandag. 

Jan Birger 
Jørgensen
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NYHETER Møte: For første gang er den store hummerkonferansen International 
Conference and Workshop on Lobster Biology and Mangement (ICWL) lagt til 
Bergen. Hummer er en viktig ressurs i mange fiskerier verden rundt. 

Mia Kulseng
Tromsø

– Vi har sendt 
en annonse-
ring til Olje-
direktoratet 
og venter på 
bek ref telse, 
sier Bernt 
Olav Korsfur 
i Idemitsu Pe-
troleum Norge 
AS.

– Saken er konfliktfull, sier 
Kari Grundvik, seniorrådgiver 
i Region Sør i Fiskeridirekto-
ratet.

Kræsj
Selskapet Idemitsu Petroleum 
Norge har søkt om å få drive 
seismikkundersøkelser i Nord-
sjøen utenfor Sogn og Fjordane 
- midt i de beste makrellfeltene 
og den beste tida.

Oljedirektoratet bekrefter 
at søknaden som er under 
behandling og ute til høring 
gjelder tidsrommet mellom 9. 
juli og 27. august. 

– Akkurat den tida de har 
søkt for er det makrellfiske for 
dorge- og notflåten i det samme 
området. Landanleggene har 
ferie, men åpner 1. august for 
å ta imot dorgemarkell, og da 
kan de ikke skyte seismikk den 
27. juli. Vi håper tillatelsen ikke 
blir gitt, og at selskapet heller 
skyter seismikk til høsten, 
sier Oddmund Kvalheim, av-
delingsleder i Sogn og Fjordane 
Fiskarlag.

Han vil ta opp seismikksøk-
naden i Samarbeidsrådet Sør, 
som består av Fiskarlagene 
fra Møre og Romsdal, Sogn og 
Fjordane, samt Fiskarlaget Sør 
og Fiskarlaget Vest.

I konflikt med fisket
– Dette gjelder alle i sør, fordi 
dorgeflåten er sammensatt av 
båter fra Møre, Rogaland, Hor-
daland og sørover. Vi vil ivareta 
fiskernes interesser, og i alle 
fall begrense aktiviteten om 
vi ikke klarer å hindre det, sier 
Kvalheim til fiskeribladetfis-
karen.no.

Fiskeridirektoratet har ikke 
skrevet sin innstilling til Ol-
jedirektoratet ennå, men se-
niorrådgiver Kari Grundvik 
sier umiddelbart at saken er 
konfliktfull.

– Vi ser at det kan bli pro-
blemer i forhold til makrell-
fiske, spesielt fra første august 
og utover. Selskapet har fått 
tillatelse til undersøkelser i 
området, men tidsrommet må 
klareres. Og når de velger å 
gjøre seismiske undersøkel-
ser i det området hvor det er-

faringsmessig er forventetet 
mest fiskeaktivtet, så må vi gi 
råd deretter, sier Grundvik til 
fiskeribladetfiskaren.no. 

Uproblematisk 
Seismikkaktiviteten vil ikke 
utgjøre noe problem med tanke 
på gyting eller gytefelt, det opp-
lyser John Dalen ved Havfors-
kningsinstituttet:

– Alle artene som vi har i 
Nordsjøen og oppover Sogn 
er ferdige med gytingen i juli 
og august. Vi har gitt generell 
beskjed til Oljedirektoratet at 
etter en viss dato, når all gyting 
er over, så har de fullmakt til 

BOM OG BANG: Oljeindustrien ønsker å skyte seimikk vest av Sogn og Fjordane midt under det 
beste makrellfisket på sensommeren. Fiskerne reagerer med vanntro, og håper skytingen blir 
avblåst. ILL.FOTO: DAGENS NÆRINGSLIV

Fakta: seismikk
Seismikk er en geofysisk måte QQ

å undersøke undergrunnen på. 
Resultatet er et «kart» som viser 
de geologiske strukturene.

Oljebransjen er den største QQ

kjøperen av seismikk fordi seis-
mikk er et godt verktøy for å lete 
etter olje og gass. Metoden går 
ut på at man sender en trykk-
bølge (fra en luftkanon, dynamitt 
eller en stor vibrator) ned i jorda, 
deler av denne trykkbølgen blir 
reflektert av når den kommer 
til en geologisk grense. Signalet 
reflekteres tilbake til overflaten 
etter noen sekunder. 

I marin seismikk slepes en QQ

eller flere lange kabler, såkalte 
streamere, bak båten, samt luft-
kanoner, såkalte «gun arrays». 
Typisk kan slike streamere være 
fra 4000 til 10000 meter lange. 
Streamerne blir gjerne slept 
på 6-9 meters dyp. Dybden på 
streamerene blir kontrollert med 
dykkeplan på kablene, såkalte 
«birds». Et seismikkskip vil slepe 
disse kablene i rundt 4.5 knops 
hastighet, og leier inn mange, 
små følgeskip som sørger for å 
holde fiskefartøyer og andre skip 
unna slepet.

Rundt regnet hvert 10 sekund QQ

vil det bli sluppet ut luft under 
høyt trykk, et såkalt skudd, som 
danner en sjokkbølge som for-
planter seg gjennom vannet og 
ned i havbunnen. Ekkoet av den-
ne sjokkbølgen blir tatt opp ved 
hjelp av streamerene. Ved hjelp 
av avansert signalbehandling 
ombord og senere databehand-
ling på land får man detaljerte 
kart over havbunnens geologi. 
Med marin seismikk kartlegger 
man et område tilsvarende det 
landseismikk bruker et døgn på i 
løpet av 2 minutter.

Et selskap har fått tilla-
telse til å gjøre seismiske 
undersøkelser vest for 
Sogn og Fjordane. Sel-
skapet vil skyte seismikk 
når det er forventet 
høyest fiskeriaktivitet.

z olje/miljø

John Dalen

Akkurat den tida  ”de har søkt for er det 
makrellfiske for dorge- 
og notflåten i det sam-
me området.
Oddmund Kvalheim, avdelingsle-
der i Sogn og Fjordane Fiskarlag

Ensidig fra olje-
industrien
– Det har in-gen hensikt å gå i dalog med 
oljeindustrien. De framstiller forholdene ensidig fra sin side.Det mener fisker Nils Myklebust som er kraftig provosert etter forrige ukes seminar om olje og seismikk i Bergen.– Programmet var ensidig lagt opp og antall fiskere som deltok var et bevis på at det ikke var noe dialogmøte vi deltok på, mener Måløy-fiske-ren som viser til fire fiskere og to av deres sekretærer, blant 70 deltakere.Han er også kraftig pro-vosert over presentasjoner av forskning som viser liten skremmeeffekt på fisk fra lyd.– Jeg opplever presentasjo-nen som ganske trakkase-rende. Oljeindustrien ønsker å formidle at det fiskerne har uttalt og fortalt er bare vas 

og løgn, sier han og viser til at det fiskerne har opplevd på havet, er dokumentert i storskala forsøk i regi av Havforskningsinstituttet.– Denne forskningen blir stadig mistenkeliggjort for å skape misstro til oss, sier han og tar det som et tegn på at Olejindustriens Lands-forening (OLF) bare har en agenda.– Få fiskerne bort fra havet.Myklebust sin erfaring med seismikk deles av Knut Arne Høyvik. På våre nettsider www.fbfi.no, sier han;– Vår erfaring med linefiske nær seismikkfartøy var at fangstratene gikk ned med opp til 50%. Alle fiskere jeg har snakka med har gjort same erfaringen. – Gå ned på en kai der det svømmer småmort, og kast uti en stein og se hva som skjer. – Problemet eer at vi ikkje blir trodd på de erfaringene vi har gjort. Forøvrig ikkje noke nytt, sier Høyvik.

Nils Myklebust

Bjørn Tore Forberg
og Nils Torsvik
Tromsø/Bergen

Slik konkluderer de australske forskerne Robert D McCauley, 
Jane Fewtrell og Arthur N. 
Popper.

De har studerte hørselen til arten Pink Snapper etter at den ble utsatt for seismiske trykkbølger. Den viktigste 
reservasjonen i konklusjonen 
er at snapperen befant seg i et stengsel som gjorde at den ikke 
hadde muligheten til å rømme unna lydkilden slik fisk normalt 
gjør i en slik situasjon.De australske forskerne 
henviser blant annet til norsk forskning utført utenfor Finn-markskysten for noen år til-
bake. Her ble det påvist at fisk rømmer unna seismiske luftka-
noner. Det ble målt reduserte trålfangster inntil 33 kilometer 
unna støykilden.

Det er imidlertid ikke tidli-

gere undersøkt hvilke skader seismiske trykkbølger påfører 
fisk.Med forbehold for at det 
bare er gjort målinger på ett 
fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme, 
er imidlertid konklusjonen om skade på hørselen klar.Det er cellene knyttet til fis-keørets følehår som er studert nærmere. Målingene pågikk i 
58 døgn etter at fisken ble utsatt for lydbølgene, uten at hørsels-
svikten var reparert.Forskerne tar forbehold for 
at Pink Snapper kan være mer sårbar mot lyd enn andre fis-
keslag.

Men det påpekes at denne fis-

kens øre har vesentlige likhets-trekk med øret til kommersielle 
fiskeslag som torsk, hyse, laks og tunfisk.Forskerne framholder at det 
må ytterligere forskning til for 

å trekke videre konklusjoner. For eksempel er det et ubesvart 
spørsmål om fisk med svekket hørsel har redusert mulighet 
til å overleve.– I adferdsstudier er det ob-servert at fisk utsatt for seis-
miske luftbølger har vist et avvikende og «desorientert « 
svømmemønster. Det er stilt spørsmål ved om fisk som er redusert fysisk, vil 
ha mindre evne til å rømme fra rovfisk eller få redusert sin 
evne til selv å finne byttedyr, heter det i forskernes oppsum-
merning. 

bjorn.forberg@fbfi.noTelefon: 77 66 56 82

SESIMIKKSKUDD: Med forbehold for at det bare er gjort målinger på ett fiskeslag og det at fisken ikke hadde mulighet til å rømme fra seis-mikken, er imidlertid konklu-sjonen om skade på hørselen klar. FOTO: DN

Fakta: seimikk
Det er liten skremmeffekt av QQ

lyd i forhold til fisk.Dette er en av konklusjonene QQ

fra et forsøk utført av Universite-tet i Oslo i samarbeid med Sintef.Resultatet ble presentert på QQ

konferansen «Fisk og seismikk» arrangert av Oljeindustriens landsforening nylig.Tidligere forskning utført av QQ

Havforskningsinstituttet har vist at seismikk utenfor Finnmarks-kysten hadde skremmeefekter helt ut til 33 kilometer fra luftka-nonene.Nå foreligger det australsk QQ

forskning som viser at Pink Snapper i merd beholder sine hørselskader minst 58 døgn et-ter å ha blitt utsatt for bølger fra luftkanoner.

– Studien viser at fisk 
som blir utsatt for 
lydbølger fra seismisk 
luftkanon får tydelige 
hørselsskader.

z seismikk I adferdsstudier  ”er det observert at fisk 
utsatt for seismiske 
luftbølger har vist et 
avvikende og «desori-
entert « svømmemøn-
ster. 
Forskerkonklusjon

Fisk fikk 
øreskade

100 års erfaring og kunnskap 
gjør oss i stand til å levere 
kvalitetsliner og fiskekrok til 
alle typer fiskeri.
Alt av tilbehør! 
Bruk oss som totalleverandør!

Verdensmester i lineutstyr
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Vil skyte 
midt i beste 
makrellfiske

å svare at vi ikke har spesielle 
merknader på ressursbiologisk 
grunnlag.

Så fra midten av mai, når hysa 
som avslutter senest er ferdig-
gytt, har ikke Havforskningsin-
stituttet noen motforestillinger 
til seismikk. Heller ikke med 
tanke på larvesituasjonen. 
Fram til 1996 frarådde Hav-
forskningsinstituttet seismiske 
undersøkelser i områder med 
tette konsentrasjoner av larver, 
men da dannet nye undersø-

kelser bakgrunnen for en ny 
tilrådning:

– Med handen på hjertet og 
basert på vitenskap kan vi ikke 
fraråde seismikkundersøkelser 
i forhold til larver. Sammen-
liknet med naturlig dødelighet 
er seismikkdødeligheten vold-
somt lav, og blir ikke så mye i 
forhold til totalen, sier Dalen til 
fiskeribladetfiskaren.no.

mia.kulseng@fbfi.no
Telefon: 77 66 56 81

 3FISKERIBLADETFISKAREN  onsdag 22. juni 2011

FiskeribladetFiskaren 22.6.11

Flere seismikkfartøy på feltet
Ifølge både Bjørn Årdal og 
andre fiskere befant det seg 
mandag formiddag flere 
seismikkfartøy i farvannene 
utenfor Måløy. Fiskeribla-
detFiskaren har enda ikke 
lykkes å få informasjon om 
hvilke andre selskap som sky-
ter seismikk i området. Men 
ifølge flere kilder, skal det 
et av dem ha fått utvidet sitt 
løyve ytterligere fra 1. august 
til 15. august.

– Det ligger flere seismikk-

båter lengre nord, fra 60 til 
62 grader hvor det er fiskefelt 
hele veien, sier fisker Robert 
Madsen fra Herøy.

Også Madsen er forsiktig 
med å legge all skylden på 
seismikken, men i likhet med 
kollega Årdal synes også 
han at det er påfallende at 
makrellen forsvinner når 
seismikkfartøyene driver 
undersøkelser.

– Det kan jo være at det er 
kaldere farvann som gjør 

at makrellen forsvinner her 
fra, men vi har jo sett de to 
siste årene at når seismikk-
skytingen starter, så minker 
makrellbestanden. 

Madsen mener man ikke 
engang behøver å forske på at 
seismikken skremmer bort 
makrellen.

– Det er det samme som 
skjer når en unge kaster stein 
i sjøen, da forsvinner fisken 
med en gang. Problemet er 
at det er ikke småstein det 

– Vurderer stopp fortløpende
Det var en fåmælt teamleder 
som kommenterte seismikk-
aktiviteten i Sogn og Fjorda-
ne, når vårt nettavis mandag 
henvendte seg til Idemitsu 
Petroleum Norge for en kom-
mentar i sakens anledning.

– Vi er i full dialog med Ol-
jedirektoratet (OD) og Olje- og 
Energidepartementet om det 
er snakk om at vi skal stoppe 
aktiviteten. 

Utover det så vil jeg ikke 
kommentere saken, sier Bernt 
Olav Korsfur, teamleder i den 
nordlige nordsjø for Idemitus 
Petrolueum Norge. 

Ti båter i nærheten
Selskapet driver for tiden 
seismikkskyting med fartøyet 

«Geo Caspian» utenfor Sogn- 
og Fjordane. Han forteller 
at det mandag var ti båter i 
nærheten av innsamlingsom-
rådet. 

Følger situasjonen
– Idemitsu Petroleum Norge 
følger situasjonen, og vi har 
god oversikt. For hver gang vi 
skyter en linje, så planlegger 
vi. På feltet er det en god kom-
munikasjon mellom fiske-
rikyndige og de som opererer, 
sier Korsfur.

– For mange fiskere er det 
snakk om at en halv årsom-
setning kan gå tapt, muligens 
som følge av seismikkskytin-
gen. Hva tenker du om dette?

– Det kan jeg ikke kommen-

tere på. – Hvorfor må disse 
undersøkelsene foregå under 
dorgesesongen for makrell?

– Det er vanskelig å plan-
legge, vi har en kort sesong vi 
også, svarer Korsfur.

Idemitsu Petroleum Norga 
har fått løyve fra Oljedirekto-
ratet om å skyte til 31. august.

– Om vi skal stoppe opp, blir 
vurdert fortløpende i forhold 
til om fiskeriaktiviteten tar 
seg opp. 

Mellom oss og OD
Dette er en sak til diskusjon 
mellom oss og OD, som blir 
gjennomført på en seriøs 
måte hvor alle interesser blir 
tatt vare på i det fulle per-
spektiv, det er jeg sikker på.

– Forventer seismikkstopp

– Må forhindre at slikt skjer igjen
Ifølge Reidar 
Nilsen har 
ikke fiskeri-
ministeren 
vært klar 
over at verken 
«Geo Caspi-
an» eller «Oce-
an Føniks» 
har bedrevet 
seismiske undersøkelser den 
siste tiden.

– Men dette er jo en sak 
dere har vært i kontakt med 
Fiskeridepartementet før?

– Ja, det stemmer, vi har 

sendt brev vedrørende saken, 
men hvor det har havnet i de-
partementet er umulig og si. 
Fiskeriministeren sier at de 
ikke har vært med å godkjen-
ne at verken «Geo Caspian» 
eller «Ocean Føniks» har fått 
løyve til seismikkskyting, sier 
Nilsen.

Han understreker igjen at 
han forventer og håper at det 
blir fattet et vedtak om at de 
to seismikkfartøyene stop-
per opp seismikk aktiviteten 
allerede tirsdag.

– Vi håper nå at det blir 

stoppet så fort som mulig og 
at fisken raskt siger tilbake til 
området.

Nilsen sier også at blir tatt 
initiativ til en møte mellom 
både Fiskeri- og Kystdeparte-
mentet, samt Olje- og Energi-
departementet for å hindre at 
noe slikt som dette skjer igjen 
i fremtiden,

– På dette møtet vil jeg 
invitere med meg fiskere fra 
det berørte feltet slik at de 
kan fortelle nøyaktig hva som 
skjer. Vi ønsker å forhindre at 
dette skjer igjen.

 5FISKERIBLADETFISKAREN  onsdag 3. august 2011Leder i Norges Fiskarlag, Reidar Nilsen sier han

har vært i tett dialog med både Oljedirektoratet

og Fiskeridepartementet både før helgen og nå

denne uken i forbindelse med seismikkonflikten

utenfor Sogn- og Fjordane.

- Jeg snakket med oljedirektør Bente Nyland og

gav klar beskjed om at vi forventer at de fatter

vedtak om å stoppe seismikkaktiviteten i Sogn

og Fjordane. Dette tok hun på alvor og sa at de

skulle fatte et vedtak om at «Geo Caspian»

topper seismikkskytingen. Konsesjonen for å

stoppe seismikkaktiviteten ligger ifølge Nilsen nå

hos OED. - Jeg trodde at vedtaket om stopp

skulle komme allerede mandag, men vi forventer

vedtak om stans i dag, sier Nilsen til

FiskeribladetFiskaren tirsdag ettermiddag. Dette

vedtaket var ikke banket gjennom da avisen gikk

i trykken.- Hva med dette andre fartøyet som

driver med seismiske undersøkelser i samme

området, «Ocean Føniks»? - De skulle etter

planen være ferdig med sine undersøkelser

mandag, men tekniske problemer skal ha gjort at

de fikk innvilget å forsette til 15. august.

Fiskeridirektoratet fikk beskjed om at den lå

lenger nordvest for dette feltet hvor fiske

foregikk, men ifølge fiskerne så stemmer jo ikke

dette, sier Nilsen.

@text2
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Frykter makrellen er skutt vekk
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 03.08.2011. Profil: Tema (alle kilder), Oljedirektoratet. Side: 4.

Frykter
makrellen er
skutt vekk 

Torhild Måkestad og
Jon Eirik Olsen
Bergen/Harstad

– Her er ikke fisk å få. Vi regner 
med at de har skutt så mye at 
makrellen er borte, sier fisker 
Willy Martinussen etter første 
tur.

Natten til mandag dro i over-
kant av 100 båter ut på havet for 
å dorge etter makrell, på feltet 
hvor det i en tid nå er drevet 
og fortsatt drives seismikk-
skyting. Martinussen og flere 
fiskere med ham, hadde alle-
rede mandag formiddag lagt til 
kai igjen med svært minimale 
fangster å vise til.

– Jeg har fått en bøtte med 
fisk og ut i fra hva jeg har hørt, 
så gjelder det samme for alle. 
Fisket er en sagablott hvis ikke 
seismikkskytingen opphører 
nå, mener Martinussen.

– Ødelegger fiskeriet
Per Hannasvik i båten «Anny 
Lovise» har også lagt til kai i 
Kalvåg, side om side med Mar-
tinussen. 

– Jeg ser det er to båter til som 
er på vei inn. Vi er ille plaget, 

til nå har vi bare fått noe smått 
rask. Denne seismikken ødeleg-
ger fiskeriet vårt, sier han når 
FiskeribladetFisakren ringer.

– Overkjørt
Siden 15. juli har selskapet 
Idemitsu Petroleum skutt seis-
mikk her med fartøyet «GEO 
CASPIAN». De har fått løyve fra 
Oljedirektoratet til å skyte frem 
til 31. august. Tirsdag morgen 
lå seismikkfartøyet ca. 50 nau-
tiske mil nordvest for Måløy, 
62 grader nord. Resultater fra 

makrelltoktet som nå gjennom-
føres av Havforskningsinstitut-
tet, har vist at det fra 62 graders 
grensen (på høyde med Måløy 
kommune, red. anm.) og nord-
over, er store konsentrasjoner 
av makrell.

Willy Martinussen forsøkte 
seg på fiske tre-fire nautiske 
mil unna «Geo Caspian» da 
den i går lå lenger sør, vest for 
Bremangerlandet. 

– Nå har vi forsøkt oss i et 
område som tradisjonelt har et 
godt fiske, og så finner vi ut at 
fisken er borte. Dette er sørge-
lige greier, vi blir fullstendig 
overkjørt. Jeg drar ikke ut igjen 
med mindre seismikkskytin-
gen opphører, slår han fast

Skylder på seismikk
Noe lenger nord, ca. 20 nautiske 
mil fra hvor «Geo Caspian» 
befant seg mandag, var Bjørn 
Årdal fra Måløy om bord i båten 
Vester Junior.

– Jeg dro ut i 02-tiden og så 
langt har jeg landet kanskje 
100 kilo makrell. Vanligvis 
får jeg alt i fra tre til fem tonn 
på denne tiden, sier Årdal til 
FiskeribladetFiskaren mandag 
formiddag. Han er likevel litt 
forsiktig med å legge skylden 
for fraværet av fisk på seis-
mikkaktiviteten.

– Vi har opplevd å få lite 
makrell tidligere år, men det 
er påfallende at vi i dag under 
så gode forhold, ikke drar inn 
mer fisk. Da er det lett å legge 
skylden på seismikk. 

torhild.martinussen@fbfi.no
Telefon: 55 30 22 34

LITE: Det er lite å pumpe opp fra lasterommet for makrelldorgenre som 
kommer skuffet tilbake fra samme felt som seismikkfartøyet «Geo 
Caspian». Her fra en tidligere levering i Bergen. ILL.FOTO: Ann EILEEN D. NYGÅRD

Dorgerne kom nærmest 
tomhendte tilbake til kai 
i Kalvåg, etter første tur 
på makrellen i det om-
stridte seismikkområdet 
utenfor Sogn- og Fjorda-
ne. De vil ha umiddelbar 
stopp i skytingen.

z dorgefisket Ingen konfrontasjon

Det er påfallende  ”at vi i dag under så 
gode forhold, ikke drar 
inn mer fisk. Da er det 
lett å legge skylden på 
seismikk
Bjørn Årdal, fisker fra Måløy

Saken oppdateres 
på fbfi.no
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Seismikk: – Uheldig usikkerhet
To av trålha-
lene under 
«Libas»-toktet 
i Norskehavet 
ga spesielt 
dårlig ma-
krellfangst. 
Trålforsøkene 
ble gjennom-
ført åtte-ti 
nautiske mil unna et område 
utenfor kysten der det fore-
gikk seismikkundersøkelser.
– Vi skal ikke blande oss opp 
i politikken her, men må slå 

fast at den usikkerheten som 
hersker rundt seismikksky-
ting og skremmeeffekt, er 
lite tilfresstillende. Både fra 
et forskningsmessig og et 
fiskerimessig ståsted, sier 
toktleder Leif Nøttestad.
– Vi har foreløpig ingen viten-
skapelige data som kan doku-
mentere om det vi opplevde 
kun var tilfeldigheter. Eller 
om de seismiske undersøkel-
sene hadde en reell skrem-
meeffekt på makrellen i de to 
gitte tilfellene. Her skulle vi 

svært gjerne hatt mer kunn-
skap, sier toktlederen.
For fiskerne er det ikke bare 
eventuell akutt skremmeef-
fekt der og da som er av 
interesse å få bedre utredet. 
Minst like viktig vil det være 
å skaffe et bilde av hvor lang 
tid det tar før fisken kan være 
tilbake i et område den er 
skremt bort fra. Fiskere som 
hevder å ha opplevd slike til-
feller, har antydet at effekten 
er forskjellig fra fiskeslag til 
fiskeslag.

Leif 
Nøttestad

4 onsdag 3. august 2011 FISKERIBLADETFISKARENDorgerne kom nærmest tomhendte tilbake til kai

i Kalvåg, etter første tur på makrellen i det

omstridte seismikkområdet utenfor Sogn- og

Fjordane. De vil ha umiddelbar stopp i skytingen.

Torhild Måkestad og Jon Eirik Olsen

Bergen/Harstad - Her er ikke fisk å få. Vi regner

med at de har skutt så mye at makrellen er

borte, sier fisker Willy Martinussen etter første

tur. Natten til mandag dro i overkant av 100

båter ut på havet for å dorge etter makrell, på

feltet hvor det i en tid nå er drevet og fortsatt

drives seismikkskyting. Martinussen og flere

fiskere med ham, hadde allerede mandag

formiddag lagt til kai igjen med svært minimale

fangster å vise til.

- Jeg har fått en bøtte med fisk og ut i fra hva jeg

har hørt, så gjelder det samme for alle. Fisket er

en sagablott hvis ikke seismikkskytingen

opphører nå, mener Martinussen. - Ødelegger

fiskeriet Per Hannasvik i båten «Anny Lovise» har

også lagt til kai i Kalvåg, side om side med

Martinussen.. - Jeg ser det er to båter til som er

på vei inn. Vi er ille plaget, til nå har vi bare fått

noe smått rask. Denne seismikken ødelegger

fiskeriet vårt, sier han når FiskeribladetFisakren

ringer. - Overkjørt Siden 15. juli har selskapet

Idemitsu Petroleum skutt seismikk her med

fartøyet «GEO CASPIAN». De har fått løyve fra

Oljedirektoratet til å skyte frem til 31. august.

Tirsdag morgen lå seismikkfartøyet ca. 50

nautiske mil nordvest for Måløy, 62 grader nord.

Resultater fra makrelltoktet som nå

gjennomføres av Havforskningsinstituttet, har vist

at det fra 62 graders grensen (på høyde med

Måløy kommune, red. anm.) og nordover, er store

konsentrasjoner av makrell. Willy Martinussen

forsøkte seg på fiske tre-fire nautiske mil unna

«Geo Caspian» da den i går lå lenger sør, vest for

Bremangerlandet..

- Nå har vi forsøkt oss i et område som

tradisjonelt har et godt fiske, og så finner vi ut at

fisken er borte. Dette er sørgelige greier, vi blir

fullstendig overkjørt. Jeg drar ikke ut igjen med

mindre seismikkskytingen opphører, slår han fast

Skylder på seismikk Noe lenger nord, ca. 20 nautiske

mil fra hvor «Geo Caspian» befant seg mandag, var Bjørn

Årdal fra Måløy om bord i båten Vester Junior. - Jeg dro

ut i 02-tiden og så langt har jeg landet kanskje 100 kilo

makrell. Vanligvis får jeg alt i fra tre til fem tonn på

denne tiden, sier Årdal til FiskeribladetFiskaren mandag

formiddag. Han er likevel litt forsiktig med å legge

skylden for fraværet av fisk på seismikkaktiviteten.

- Vi har opplevd å få lite makrell tidligere år, men det er

påfallende at vi i dag under så gode forhold, ikke drar

inn mer fisk. Da er det lett å legge skylden på seismikk..

torhild.martinussen@fbfi.no Telefon: 55 30 22 34

LITE: Det er lite å pumpe opp fra lasterommet for

makrelldorgenre som kommer skuffet tilbake fra samme

felt som seismikkfartøyet «Geo Caspian». Her fra en

tidligere levering i Bergen. ILL.FOTO: Ann EILEEN D.

NYGÅRD FiskeribladetFiskaren 1.8.11

FiskeribladetFiskaren 22.6.11
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Fryktar seismikk skremmer fisken
Sunnmørsposten. Publisert på nett 02.08.2011 20:47. Profil: OED (alle kilder), Eli Blakstad.

Fiskarar fryktar at seismikkskyting er skyld i

dårleg start på makrellfisket. Eirik Røsvik Mobil:

97739455 Det har vore ein veldig dårleg start på

årets makrellfiske for fiskarane i Nordfjord,

melder NRK Sogn og Fjordane.

- Det har vore ein sørgjeleg start. Eg fryktar at

seismikkskytinga har skulda. Eg såg tendensen

allereie på kvitfisken i mai. Det var godt tilsig på

fleire fiskar, men då aktiviteten starta, forsvann

all fisken, seier fabrikksjef Per Røys ved Norway

Pelagic i Kalvåg i Bremanger til statskanalen.

Dorgefisket etter makrell starta måndag. Fleire

båtar la tysdag til kai utan fangst.

Seismikkskyting nær land knytt til oljeleiting får

skylda. Det skal vere stor frustrasjon både blant

båtane og landindustrien i Nordfjord.

Fiskeridirektoratet og Havforskingsinstituttet

frårådde oljeleiting her på seinsommaren, men to

oljeselskap fekk likevel løyve.

No kjem det signal om at oljeleitinga nær land i

Sogn og Fjordane kanskje vert stogga.

- Vi ventar på tilbakemelding frå

fiskeridirektoratet via vårt oljedirektoratet. Vi er

godt kjende med det som har skjedd og jobbar

med saka, seier statssekretær Eli Blakstad i Olje

-og energidepartementet til NRK.

Slike mengder med makrell har ikkje fiskarar i

Nordfjord sett snurten av so langt i årets fiske.

Illustrasjon.

© Sunnmørsposten

Se webartikkelen på

http://ret.nu/P7X4nuy7
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Fryktar seismikk øydelegg fisket
NRK Sogn og Fjordane. Publisert på nett 02.08.2011 18:41. Profil: OED (alle kilder), Eli Blakstad.

FRYKTAR DÅRLEG FISKE: Fiskarane trur at dei vil

få mindre makrell med seg til land. Foto: NRK

Makrellfiskarane utanfor kysten av fylket kom i

dag til land med tome båtar.

Både landindustrien og fiskarane taper no store

pengar, heile den fyrste veka av

makrelldorgefisket kan vere spolert. Skulda får

oljeleitinga utanfor kysten av fylket - der den

seismiske skytinga er framleis ikkje avslutta. Det

er sterk frustrasjon i hamna i Måløy.

Det er eit svart hav, for det var ingenting. Vi låg

og drog frå halv fem om morgonen til halv eitt før

vi gav oss, Det var ingen vits å halde på lenger,

seier ein av fiskarane.

Ingen vits å leggje ut

Seismikkskyting

Foto: Grafikk: NRK/NRK

Seismikk er ein geofysisk måte å undersøke

undergrunnen på. Resultatet er eit kart som viser

dei geologiske strukturane.

Seismikk er eit godt verkty for å leite etter olje og

gass.

I marin seismikk blir ein eller fleire kablar slept

bak båten, i tillegg til luft kanoner. Kvart 10.

sekund blir det sleppt ut luft under høgt trykk,

som dannar sjokkbølgje som forplantar seg

gjennom vatnet og ned i havbotnen.

Kjelde: Wikipedia

På rekke og rad ligg sjarkane ferdig klargjort til å

drive makrellfiske, men nesten ingen meiner det

er vits i å legge ut på i dag. Oddvar Eriksen og

Trond Thorsen fiska med båtane sine i heile går,

lusne 30 kilo med makrell var fangsten, vanlegvis

skulle det vore ein 5-6 tonn. Og det er skytinga

etter seismikk som får skulda.

Vi fryktar det er det som gjer det. I fjor var det

mykje makrell der.
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Skyt kraftige lydbølgjer

I går starta dorgefisket etter makrell utanfor

Vestlandet. Vel hundre sjarkar frå heile landet

deltek, problemet er at store delar av fisket pågår

i same områda som Olje- og energidepartementet

har gitt to oljeselskap løyve til å drive med

såkalla seismisk skyting i sjøen tett ved land i

Sogn og Fjordane.

Seismikk går ut på å skyte kraftige lydbølgjer i

havbotnen for å undersøke om det fins olje eller

gass.

Fekk 200 kilo

Både Fiskeridirektorat og Havforskingsinstituttet

har frårådd oljeleiting i dette området no på

seinsommaren, men oljeselskapa fekk likevel

løyve.

Til kaia kjem Ketil Ramsevik med nesten tom båt.

Han meiner det er rart at styresmaktene ikkje er

samde, sjølv fekk han berre 200 kilo makrell.

Eg trur ikkje det er samarbeidd mellom

direktorata. Det ser i alle fall ut til at

oljedirektoratet har størst makt, meiner han.

Vi jobbar med saka

I fleire dagar har det pågått hektisk aktivitet frå

Fiskarlaget for å prøve å få stoppa

seismikkskytinga. Og no signaliserer Olje -og

energidepartementet at oljeleitinga kan verte

stogga. Statssekretær Eli Blakstad seier dei

jobbar med denne saka.

Vi ventar på tilbakemelding frå fiskeridirektoratet

via vårt oljedirektoratet. Vi er godt kjende med

det som har skjedd og jobbar med saka.

Kunne dette vore ordna opp i før?

No er det ikkje slik at makrellstimen kjem på ein viss

dato, så her må det vurderast frå år til år.

Lite å gjere ved fiskemottaka

Men fiskarane meiner det hastar og at saka burde vore

avklart for lengst. Alt i september kan vêret vere for

dårleg for sjarkfiskarane og sjølv om oljeleitinga vert

stogga, kan det ta fleire dagar før makrellen sig inn att i

området.

Ved Måløy Seafood står 18 tilsette klare til å ta i mot

makrellen. Fabrikksjef Roger Skavøypoll seier dei får lite

å gjere i dag.

Så dårleg har det ikkje vore i dag. At tre båtar ikkje får

fangst og seks andre får 600-700 kilo, har ikkje skjedd

før. På ein god dag får vi vanlegvis 120 tonn.

Slik er også situasjonen ved Norway Pelagic i Kalvåg i

Bremanger. Fabrikksjef Per Røys seier det er heilt stille.

Det har vore ein begredeleg start. Eg fryktar at

seismikkskytinga har skulda. Eg såg tendensen har

allereie på kvitfisken i mai. Det var godt tilsig på fleire

fiskar, men då aktiviteten starta, forsvann all fisken.

Ein tredel av inntekta

Tilbake til kaia i Måløy er Ketil Ramsevik frå Vågsvåg så

oppgitt at han nesten ikkje finn ord. Makrelldorgefisket

utgjer ein tredjedel av årsinntekta, sjølv om oljeleitinga

vert stoppa denne veka kan det ta dagevis før makrellen

sig på igjen.

Heile sesongen kan vere øydelagd. Det veit vi ikkje endå,

seier han.

© NRK Sogn og Fjordane

Se webartikkelen på

http://ret.nu/iCNy6B9H
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Mulig storfunn i Barentshavet
Teknisk Ukeblad. Publisert på nett 02.08.2011 15:01. Profil: OED (alle kilder), Olje og energiministeren.

Total positive til Norvarg-resultatene i

Barentshavet. Kan være like stort som Skrugard.

Av Maiken Ree. I løpet av kort tid vil det komme

resultater fra Norvarg-boringen i Barentshavet,

som opereres av Total.

Testen nærmer seg sluttfasen, og vi kommer nå

til å ha en prosess med Oljedirektoratet og

partnerne i forhold til offentliggjøringen av funnet,

sier pressetalsmann Leif Harald Halvorsen i

Total.

Det er bare å følge med i dagene som kommer.

Vi er veldig interessert i hva dataen viser, og

håper det gir grunnlag for videre aktivitet i

området, fortsetter Halvorsen.

Produksjonstest

I juni gikk partnerne i Norvarg-prospektet ut med.

Brønnene var da ikke boret ferdig, men

brønndataene så langt indikerte gass på tre ulike

nivåer.

Siden det var for tidlig å si noe om

kommersialiteten av funnet bestemte lisensen

seg for å gjennomføre en produksjonstest for å

samle inn all informasjon om

produksjonsegenskapene.

Også Olje- og energiminister Ola Borten Moe har

avlagt en visitt på West Phoenix, som borer

Norvarg-prospektet, etter at funnet ble annonsert.

Kan bli stort

Ifølge områdedirektør i Oljedirektoratet Harstad,

Odd- Ragnar Lorentsen, vil en positiv

produksjonstest bety et stort funn.

Avhengig av testresultatene kan det være store

områder som blir innlemmet i funnet. Total har

indikert at Norvarg har potensial til å bli noe

stort, sier Lorentsen.

Som Skrugard?

Nyhetsklipp - Dagens Nytt Onsdag 3. august 2011 Kilde: Retriever

Side 50 av 51



Ifølge Dagens Næringsliv bruker Total over 100

millioner kroner ekstra på produksjonstesten. Det

blir tolket som at Total har store forventninger til

funnet.

Partner i Norvarg, Rocksource, operer med en

funnsannsynlighet på over 50 prosent, og

estimerer at et funn kan være 270 millioner fat

oljeekvivalenter (boe) stort. North Energy, som

også er partner i prosjektet, opererer med en

sannsynlighet på 29 prosent og et estimat på

219 millioner boe.

Flere Barentsfunn

Til tross for lavere estimater enn antatt, vurderer

OD funnet som svært oppløftende.

Norvarg ligger 296 kilometer nordvest for

Hammerfest.

Total er operatør for Norvarg med 40 prosent

andel. Partnere er Rocksource, Det norske og

North Energy med 20 prosent hver.

:

Norvarg:

Rriggen West Phoenix borer brønn 7225/3-1 i lisens

535, også kalt Norvarg.

Total er operatør for Norvarg med 40 prosent andel.

Partnere er Rocksource, Det norske og North Energy

med 20 prosent hver.

Rocksource operer med en funnsannsynlighet på over

50 prosent, og estimerer at et funn kan være 270

millioner fat oljeekvivalenter (boe) stort.

North Energy opererer med en sannsynlighet på 29

prosent og et estimat på 219 millioner boe.

Ett års abonnement av Teknisk Ukeblad kun 1440 kr!

eller SMS kodeord TU til 2007 Mulig storfunn i

Barentshavet

West Phoenix er i ferd med å avslutte produksjonstesten

av Norvarg-funnet.

© Teknisk Ukeblad

Se webartikkelen på

http://ret.nu/ek2O5oeX
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